
روزنامه

استاندارقم :

باید ظرفیت های تولیدی 
استان شناسایی و معرفی شود

8

اســتاندارقم با اشــاره به نیــاز برخــی واحدهــای تولیدی قم 
بــه تســهیلات ســرمایه در گــردش و ســرمایه ثابــت، گفت: 
نیازمندی های واحدهای تولیدی صنعتی اســتان بر اســاس 

امکانی که از نظر پشتیبانی بانکی است، برطرف خواهیم کرد.
بهرام سرمست روز سه شنبه در حاشیه برنامه سه شنبه های 
اقتصادی در گفت وگو با خبرنــگاران، تاکید کرد: ظرفیت های 

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:

ورود ۱۰۰ دستگاه تاکسی جدید به ناوگان تاکسیرانی تا پایان سال

دستگاه های استانی موظف به حمایت از تولید داخلی هستند

2
ضرورت تدبیر برای نجات محیط زیست و زندگی مردم منطقه سلفچگان؛

آلاینده هایی که نفس های سلفچگان
 را به شماره انداخت 

4

8

فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی استان قم خبرداد:

دستگیری حفاران غیرمجاز در کاروانسرای تاریخی محمدآباد

این روز ها منطقه خوش آب و هوا و ییلاقی سلفچگان قم 
به دلیل فعالیت واحد های آلاینده ای که حاضر به استفاده 
با مشکلات زیست محیطی مواجه  نیستند  فیلتر هوا  از 
شده است.  سلفچگان در استان قم در سال ۸۷ از بخش 

به شهر تبدیل شد این منطقه به دلیل وجود طبیعتی بکر 
و آب و هوای ییلاقی و جاذبه های طبیعی از مناطق نمونه 
شهر  این  دل  در   ، می رود  شمار  به  قم  استان  گردشگری 
دارد،  وجود  زیبایی  ییلاقی  و  هوا  و  آب  خوش  روستا های 
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2 عکس:عباس فرامر زی

رییس قوه قضاییه :

می توان بسیاری از مسائل را با مردم 
درمیان گذاشت

وزیر جهاد کشاورزی:

 حذف واسطه ها با تقویت تعاونی ها 
ممکن می شود

کشــاورزی،  جهــاد  وزیــر 
را  اتحادیه هــا  و  تشــکل ها 
حــوزه  در  خوبــی  ظرفیــت 
بازرگانــی، اقتصــاد و تجارت 
بخــش کشــاورزی دانســت 
و گفــت: حذف واســطه ها با 
قدرتمند شــدن تشکل های 
بخش کشــاورزی امکان پذیر 
»ســیدجواد  5اســت.  7

وزیر کشور :

همه اصناف مرتبط با مردم تا ۳۰ مهر 
باید واکسینه شوند

رییس قوه قضاییه گفت: می توان 
برای اصــلاح امور، پیشــگیری از 
جرم و تشــویق افراد بــرای مبارزه 
با فســاد بســیاری از مســائل را با 
مــردم در میــان گذاشــت و نباید 
در ایــن خصوص خودسانســوری 
کرد.  حجت الاســلام  والمسلمین 
غلامحسین محســنی اژه ای روز 
سه شنبه در آیین چهلمین سالروز 

وزیر کشور از مهلت ۱۰ روزه برای 
واکسینه شــدن مشاغل و اصناف 
مرتبط بــا مردم خبــر داد و گفت: 
وزارت بهداشت باید تایید کند این 
جمعیت ۳ میلیون نفری واکســن 
زده اند و می توانند در محل کسب 
حاضر شــوند.  احمد وحیدی روز 
سه شــنبه پس از نشست قرارگاه 
عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا  2

آیت الله اعرافی  دردیدارمدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم:

احیا و برگرداندن اسناد موقوفات باید با جدیت دنبال شود
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم :

برخی مسئولین اجرایی ارج و قیمتی برای وقف قائل نیستند
اوقاف حق هیچ گونه دخل و تصرف در موقوفات را ندارد

 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: روزانه ۷۰۰ 
تن زباله با ۱5۰ ماشین آلات توسط بخش خصوصی از سطح مناطق هشتگانه 
به  اشاره  با  میرهادی  سیدمحسن  قم جمع آوری می شود.  ناحیه شهری  و 26 
وضعیت جمع آوری پسماند در شهر قم اظهار داشت:  جمع آوری زباله های شهری 
از ساعت 2۱ آغاز و تا 6 صبح توسط ناوگان مکانیزه پسماند جمع آوری و برای دفع 
به سایت البرز در ۱5 کیلومتری قم منتقل می شود. وی با بیان اینکه طی سال 
جاری 2۰۰ میلیارد تومان صرفاً برای جمع آوری پسماند شهری در نظر گرفته شده 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم  :
 سالانه ۲۰۰ میلیارد تومان برای جمع آوری پسماندهزینه می شود
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با اشاره به آخرین وضعیت احداث پروژه  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم 
تونل و ادامه بلوار جمهوري اسلامي گفت: در حال حاضر این پروژه داراي 54 
درصد پیشرفت فیزیکي است. عباس حلوائی زاده با اشاره به آخرین وضعیت 
احداث پروژه تونل و ادامه بلوار جمهوری اسلامی اظهار داشت: بخشی از بزرگراه 
جمهوری در منطقه 2 واقع شده و با اتصال تقاطع غیرهمسطح و پل ۹ دی از بلوار 
امین)ص( و بستر رودخانه و بلوار امام رضا)ع( عبور کرده است. وی با بیان اینکه 
یکی از فازهای این پروژه حدفاصل مالک اشتر تا میدان امام حسین)ع( به صورت 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم تشریح کرد :
آخرین وضعیت پروژه تونل و ادامه بلوار جمهوری اسلامی 
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استاندار قم:

از ظرفیت موقوفات قم در رونق تولید 
استفاده شود

استاندار قم با تاکید بر لزوم بهره مندی از ظرفیت وقف برای رفع نیازهای جامعه افزود: 
از پتانسیل موقوفه ها باید در بخش رونق تولید و فعالیت های اقتصادی استان بهره 

گرفته شود. 
به گزارش عصر سه شنبه روابط عمومی استانداری قم، بهرام سرمست در نشست با 
مدیران اداره کل اوقاف و امور خیریه استان طی سخنانی ضمن تبریک ایام  و اعیاد 
ربیع الاول و گرامیداشت هفته وقف، اظهار داشت: اهتمام اوقاف قم بر توسعه و ترویج 

وقف هایی با شیوه های جدید اقدامی ارزنده و قابل قدردانی است.
وی با تاکید بر لزوم بهره مندی از ظرفیت وقف برای رفع نیازهای جامعه افزود: از 

پتانسیل موقوفه ها باید در بخش رونق تولید و فعالیت های اقتصادی بهره گرفته شود.
وی با اشاره به فعالیت های ارزنده اوقاف در ایام کرونا ادامه داد: این سازمان در طرح 
مواسات و کمک های مومنانه، آزادی زندانیان و توزیع بسته های معیشتی نقش فعال 

داشته است.
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تلاش های صورت گرفته 
برای رفع موانع و مشکل های حقوقی بیمارستان در حال احداث الهادی از همراهی 
اوقاف در این زمینه قدردانی و خاطرنشان کرد: در تلاش هستیم تا موانع تکمیل این 
بیمارستان هرچه سریعتر برطرف شود و شهروندان نیز از خدمات درمانی آن بهره مند 

شوند.
وی همچنین ظرفیت امامزادگان و بقاع متبرکه در شهر قم را نیز مورد توجه قرار داد 
و تصریح کرد: باید از این اماکن مذهبی برای معنویت افزایی در جامعه بهره مناسب 

گرفته شود.
 

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:

ورود ۱۰۰ دستگاه تاکسی جدید به ناوگان 
تاکسیرانی تا پایان سال

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: با اختصاص70 
سهم برای خرید تاکسی از طرف اتحادیه تاکسیرانی به شهر قم و ثبت نام 30 متقاضی 

به صورت آزاد تا پایان سال 100 دستگاه تاکسی نو وارد ناوگان تاکسیرانی می شود.
علی نیک ، نوسازی ناوگان تاکسیرانی را یکی از برنامه های پر چالش شهرداری ها 
دانست و اظهار داشت: متأسفانه افزایش قیمت خودرو در چند سال گذشته، نوسازی 

ناوگان تاکسیرانی را با چالش های زیادی روبه رو کرده است.
وی برنامه شهرداری قم را برای نوسازی ناوگان تاکسیرانی در سال 1۴00 تشریح کرد و 
گفت: خوشبختانه با پیگیری های انجام شده توانسته ایم نوسازی تاکسی ها را از امسال 

کلید زده و تسهیلات بانکی برای خرید تاکسی جدید فراهم کنیم.
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم، قیمت تاکسی پژو 
را بیش از 1۲7 میلیون تومان اعلام و بیان کرد: قیمت تاکسی سمند نیز 1۴0 میلیون 
تومان بوده که تمام تاکسی هایی که عمر بیش از ۸ سال دارند باید برای نوسازی تاکسی 
خود اقدام کنند. وی از اختصاص وام ۵0 میلیون تومانی برای خرید تاکسی خبر داد و 
تصریح کرد: اتحادیه تاکسیرانی 70 سهم به شهر قم اختصاص داده که در حال انجام 

روند اداری و معرفی متقاضیان به بانک برای دریافت تسهیلات هستیم.
نیک، تعداد افراد معرفی شده به بانک را برای دریافت تسهیلات در ۶ ماه نخست سال 
۵0 نفر دانست و خاطرنشان کرد: تا امروز تعداد ۵0 نفر به بانک معرفی شده اند و تا پایان 

سال نیز ۲0 متقاضی دیگر برای دریافت وام  به بانک معرفی خواهد شد.
وی قیمت بالا و تسهیلات بانکی محدود را عامل عدم استقبال تاکسی داران برای 
نوسازی دانست و یادآور شد: بیش از دو هزار و 700 تاکسی فرسوده و یا در معرض 
امکان  افزایش قیمت خودرو  به علت  فرسودگی در شهر وجود دارند که متأسفانه 
نوسازی آن وجود ندارد. سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری 
قم خاطرنشان کرد: در سال های گذشته نوسازی یک هزار و ۵00 خودرو در سال نیز 
انجام شده بود که با افزایش قیمت خودرو و بسته شدن سایت نوسازی برنامه نوسازی تا 
مدت ها متوقف شد. وی در پایان تعداد نهایی تاکسی های خریداری شده تا پایان سال 
را 100 دستگاه دانست و گفت: 30 ثبت نام نیز به صورت آزاد انجام شده که درنهایت تا 

پایان سال 100 دستگاه تاکسی جدید وارد ناوگان تاکسیرانی در قم می شود.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

خودکفایی در تولید آسفالت 
موردنیازشهر قم

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از امکان واگذاری آسفالت مازاد شهر 
به بخش خصوصی خبر داد و گفت: در ۶ ماه نخست سال، ۸9 هزار تن آسفالت در 

کارخانه امیرکبیر تولیدشده است.
سید ابوالفضل میریک امامی در گفت وگو با خبرنگار شهرنیوز، خودکفایی شهر قم در 
تولید آسفالت را یکی از اتفاقات مهم دانست و اظهار داشت: امروز تمام نیاز شهرداری 
به آسفالت در شهر قم تأمین شده و حتی فراتر از نیاز کل شهر امکان تولید آسفالت 

وجود دارد.
وی تعداد پرسنل مشغول به کار در کارخانه امیرکبیر را ۵0 نفر اعلام کرد و گفت: با 
تولید آسفالت موردنیاز کل شهر آماده واگذاری مازاد آسفالت این کارخانه به بخش 

خصوصی بوده و می توانیم تولیدات خود را به بیش از نیاز شهر افزایش دهیم.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم، میزان آسفالت تولیدشده در ۶ 
ماه نخست سال 1۴00 را عددی بالغ بر ۸9 هزار تن اعلام کرد و یادآور شد: لازم به 
ذکر است که بیش از 90 درصد مصالح مصرفی موردنیاز در تولید آسفالت نیز توسط 

مجموعه شهرداری و در کارخانه امیرکبیر تولید می شود.
وی همچنین تولیدات معدن شهید مولوی را در ۶ ماه نخست سال بیش از ۸0 هزار 
تن دانست و تصریح کرد: در مجموعه معدن شهید مولوی که در ۴۵ کیلومتری شهر 
قم و در سمت روستای ونارچ قرار دارد، تولید زیراساس، مصالح شکسته و اورسایز آن 
از ابتدای سال ۸0 هزار تن بوده است. میریک امامی با یادآوری مجدد خودکفایی 
شهر قم در تولید آسفالت خاطرنشان کرد: امروز سه کارخانه امیرکبیر، کارخانه آمان و 
کارخانه مارینی بالاترین کیفیت آسفالت را تولید کرده و سنگدانه کوهی و رودخانه ای 
با بالاترین استانداردها تولید می شود. وی نظارت و بازرسی در طول تولید آسفالت را 
یکی از موضوعات مهم در سازمان دانست و تأکید کرد: به ازای هر 300 تن یک بار 
نمونه برداری شده و در بعضی از موارد حتی تا دو بار در روز نیز بر روی آسفالت تولیدشده 

آزمایش انجام و همچنین در محل پخش نیز نمونه برداری انجام می شود.

احمد ترکمن خبرداد:

اصلاح انهار سه خیابان منطقه شش
شهرداری قم

مدیر منطقه شش شهرداری قم از اصلاح نهر سه خیابان امام زاده ابراهیم)ع(، بلوار 
کشاورز و بلوار حضرت معصومه )س( خبر داد.

انهار در کنترل آب های سطحی اظهار  با اشاره به اهمیت اصلاح  احمد ترکمن 
داشت: با توجه به آغاز فصل بارندگی، عملیات اصلاح نهرها در این منطقه با سرعت 

بیشتر انجام شده و امیدواریم قبل از آغاز بارندگی ها عملیات عمرانی آن به پایان برسد.
وی از اصلاح انهار سه خیابان امام زاده ابراهیم)ع(، بلوار کشاورز و بلوار حضرت 
معصومه )س( خبر داد و گفت: اصلاح نهرهای این سه خیابان در حال اجرا بوده و یکی 

از پروژه های مهم منطقه در کنترل آب های سطحی است.
مدیر منطقه شش شهرداری قم ابراز کرد: پروژه های مربوط به دفع آب های سطحی 
و جدول گذاری در منطقه با پیشرفت 70 درصدی در حال انجام بوده و اعتباری بالغ بر 

۲0 میلیارد تومان به آن اختصاص داده شده است.
 

با حضور اعضای ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان قم صورت گرفت؛ 

افتتاح طرح توسعه دو واحد صنعتی در قم 
روزسه شنبه با حضور اعضای ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان، طرح توسعه دو 

واحد صنعتی افتتاح شد.
اعضای این ستاد همچنین از یک واحد تولیدی راکد که با سرمایه گذاری جدید 
مجددا وارد چرخه تولید شده بازدید کردند. یکی از طرح های توسعه در زمینه تولید کف 
پوش و دیوار پوش بود که با ظرفیت ۴ میلیون مترمربع در سال و سرمایه گذاری ۶۶0 
میلیارد ریالی و اشتغال 31 نفر در شهرک صنعتی شکوهیه به مرحله بهره برداری رسید.

سه سناریوی پیش روی اقتصاد ایران
 اقتصاد ایران پس از سه سال رکود به ثبات رسیده است. برخی شاخص های اقتصاد 
کلان، به ویژه تورم، همچنان نگران کننده هستند اما تولید ناخالص داخلی کشور به 
محدوده رشد نزدیک شده که نشان از تاب آوری اقتصاد ایران در برابر انبوه فشارهای 
خارجی و داخلی است. کارشناسان توافق دارند که تنوع فعالیت اقتصادی دلیل 

کلیدی این تاب آوری است.
هرچند تحریم ها، سوءمدیریت و همه گیری کرونا ویروس در عملکرد منفی اقتصادی 
چند سال گذشته نقش داشتند اما تردیدی نیست که لغو تحریم ها راهی مناسب برای 
احیای اقتصادی ایران خواهد بود. در میان مدت، برای توسعه اقتصادی ایران سه 
سناریو مطرح است: الف( بازگشت به برجام؛ ب( یک توافق موقت برای کاهش فشار 

تحریم ها؛ ج( ادامه نظام کنونی تحریم ها.
خوشبینانه ترین و کارآمدترین راه برای احیای اقتصاد ایران بازگشت به برجام است. 
این راهکار مسیر دسترسی ایران به دارایی 100 میلیارد دلاری مسدود شده و از سرگیری 
صادرات نفت را هموار می کند. در واقع، بازگشت صادرات نفت ایران به سطح پس از 
اجرای برجام در سال ۲01۶ میلادی، درآمد های ارزی دولت را به شکل چشمگیری 
افزایش خواهد داد. منابعی که برای جبران کاهش بودجه، توسعه زیرساخت ها و مقابله 
با نرخ بالای تورم ضروری هستند. بازگشت به برجام همچنین امکان دسترسی دولت و 
بنگاه های اقتصادی کشور به نظام مالی بین المللی را فراهم می کند و تقاضا برای بخش 

بانکداری داخلی را کاهش می دهد.
سناریوی دوم رسیدن به توافقی موقت است که می تواند فشار تحریم ها را کاهش 
دهد. در این راهکار، ایران باید در ازای دسترسی تدریجی به دارایی های ارزی مسدود 
شده و معافیت برای صادرات روزانه ۵00 هزار بشکه تولیدات نفتی، غنی سازی اورانیوم 
با درجه خلوص بالا را متوقف کند. چنین سناریویی به دولت ایران امکان پر کردن برخی 
از شکاف های مالی و به بازیگران اقتصادی فضای تنفس بیشتری می دهد. از آنجا که 
دسترسی به دارایی های خارجی و صادرات نفتی در حد کاملا مطلوبی نخواهد بود، 
دولت باید به موانع داخلی رشد اقتصادی، به ویژه سوءمدیریت، فساد و عدم  بهره وری، 
نیز بپردازد. بهبود مدیریت و افزایش بهره وری انرژی نیز می تواند رشد اقتصادی به 

همراه داشته باشد.
در سناریوی سوم که بدبینانه ترین سناریو است، با ادامه شرایط کنونی و حفظ فشار 
خارجی، اقتصاد ایران ناگزیر باید راه های تازه ای را برای خنثی  کردن تاثیرات منفی 
تحریم ها پیدا کند. تاکنون، ایران روی جایگزینی واردات از طریق ایجاد ظرفیت های 
داخلی – از جمله گسترش ظرفیت های پالایشگاهی و پتروشیمی – کاهش وابستگی 
به منابع فناوری غرب، تجارت با چین و روسیه و گسترش تجارت با همسایگان نزدیک 
تمرکز داشته است. این سیاست ها اقتصاد ایران را به ثبات رسانده اما حفظ این مسیر 
به آسانی ممکن نیست، چرا که منابع مالی جایگزین )مانند فروش شرکت های دولتی( 
با گذشت زمان کاهش می یابند. اصلاح یارانه ها یا جذب سرمایه گذاری های ایرانیان 
خارج از کشور – دو راه حلی که اکنون در ایران مطرح است – نیازمند اراده ای سیاسی 

است که در حال در کشور حاضر وجود ندارد.
به علاوه، ایران باید با پرداختن به راه حل های کارآمد از بن بست کلیدی انجام معاملات 
ارزی  معاملات  طریق  از  هدف  این  شود.  خارج  نیز  تجارت  تسهیل  و  بین المللی 
رمزنگاری شده یا همکاری  نزدیک با نظام های بانکی شرکای تجاری از جمله چین، 
ترکیه، عراق و روسیه، قابل دسترسی است. اما این نیز مستلزم اجرای قوانین مرتبط با 

گروه ویژه اقدام مالی )FATF( است. 
گزینه های پیش  روی تشکیلات سیاسی ایران روشن است: ورود به مسیر یک رشد 
معقول و توسعه اقتصادی و فناورانه مناسب یا ادامه مسیر بقای شکننده  اقتصادی. در 
هر یک از سناریوها باید مزیتی را قربانی کرد، اما هزینه بالقوه سناریوی بدبینانه )ادامه 
شرایط کنونی( بسیار بالا خواهد بود. ادامه  تورم بالا، فرار سرمایه  و کاهش قدرت خرید 
مردم همراه با سوءمدیریت منابع و زوال زیرساخت های کشور، ظرفیت این را دارد که 

مردم معترض را به خیابان ها بکشاند.

مدرسه ها را از تعطیلی نجات دهید

مهرماه سال اولی که کرونای ویرانگر و ترسناک به جان جهان افتاد، وقتی آموزش و 
پرورش تصمیم نصف و نیمه ای برای برپایی کلاس های درسی دانش آموزان گرفت و 

برخی کلاس ها هم برگزار شد سیل انتقادات روانه این وزارتخانه شد.
انتقاداتی که در آن مقطع درست به حساب می آمد و اولیا  دانش آموزان حتی می 

گفتند به قیمت ترک تحصیل اما از حضور فرزندانشان در مدرسه جلوگیری می کنند.
حق البته که با پدر و مادرها بود. شناختی از کرونا نبود و این بیماری ترسناک بی محابا 
و بی رحمانه می تاخت. آنها که نمی توانستند جگر گوشه هایشان را روانه جایی کنند پر 

تعداد و شلوغ که خوراک کرونا بود.
البته که هست اما آن قدر  از آن روزهای ترسناک چندی گذشته؛کرونا  حال اما 
ناشناخته و ترسناک نیست. شاید شاخش هم شکسته باشد. هرچند هنوز تا رهایی 

کامل از آن فاصله داریم.
در این دو سال خانه نشینی و آموزش آنلاین، آنان که دانش آموز یا دانش آموزانی 

در خانه دارند می دانند که چه اتفاقات روحی تلخی برای فرزاندشان رخ داده است.
مشکلات روحی از قبیل وسواس های بهداشتی و فکری، بیماری های مختلف 
جسمی و روحی و...کار به جایی رسیده و مشکلات اینچنینی به حدی زیاد شده که 
حتی بعضی اولیا می گویند کاش فرزندانمان راهی مدرسه می شدند نهایتا کرونایی می 
گرفتند و بعد بهبود می یافتند اما دیگر دچار چنین مشکلات عدیده ای نمی شدند که 

شاید سالها برای برطرف شدنش زمان نیاز باشد.
شاید این طرز فکر مخالف هایی داشته باشد. شاید این گفته افراطی باشد. اما به 
قول تعداد زیادی از روان شناسان و جامعه شناسان و کارشناسان آموزش و پرورش 
انزواطلبی،عصبی  زیادی در پی داشته:  برای کودکان  ضررهای  تعطیلی مدارس 
بودن و پرخاشگر شدن و مواردی که در بالا هم به آن اشاره کردم.  کاش هر طور شده 
به هر قانون و تبصره و ماده و داستانی، مدارس هرچه زودتر از تعطیلی نجات یابند. 
فرزندانمان در دوران خانه نشینی متحمل ضررها و بیماری های گوناگونی شده اند که 

شاید بعدها بفهمیم کرونا به گَرد این مشکلات هم نمی رسد؛متاسفانه...

مازنی فعال سیاسی اصلاح طلب مطرح کرد: 

کنترل مخالفان سیاسی هدف دنبال کنندگان 
طرح صیانت از فضای مجازی 

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اشخاصی که به دنبال تصویب طرح صیانت 
هستند، هدفشان، کنترل مخالفان سیاسی و جناحی خود است.  احمد مازنی ، در 
خصوص طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی، اظهار کرد: پدیده اینترنت 
و پیامد های آن از جمله فضای مجازی امر جدیدی است و مطمئناً باید برای اینترنت و 
فضای مجازی مانند سایر کشورها، قوانین و مقرراتی وضع شود. رییس کمیسیون فرهنگی 
مجلس دهم بیان کرد: در آینده ای بسیار نزدیک، جنگ سایبری جای خود را به جنگ  
هوایی، زمینی و دریایی خواهد داد لذا کشورها به عنوان یک مسأله دفاعی و امنیتی باید با 
فضای مجازی برخورد کنند و همه کشورها در این جهت برنامه دارند. وی افزود: هم چنین 
استفاده از ظرفیت اینترنت برای آموزش، فرهنگ و فعالیت های اقتصادی از مجموعه 
مسائلی است که مستلزم قانونگذاری است. بنابراین این که برخی گمان می کنند که ما به 
دنبال ولنگاری هستیم و معتقدیم که این فضا نیازی به قانون ندارد، چنین نیست. تأکید 
می کنم که ما به قانون در این خصوص نیاز داریم. مازنی در گفت وگو با ایلنا گفت: اما مسأله 
این است که جامعه به نیت طراحان طرح صیانت اعتماد ندارد. جامعه به انگیزه اشخاصی 
که طرح صیانت را تهیه کرده اند، اعتماد ندارد. بسیاری از هنرمندان، دانشگاهیان و 
حوزویان به طراحان این طرح اعتماد ندارند. این بی اعتمادی ناشی از چیست؟ شاید این 
بی اعتمادی ناشی از این است که اشخاصی که به دنبال تصویب طرح صیانت هستند، 
هدفشان از طرح صیانت، کنترل مخالفان سیاسی و جناحی است. یعنی در شرایطی که 
همه ابزارهای ارتباطی و اطلاع رسانی کشور در اختیار یک جریان سیاسی است و از ۸۵ 
میلیون ایرانی تنها عده قلیلی از صدا و سیما استفاده می کنند و سایر گروه ها و جریان هایی 
که نظام را قبول دارند و امام و رهبری را نیز قبول دارند و فقط در حلقه تنگ بسته این 
جماعت قرار نمی گیرند، از فعالیت در رسانه ملی منع شده اند. وی اضافه کرد: این اشخاص 
می بینند که ممکن است فضای مجازی تحت تاثیر یک »تکرار می کنم« آقای خاتمی قرار 
گیرد و گفت وگویی شکل بگیرد و بحث هایی مطرح شود. بخشی از بی اعتمادی مردم ناشی 
از این است که طراحان طرح صیانت در پی محدود کردن جناح های مخالف خود هستند 

یعنی این طرح برای حذف رقیب در نظر گرفته شده است.

اخبار

بیژن خواجه پور*

 

مدیرحوزه های علمیه گفت: لازم است در مباحث مربوط به وقف عمق و اهتمام 
بیشتری صورت پذیرد و در رشته های مربوط به وقف و امور خیریه دانش پژوهان خوبی 
تربیت شوند و پایان نامه هایی نیز در این مباحث نوشته شود، البته در برنامه ریزی های 

کلان حوزه به این مباحث نیز توجه کافی صورت گرفته است. 
آیت الله علیرضا اعرافی، روزسه شنبه در دیدار حجت الاسلام والمسلمین عباس 
اسکندری مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم که در دفتر مدیر حوزه های علمیه 
در قم برگزار شد، ضمن تبریک مناسبت ها و اعیاد ماه ربیع الاول و ابراز خرسندی از 
فعالیت های صورت گرفته در اداره اوقاف قم در سخنانی به تبیین اهمیت و جایگاه 
موقوفات پرداخت و گفت: وقف در همه فرهنگ ها بوده که البته در اسلام دارای یک 
نظام اخلاقی و ویژه ای شده است که اگر درست بازسازی شود بارهای زیادی از دوش 

مردم و جامعه بر می دارد و گره های زیادی را باز می کند.
وی افزود: توصیه همیشه من به مسئولین ادارات این است که کار اداری باید دارای 
یک برنامه راهبردی و دقیق و زمان بندی باشد، اداره کل اوقاف واقعا مهم و اثرگذار است 
و لازم است که برای آن یک برنامه جامعه ۵ساله و یا 10ساله تعریف شود و همه سعی 

کنیم که فقط در کارهای روزمره خود هضم نشویم.
مدیرحوزه های علمیه ابراز داشت: مقوله احیای موقوفات بسیار مهم است، احیا 
و برگرداندن اسناد موقوفات امری است که باید با جدیت دنبال شود چرا که در زمان 
رضاخان بسیاری از این موقوفات واقعا به تاراج رفت که لازم است برای احیا و برگرداندن 

آنها کار جدی صورت گیرد.
امام جمعه قم گفت: در اداره اوقاف، باید با یک نگاه اقتصادی و البته با ملاحظات 
اجتماعی و فرهنگی، وقف ها از درآمدزایی بیشتری بهره مند شوند و شکل بهتری پیدا 

کنند و نیّات واقفین نیز به خوبی عمل شود.
آیت الله اعرافی افزود: اگر اوقاف با نگاه اقتصادی و رعایت همه ملاحظات و با برنامه 
راهبردی حرکت کند می تواند جایگاه این نهاد مهم را ارتقا بخشیده و یک نهاد پشتوانه 

برای بسیاری از فعالیت ها شود.
وی با اشاره به لزوم احداث وقف های جدید و تلاش اداره اوقاف برای کسب اعتماد 
مردم در امر وقف، گفت:  گاهی مردم نگاه های غیر مثبتی به مباحث وقف دارند که لازم 
است برای بازسازی اعتماد مردم تلاش شود و مردم مطمئن باشند که نیات واقفین در 

امر وقف ها به خوبی رعایت می شود.

مدیر حوزه های علمیه در ادامه سخنان خود با اشاره به جایگاه مباحث وقف در حوزه 
گفت: لازم است که در حوزه نیز در مباحث مربوط به وقف عمق و اهتمام بیشتری 
صورت پذیرد و در رشته های مربوط به وقف و امور خیریه دانش پژوهان خوبی تربیت 
شوند و پایان نامه هایی نیز در این مباحث نوشته شود که البته در برنامه ریزی های کلان 
حوزه به این مباحث نیز توجه کافی صورت گرفته است چه در بحث درختواره های 

رشته ها و چه در بحث آموزش های کاربردی به طلاب.
آیت الله اعرافی در پایان با اشاره به لزوم پژوهش های لازم و کافی در عرصه مباحث 
مربوط به وقف و توجه حوزه به پژوهش های مورد نیاز نظام اسلامی، گفت: تهیه 
پژوهش های مورد نیاز نظام از دیگر برنامه هایی است که امسال در حوزه های علمیه در 
دستور کار قرار گرفته و تاکنون 100 پژوهش در این زمینه گردآوری شده است و مقوله 

وقف نیز حتما در این کلان پروژه های دیده شده است.
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم :

برخی مسئولین اجرایی ارج و قیمتی برای وقف قائل نیستند
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز در این دیدار گفت :متاسفانه امروز برخی 
مدیران دستگاه ها ارج و قیمتی برای وقف و مباحث مرتبط به آن قائل نیستند و 

نگاهشان صرفا این است که وقف، سرمایه ای است که باید مصرف شود. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری اظهارداشت :  وقف باید در بستر زندگی 

مردم نقش آفرینی کند چه در مورد دنیای مردم و چه در مورد آخرت آنها.
وی افزود: باید همه ما دقت کنیم که وقف و موقوفات به سوی برآوردن نیازهای مهم 

جامعه باشد و مطالبات مقام معظم رهبری نیز در این عرصه جامه عمل پوشانده شود.
اوقاف حق هیچ گونه دخل و تصرف در موقوفات را ندارد 

مدیر کل اوقاف و امور خیریه قم با بیان اینکه رعایت همه جهات شرعی و قانونی وقف 
بر کارشناسان و مدیران این اداره لازم است، تصریح کرد: اوقاف امین واقفان است و حق 

هیچ گونه دخل و تصرف در موقوفات را ندارد.
حجت الاسلام والمسلمین اسکندری با تاکید بر تقویت فرهنگ وقف در جامعه عنوان 
کرد: در زمینه تبلیغ برای وقف های جدید کار نکرده ایم و این امر باید با فعالیت های 
بیشتر جبران شود. وی خاطر نشان ساخت: متاسفانه امروز برخی مدیران دستگاه ها، 
ارج و قیمتی برای وقف و مباحث مرتبط به آن قائل نیستند و نگاهشان صرفا این است 
که وقف سرمایه ای است که باید مصرف شود و باید تلاش شود که سطح فکری چنین 

کسانی ارتقا پیدا کند و مسئله وقف را یک مسئله ساده و پیش پا افتاده تلقی نکنند.
زیر ساخت های  لازم دربقاع متبرکه تدارک شود 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: لازم است از طرق مختلف از جمله 
فضای مجازی، برای نهادینه کردن مسئله وقف در جامعه استفاده کنیم و واقفان را به 

سمت وقف بر اساس نیازهای روز سوق دهیم.
حجت الاسلام والمسلمین اسکندری با اشاره به فرمایش مقام معظم رهبری مبنی 
بر اینکه بقاع متبرکه باید قطب فرهنگی هر شهر باشد خاطر نشان ساخت: برای 
اینکه خانواده ها اوقات فراغت خویش را در جوار امامزاده ها و بقاع متبرکه بگذرانند 
و از معنویت این فضاها بهره مند شود لازم است که زیر ساخت های متناسب با آن نیز 

تدارک شود.

ضرورت تدبیر برای نجات محیط زیست و زندگی مردم منطقه سلفچگان؛

احیا و برگرداندن اسناد موقوفات باید با جدیت دنبال شود

 فرمانده کل ارتش با تاکید بر اینکه از دوران دفاع مقدس کار مشترک 
ارتش و سپاه شروع شده است، گفت: نیروهای مسلح ما دست در دست 
هم، دوشادوش ملت ایران مقابل دشمنان، یکپارچه و مستحکم می ایستند. 
 امیر سرلشکر عبدالرحیم موسوی در حاشیه این رزمایش اظهار کرد: با 
کشور  خاتم الانبیاء)ص(  حضرت  هوایی  پدافند  مشترک  قرارگاه  تشکیل 

تحول اساسی در دفاع هوایی کشور ایجاد شده است.
 وی گفت: با این اقدام شبکه یکپارچه پدافند هوایی در اختیار این قرارگاه 
قرار گرفت و دو قدرت برتر پدافند هوایی کشور یعنی نیروی پدافند هوایی 
ارتش و پدافند هوایی نیروی هوافضای سپاه در یک شرایط هم افزا و تلفیقی 
کار خودشان را تحت فرماندهی شبکه یکپارچه پدافند هوایی آغاز کردند و 

چندین رزمایش تا الان انجام شده است.
 وی افزود: نیروی پدافند هوایی ارتش و پدافند نیروی هوافضای سپاه و 
در راس آنها قرارگاه پدافند هوایی حضرت خاتم الانبیاء)ص(، کاملا آماده 

هستند که در برابر هر تهدیدی از این کشور دفاع کنند.
 امیر موسوی با بیان اینکه از دوران دفاع مقدس کار مشترک ارتش و سپاه 

شروع شده، گفت: در حوزه پدافند هوایی سطح این همکاری بالاتر است 
چون در همه جا با یکدیگر ترکیبی کار می کنند و همه تحت یک شبکه 

یکپارچه پدافند هوایی کار مشترک انجام می دهند.
مشترک  رزمایش  در  هوایی  نیروی  موثر  نقش  به  ارتش  کل  فرمانده   
تخصصی پدافند هوایی مدافعان آسمان ولایت 1۴00 اشاره و خاطرنشان 
کرد: پشتیبانی قدرتمند نیروی هوایی ارتش در این رزمایش و اجرای پر 
حجم پروازهای باسرنشین و بدون سرنشین، بیانگر آن است که دلاورمردان 
این نیرو دست در دست همرزمان خود در سنگر پدافند هوایی آماده دفاع 
همه جانبه از آسمان ایران اسلامی هستند.  وی ادامه داد: پیام این رزمایش 
این است که نیروهای مسلح ما دست در دست هم دوشادوش ملت ایران در 
مقابل دشمنان یکپارچه و مستحکم می ایستند و در مقابل هر تهدیدی که 

بخواهد متوجه این سرزمین و آرمان های ما باشد، خواهند ایستاد.
 امیر موسوی در پایان خاطرنشان کرد: امنیت را به صورت کامل احساس 
می کنیم و ما شاهد هستیم که این امنیت توسط جوانان کشور و سامانه 

های بومی تامین شده است.

امیر موسوی: 
نیروهای مسلح دوشادوش ملت مقابل دشمنان ایستاده اند

شدن  واکسینه  برای  روزه  مهلت 10  از  کشور  وزیر 
مشاغل و اصناف مرتبط با مردم خبر داد و گفت: وزارت 
بهداشت باید تایید کند این جمعیت 3 میلیون نفری 
واکسن زده اند و می توانند در محل کسب حاضر شوند. 
احمد وحیدی روز سه شنبه پس از نشست قرارگاه 
عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا در جمع خبرنگاران 
گفت: یکی از موضوعات کاملا متصور و بسیار مهم، 
نگرانی از بروز پیک ششم است. بنابراین همه مراقبت 
کنیم تا وارد پیک ششم نشویم چون حتما آثار بسیار 

سوء و برای مردم گرفتاری ایجاد خواهد کرد.  
ادامه  در  کرونا  با  مقابله  عملیاتی  قرارگاه  فرمانده 
واکسینه شوند  از مردم خواست که هر چه سریع تر 
نکردن  رعایت  معنای  به  شدن  واکسینه  گفت:  و 
شیوه نامه ها نیست  و همه باید پروتکل ها را رعایت کنند.

وحیدی افزود: در این نشست وضعیت کرونای برخی 
استانها به تفکیک رسیدگی و قرار شد برخی استانها که 
دچار مشکلات هستند، مسوولان و دانشگاههای علوم 

پزشکی این استانها بیشتر مراقبت کنند.  
این نشست درباره رفع طرح  اینکه در  بیان  با  وی 
محدودیت و انجام طرح سکوی هوشمند بحث شد، 
گفت: نرم افزاری که در مراکز چند استان آزمایش شد 
اجرا شد، این پلتفُرم با کمی وقفه وصل می شد که قرار 

شد این مشکل رفع شود.
انجام طرح  و  وحیدی درباره رفع طرح محدودیت 
سکوی هوشمند، گفت: باز شدن اصنافی که مستقیم 
به  منوط  بعد  به  تاریخ  یک  از  دارند  سروکار  مردم  با 

دریافت واکسن شده است.
وزیر کشور با بیان اینکه نیمی از اصناف هنوز واکسن 

دریافت نکرده اند، افزود: وزارت بهداشت باید تایید 
کند که این جمعیت 3 میلیون نفری واکسن زده و این 
دسته از اصناف می توانند در محل کسب و کارشان 
حضور داشته باشند. وحیدی خاطرنشان کرد: آمادگی 
داریم روزانه 3 میلیون نفر را واکسن بزنیم و در این راستا 
اصناف برای دریافت واکسن تا 10 روز دیگر فرصت 
دارند.   وی همچنین با اشاره به واکسن دانش آموزان 
و بازگشایی مدارس در سطح یک و ۲، گفت: ۵00 مرکز 

برای واکسن دانش آموزان وجود دارد.
باید  واکسنها  اثربخشی  درباره  داد:  ادامه  وحیدی 
گفت که واکسن های ساخت داخل خود را در ارزیابی ها 
خوب نشان داده اند و تمایل خوبی برای دریافت این 
واکسن در استان ها وجود دارد همچنین تزریق واکسن 

خارجی هم انجام می شود.

وزیر کشور :
همه اصناف مرتبط با مردم تا ۳۰ مهر باید واکسینه شوند

مهدی بذرافکن*

 دبیر شورای عالی امنیت ملی درگیر کردن جمهوری 
از  را  امنیتی  مختلف  پرونده های  در  ایران  اسلامی 
اهداف اصلی دشمنان در سال های اخیر عنوان کرد 
و گفت: اقتدار امروز نظام می تواند پشتوانه محکمی 
برای تلاش همه جانبه برای رفع آسیب های اقتصادی 
و معیشتی و بی اثر کردن جنگ ادراکی دشمن باشد. 
به گزارش ایرنا از نورنیوز، اعضای کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی بعد از 
ظهر روز سه شنبه با حضور در دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی در جلسه مشترک با دریابان شمخانی 
دبیر شورا و معاونین این نهاد مهمترین مسائل داخلی 
و خارجی در حوزه امنیت ملی را مورد بحث و بررسی 

قرار دادند.
به  اشاره  با  این جلسه  در  دریابان علی شمخانی 
سیاست ثابت دبیرخانه برای بهره گیری از ظرفیت 

کارشناسی دستگاه ها و نهادهای تخصصی دولتی 
برای  اسلامی  شورای  مجلس  ویژه  به  غیردولتی  و 
تصمیم سازی و تصمیم گیری در حوزه های مختلف 
اخیر  سال های  طی  دشمنان  اصلی  هدف  گفت: 
حداکثری،  فشار  سیاست  اعمال  چارچوب  در  و 
درگیر کردن جمهوری اسلامی ایران در پرونده های 
مختلف امنیتی در داخل و خارج از کشور برای ایجاد 
اقتصادی،  زمینه های  در  ملی  امنیت  چالش های 

سیاسی و اجتماعی بوده است.
قرار گرفتن  ملی محور  امنیت  عالی  دبیر شورای 
راهبرد مقاومت فعال از سوی نظام و حضور ایثارگرانه 
و هوشمندانه مردم در عرصه های مختلف و حمایت 
را  حاکمیت  اصولی  سیاست های  از  جانبه  همه 
مهمترین عامل عبور موفق کشور از شرایط سخت 
اقتصادی و امنیتی عنوان کرد و افزود: اقتدار امروز 

نظام می تواند پشتوانه محکمی برای تلاش همه جانبه 
به منظور رفع آسیب های موجود به ویژه در حوزه های 
ادراکی  بی اثر کردن جنگ  و  معیشتی  و  اقتصادی 

دشمنان برای ناامید کردن مردم باشد.
و  مشکلات  رغم  علی  گفت:  شمخانی  دریابان 
چالش های موجود چشم انداز بسیار روشنی برای 
غلبه بر چالش ها و شتاب گرفتن حرکت همه جانبه 
به سوی پیشرفت و توسعه و رفاه پیش روی کشور قرار 

دارد.
در این جلسه همچنین اعضای کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان دیدگاه های 
خود پیرامون موضوعات مختلف اقتصادی، سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی، راه کارها و نظرات کارشناسی خود 
برای مدیریت موثر بر چالش های اصلی کشور را ارائه 

کردند.

شمخانی در دیدار اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس؛

هدف دشمن در سال های اخیر درگیر کردن ایران در پرونده های امنیتی است

رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت: حداکثر تا یک ماه آینده با 
توسعه زیرساخت ها مشکل کندی سرعت اینترنت برطرف می شود.

حسین فلاح جوشقانی درباره علل کندی اینترنت به ویژه در روز های اخیر افزود: 
این موضوع در برخی نقاط کشور و در برخی ساعات وجود دارد که موجب نارضایتی 
مردم هم شده است و ما در بررسی هایمان و همچنین در تماس های مردم با سامانه 

19۵ این موضوع را دریافت کرده ایم.
وی گفت: به طور مشخص در ایام شیوع بیماری کرونا ما سالانه ۵ درصد رشد 
ترافیک داریم که با شروع سال تحصیلی در مدارس، دانشگاه ها و حوزه ها در هفته 
اول به شدت ترافیک افزایش یافت و موجب شد در برخی ساعات اوج مصرف و در 

برخی نقاط کشور مشکل کندی اینترنت را داشته باشیم.
جوشقانی افزود: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز کارگروهی ویژه تشکیل 
داد و بر اساس مأموریتی که به سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و شرکت 
ارتباطات زیرساخت داده شد، قرار است علاوه بر توسعه های لازم در شبکه زیرساخت 
همه نقاط دچار مشکل در اپراتور ها شناسایی شود که در برنامه ای زمان بندی شده 

مشکلات را برطرف کنیم.
وی با اشاره به این که توسعه های زیرساختی دائم در اپراتور ها در حال انجام است، 
گفت: ما در برخی جا ها نیازمند تأمین تجهیزات هستیم و فکر می کنم حداکثر یک 

ماه آینده این مشکلات برطرف شود.

رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی خبرداد:

رفع مشکل کندی اینترنت تا یک ماه آینده 
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 سینوزیت یا کرونا؟  درمان قوز قرنیه؛

دیابتی ها بیشتر مراقب سلامت چشمان 
خود باشند

متخصص چشم درخصوص درمان قوز قرنیه توضیحاتی ارایه داد.
مریم آشناگر متخصص چشم در گفت وگو با خبرنگار سلامت خبرگزاری فارس 

به پاره ای از پرسش های متداول درباره بیماری های چشمی پاسخ داد.
وی درباره افرادی که دیابت دارند گفت: اگر دیابت از نوع ۲باشد و بعد از 
سن ۴0 سالگی شروع شده باشد فرد بیمار باید به محض تشخیص به پزشک 
متخصص مراجعه کند ولی اگر فرد کودک بوده و درگیر دیابت نوع 1 باشد باید 
۵ سال پس از شروع بیماری حتما به پزشک مراجعه کند و پس از آن هر سال، 
حداقل یکبار چشم ها باید توسط پزشک بررسی شوند ضمن اینکه حتما باید 

قند خون هم کنترل شود.
آشناگر درخصوص درمان قوز قرنیه اظهار داشت: این بیماری معمولا در 
سنین نوجوانی ایجاد می شود و پیشرفت آن تا 30 سالگی امتداد می یابد که 
علائم آستیگماتی بالایی دارد.  بیماری در افراد بالای ۴0 سال معمولا پیشرفت 
ندارد و اگر فرد از عینک استفاده می کند و دیدی متوسط دارد توصیه می کنیم 
همچنان از عینک استفاده کنند اما اگر دید ضعیفی دارند باید به پزشک مراجعه 
کنند. اما در سنین پایین تر از لیزرهای مخصوص استفاده می کنیم و اگر جواب 
نداد از عمل های دیگری استفاده می شود تا پیشرفت آستیگمات کم شود. اگر 
قوز قرنیه شدید باشد و پیشرفت سریعی داشته باشد و بیمار را بسیار درگیر کند 

باید از پیوند قرنیه استفاده کنیم.
وی در پاسخ به این پرسش که اگر فردی ۶0 ساله دچار سکته چشمی شده 
و طی دو سال ۸0 درصد بیماری خود را از دست داده باشد گفت: این افراد 
معمولا انسداد عروق دارند و این سکته در این سنین شایع است. در نوع حاد راه 
حل هایی وجود دارد اما وقتی بیماری مزمن می شود راهکارها کمتر شده و کمتر 
موثر خواهد بود. ولی بر اساس معاینات شبکیه و ضخامت لکه زرد بینایی تزریق 
هایی درون زجاجیه صورت می گیرد تا نو رگ زایی کاهش یابد. اگر سکته عروقی 
باشد تا 3 تا ۴ سال پس از آغاز بیماری هم می توان راهکار درمانی انجام داد. این 

افراد حتما باید به فوق تخصص شبکیه مراجعه کنند.
وی در پاسخ به پرسش فردی ۴۴ ساله که برخی مواقع اطراف چشم خود 
حباب و ریسه های رنگی می بیند و بعد از چندثانیه تصاویر محو و بعد خاکستری 
می شود و دید به طور کامل حدود ۲0 ثانیه از بین می رود و سپس تعادل بدن 
کاهش می یابد گفت: این ویژگی ها بیشتر شبیه اختلالات میگرنی است. این 
فرد اول باید به متخصص مغز و اعصاب مراجعه کرده و MRI مغز انجام دهد 
در صورت تشخیص میگرن و دریافت دارو اگر بیمار بهبود نیافت باید به چشم 

پزشک مراجعه کند.
آشناگر با اشاره به اینکه اکثر انسانها با عبور از ۴0 سالگی دچار پیرچشمی می 
شوند و لازم است تا از عینک برای مطالعه استفاده کنند درباره بلفاریت و خارش 
پلک بالای چشم گفت: در این حال شوره هایی بر روی پلک و در ریشه مژه ها 
ایجاد می شود. برای از بین بردن این حالت هر روز باید چشم ها با شامپوی 
بچه برای یکبار شسته شوند به طوریکه شامپو درون چشم نرود. اگر شوره با این 
اقدامات برطرف نشد باید هیدورکورتیزون چشمی را روزی یکبار به چشم ها 
بمالند و شبها از پماد تتراسایکلین چشمی استفاده کنند. برای خارش چشم 
نباید پلک را خاراند چون خراش های ریزی را روی پلک ایجاد می کند و سیکل 
معیوبی را برای ورود به پلک موجب می شود. عملکرد نادرست عصب واگ نمی 
تواند موجب درد دائمی پشت چشم شود. برای درمان باید به متخصص مغز و 

اعصاب مراجعه کرد.
متخصص چشم کشورمان  پاسخ به اینکه آیا دید پس از وازکتومی به دلیل 
پارگی شبکیه و تعویض عدسی چشم قابل برگشت است و آیا امکان پیوند 
شبکیه وجود دارد؟ گفت: فعلا امکان پیوند شبکیه وجود ندارد و متخصصان در 
کشورهای پیشرفته در حال تحقیق بر روی این موضوع هستند. بهترین درمان 
همان ویترکتومی یا تخلیه زجاجیه است که معمولا بیماران به دلیل مراجعه 
دیرهنگام پاسخ خوبی از عمل دریافت نمی کنند. ولی با این حال بیماران باید 

تحت نظر پزشک فوق تخصص شبکیه باشند. 

چه چیزی خسته  کننده تر از اینکه به طور مرتب ورزش کنید اما همچنان وزن 
اضافه کنید؟ تمرین قدرتی و هوازی انجام می دهید اما هفته هاست که وزن کم 

نکرده اید، حتی بدتر اینکه ترازو نشان می دهد چند کیلو اضافه هم کرده اید.
در ابتدا این را بگوییم که همه ی وزن افزودن ها ناشی از چربی نیستند. اگر 
شما مدتی با وزنه تمرین کنید، بافت عضله می سازید و این باعث می شود 
وزنتان بالا برود. نیازی نیست ناراحت و عصبانی شوید زیرا عضله ی بیشتر به 
معنی ساختار بدنی سالم تر است. اما اگر پیگیر وضعیت چربی بدنتان هستید و 
می بینید بیشتر شده است چطور؟ در این مطلب به دلایلی می پردازیم که باعث 
می شوند حتی با ورزش کردن هم همچنان روند افزایش وزنتان ادامه پیدا کند:

اثر ورزش را با تغذیه نامناسب از بین می برید
شما با شروع یک برنامه ورزشی منظم، انتخاب هوشمندانه ای انجام داده اید 
اما اگر بعد از ورزش و تلاش و عرق ریختن، غذاهای پُرکالری و ناسالم بخورید تا 
مثلا انرژی از دست رفته تان را جبران کنید، نتیجه ی تلاشتان را نابود خواهید 
کرد. وقتی سعی دارید انرژی از دست رفته بدنتان را جایگزین کنید ممکن 
است به راحتی در مصرف اسنک ها و غذاهای ناسالم زیاده روی کنید و بیشتر از 
نیازتان کالری دریافت کنید و این چیزی است که منجر به افزایش وزن می شود 
و ضمنا درشت مغذی ها و ریزمغذی هایی که بدنتان نیاز دارد هم تامین نخواهد 

شد.
یک اشتباه دیگر هم این که ممکن است در تخمین اینکه چقدر کالری برای 

تمرین نیاز دارید دچار اشتباه شوید و آن را زیادی حدس بزنید. تحقیقات نشان 
می دهد معمولا افراد کالری سوزانده شدن در تمرین را بیشتر از حدی که 
واقعیت دارد تخمین می زنند. یک مطالعه دریافت افراد کالری سوخت شده ی 
خود را 1۵0 واحد بیشتر از حدی که واقعا سوزانده بودند تخمین زده بودند. اگر 
شما هم دچار همین اشتباه شوید و وعده ی غذایی بعد از تمرینتان را بر اساس 
همین اشتباه تعیین کنید، میزان کالری که می خورید بیشتر از حد نیازتان 
خواهد بود.   ضمنا در حدس میزان کالری موجود در غذایی که می خورید 
نیز ممکن است اشتباه کنید. مثلا وقتی قهوه تان را با خامه و شکر مصرف 
می کنید، دیگر فقط کالری قهوه را دریافت نمی کنید. ضمنا کیک یا مافینی 
که احتمالا همراه آن می خورید هم کالری زیادی دارد. بنابراین خیلی راحت 

ممکن است متوجه نشوید چقدر کالری دریافت کرده اید.
راه حل؟ بهترین کار این است که دفترچه ای برای غذاهایی که می خورید 
داشته باشید و هر چیزی که می خورید در آن بنویسید تا کالری های دریافتی 

خود را واقعا چک کنید.
ورزش اشتهایتان را افزایش می دهد

مشکل دیگر هم این است که ورزش می تواند اشتها را بیشتر کند، خصوصا 
در خانم ها. اثر ورزش بر اشتها می تواند با توجه به شدت و طول مدت تمرین 
متفاوت باشد. مطالعات در این مورد به نتایج ضد و نقیضی دست یافته اند؛ 
اما مهم است بدانید ورزش این پتانسیل را دارد که اشتهایتان را بیشتر کند. 

مثلا محققان دریافته اند افرادی که هر روز ورزش می کنند نسبت به کسانی 
که ورزش نمی کنند، بیشتر احساس گرسنگی می کنند و کالری بیشتری هم 
مصرف می کنند و همچنین غذای بیشتری بعد از ورزش می خورند. خیلی 
خوب است که کالری بسوزانید اما تصور نکنید می توانید بعد از کالری سوزی 

هر آنچه خواستید بخورید صرفا به این دلیل که فعالیت فیزیکی داشته اید.
زمان هایی که ورزش نمی کنید زیاد یک جا می نشینید

اگر هر روز 30 دقیقه ورزش می کنید، این تنها بخش کوچکی از روزتان است. 
حتی اگر در این 30 دقیقه یا حتی یک ساعت، تمام تلا شتان را بکنید، در یک 
جلسه، کالری محدودی می توانید بسوزانید. بیست و سه ساعت باقیمانده 
روز را چه می کنید؟ یک جلسه تمرین و ورزش نمی تواند جبران مدت زمانی 
را بکند که پشت میز کارتان یا مقابل تلویزیون می نشینید. مطالعه ای دریافت 
خانم هایی که روزانه بیشتر از سه ساعت تلویزیون تماشا می کردند، ۵1 درصد 
بیشتر از خانم هایی که کمتر پای تلویزیون می نشستند در معرض اضافه وزن 

بودند.
شما باید به کارهایی که بین دو جلسه تمرین تان می کنید هم توجه کنید. 
فرصت هایی پیدا کنید که تحرک بدنی روزانه تان را انجام دهید. بیشتر بایستید 
و راه بروید و کمتر بنشینید. یک ساعت ایستادن نسبت به یک ساعت نشستن، 
30 کالری بیشتر می سوزاند. همین تغییرات کوچک می توانند به کنترل بهتر 
وزنتان و در نتیجه سلامتی تان کمک زیادی بکنند. به جای آسانسور از پله ها 
استفاده کنید، هر نیم ساعت از پشت میز کارتان بلند شوید و چند دقیقه ای راه 

بروید؛ به هر حال کاری کنید که ساعت های متمادی ننشینید.
روی تمرینات هوازی زیاد متمرکز شده اید

خیلی ها فکر می کنند هر چه بیشتر برای تمرینات هوازی وقت بگذارند، 
بیشتر وزن کم می کنند و تعجب می کنند وقتی ترازو چنین چیزی را نشان 
نمی دهد. تمرینات هوازی کالری سوز هستند اما تمرینات قدرتی می توانند 
بافت عضلانی بسازند و از این طریق متابولیسم بدن را افزایش داده و ساختار 
بدنی را بهبود دهند. هر چه بافت عضلانی بیشتری داشته باشید، در زمان 
استراحت کالری بیشتری می سوزانید. مطالعه ای نشان داد افراد وقتی که 
هم تمرین قدرتی و هم تمرین هوازی انجام می دادند، وزن بیشتری کم کرده 

بودند.
سایر فاکتورهای سبک زندگی تان را مدیریت نمی کنید

وزن کم کردن فراتر از نحوه ی تغذیه و ورزش است. کنترل استرس و خواب 
مداوم  و  زیاد  استرس های  تحت  شما  بدن  وقتی  دارد.  اهمیت  نیز  کافی 
است، سطح کورتیزول تان بالا می رود و بیشتر هوس می کنید خوراکی های 
شیرین بخورید. بدن شما به غذاهای ارزشمند نیاز دارد تا سالم بمانید، نه 
کربوهیدرات ها و قندهای تصفیه شده. پس حتما استرستان را مدیریت کرده 
و به خواب شبتان اهمیت دهید. بیشتر افراد به هفت ساعت خواب باکیفیت 
شبانه نیاز دارند. به بدنتان فرصت کافی برای ریکاوری بین جلسات تمرین 
بدهید. هرگز  بیشتر از سه روز پشت سر هم ورزش نکنید و حتما بعد از سه 

جلسه، یک روز استراحت کرده و اصلا ورزش نکنید.
کلام پایانی

حالا می دانید چرا با اینکه ورزش می کنید وزن اضافه می کنید یا وزن کم 
نمی کنید. فراموش نکنید، حتی اگر وزن کم نکنید، قوی تر و مقاوم تر خواهید 
شد و این نیز ارزشمند است. شما می توانید با ورزش مناسب و منظم، تغذیه 
سالم، کنترل استرس و خواب و استراحت کافی وزن کم کنید و وزن سالمتان 
را حفظ نمایید. اگر یکی از این موارد را دست کم بگیرید آن وقت با چالش 

بزرگ تری روبرو خواهید شد.

افزایش وزن بعد ورزش!

علائم کمبود ویتامین Dچیست؟چرا با اینکه ورزش می کنید همچنان در حال اضافه کردن وزن هستید؟

ویتامین دی، برخلاف سایر ویتامین  ها، مانند هورمون عمل می  کند و تک   تک 
سلول  های بدن برای آن گیرنده دارند.

زمانی  که پوست در معرض نور خورشید قرار می  گیرد، بدن از کلسترول ویتامین 
دی می  سازد. به  علاوه، در بعضی غذا ها مانند ماهی چرب و محصولات لبنی 
فراوری  شده وجود دارد، اما دریافت ویتامین دی به اندازه  ی کافی از رژیم غذایی 
دشوار است. توصیه می -شود روزانه حدود ۴00 تا IU ۸00 ویتامین دی مصرف 

کنید، اما اکثر متخصصان می  گویند میزان مصرف روزانه باید بیشتر از این باشد.
کمبود ویتامین دی بسیار شایع است. تخمین زده شده میزان ویتامین دی در 

خون حدود یک میلیارد نفر در سراسر دنیا پایین است.
در ادامه به 7 عامل پرخطر اشاره می  کنیم که در بروز کمبود ویتامین دی موثرند:

تیره بودن پوست.
کهولت سن. اضافه وزن یا چاقی مفرط. نخوردن ماهی و لبنیات به اندازه  کافی.

زندگی در مناطقی از کره   زمین که در طول سال نور کافی به آن نمی  رسد.
استفاده   دائمی از کرم ضد آفتاب. در خانه ماندن.

اکثر افراد نمی  دانند که دچار کمبود ویتامین دی هستند، زیرا علائم آن معمولا 
خفیف است. حتی اگر این علائم به  طرز بارزی روی کیفیت زندگی شما تاثیر منفی 

بگذارد نیز ممکن است به سادگی متوجه کمبود ویتامین دی نشوید
در ادامه به ۸ علامت و نشانه  ی کمبود ویتامین دی می  پردازیم.

۱. بیماری و عفونت مداوم
یکی از مهم ترین وظایف ویتامین دی قوی نگه داشتن سیستم ایمنی است تا 
بدن بتواند با ویروس و باکتری که باعث بیماری می  شود مبارزه کند. این ویتامین 
مستقیما با سلول  هایی که مسوولیت مبارزه با عفونت را برعهده دارند در تعامل 

است.
اگر اغلب بیمار می  شوید، به  خصوص دچار سرماخوردگی یا آنفلونزا می  شوید، 

کمبود ویتامین دی می  تواند یکی از دلایل باشد.
2. خستگی مفرط و ضعف

احساس خستگی می  تواند دلایل مختلف داشته باشد و کمبود ویتامین دی 
یکی از این دلایل است. متاسفانه، این وضعیت به  عنوان علت احتمالی اغلب 

نادیده گرفته می  شود.
تحقیقات موردی نشان می  دهد پایین بودن ویتامین دی در خون منجر به 

خستگی مفرط می  شود که روی کیفیت زندگی تاثیر منفی زیادی دارد.
۳. درد کمر و استخوان

ویتامین دی به طرق مختلف به حفظ سلامت استخوان کمک می  کند.مثلا، 
توانایی جذب کلسیم توسط بدن را بالا می  برد.

درد استخوان و کمر می تواند از نشانه  های کمبود ویتامین دی باشد.
4. افسردگی

افسردگی هم می  تواند نشانه  ی کمبود ویتامین دی باشد.محققان، به  خصوص 
در بزرگسالان، کمبود ویتامین دی را به افسردگی ربط می  دهند.براساس یک 
ارزیابی، ۶۵% از تحقیقات مشاهده  ای حاکی از ارتباط میان کمبود ویتامین دی 

و افسردگی بود.
5. نقص در توانایی ترمیم زخم

اگر جای زخم بعد از جراحی یا بروز آسیب به  کندی درمان می  شود، ممکن 
است فرد دچار کمبود ویتامین دی باشد.نتایج تحقیقات نشان می  دهد ویتامین 
دی باعث افزایش تولید ترکیباتی می  شود که برای تشکیل پوست جدید به  عنوان 

بخشی از فرایند التیام زخم حیاتی است.
6. پوسیدگی استخوان

ویتامین دی در جذب کلسیم و متابولیزم استخوان نقش حیاتی دارد.بسیاری از 
افراد مسن که دچار پوسیدگی استخوان هستند فکر می-کنند باید کلسیم بیشتر 

مصرف کنند. درحالی که ممکن است دچار کمبود ویتامین دی هم باشند.
پایین بودن تراکم مواد معدنی استخوان نشان می  دهد استخوان کلسیم و سایر 
مواد معدنی را از دست داده است. این امر باعث می  شود افراد مسن، به  خصوص 

بانوان، بیشتر در معرض خطر شکستگی استخوان قرار بگیرند.
۷. ریزش مو

ریزش مو اغلب به استرس نسبت داده می  شود که مطمئنا علت شایعی است.
با این حال، اگر ریزش مو شدید باشد، ممکن است در نتیجه  ی بیماری یا کمبود 
ماده  ی مغذی رخ دهد.ریزش مو در زنان با پایین بودن میزان ویتامین دی در خون 

در ارتباط است البته تا به امروز تحقیقات کمی در این زمینه انجام شده است.
۸. درد عضلات

در اغلب موارد، به  سختی می  توان علت درد عضلات را به  درستی تشخیص داد.
برخی شواهد نشان می دهد کمبود ویتامین دی می -تواند علت احتمالی درد 
عضلانی در کودکان و بزرگسالان باشد.در یک تحقیق، 71% از کسانی که از درد 

مزمن رنج می بردند دچار کمبود ویتامین دی بودند.
کلام آخر

کمبود ویتامین دی به  شدت رایج است اکثر افراد از آن بی  اطلاع هستند.زیرا 
علائم آن اغلب خفیف و نامشخص است یعنی به  سختی می  توان دریافت این 

علائم ناشی از کمبود ویتامین دی است یا علت دیگری دارد.
 

همه چیز درباره پوکی استخوان؛

 با این غذاها پوکی استخوان را برطرف کنید
فوق تخصص غدد گفت: انجام تست تراکم استخوان برای خانم هایی که هیچ 
فاکتور خطری ندارند ۵ سال پس از یائسگی و برای آقایان پس از ۶۵ سالگی 

ضروری است.
مهرناز ایمانی فوق تخصص غدد ، درباره بیماری استئو پروز یا پوکی استخوان 
و دلایل ایجاد آن گفت: پوکی استخوان بیماری خاموش است که ممکن است 
هیچ علامتی نداشته باشد تا اینکه فرد با شکستگی در بدن به همراه ضربه ای 
خفیف مواجه شود. این افراد با تغییر حالت در نشستن که انتظار شکستگی از 
آن وجود ندارد دچار شکستگی می شوند و فرد با درد زیاد متوجه شکستگی و 

بیماری خود می شود.
وی تاکید کرد: پزشک باید برای بیمارانی که فاکتورهای خطر مثل بیماری های 
زمینه ای داشته و کورتون مصرف می کنند درخواست تراکم استخوان دهد تا در 

صورت پوکی استخوان درمان صورت گیرد.
این فوق تخصص غدد خاطرنشان کرد: برای خانم هایی که هیچ فاکتور خطری 
ندارند تست تراکم استخوان ۵ سال پس از یائسگی درخواست می شود. این 
تست برای آقایان در صورت نداشتن هیچگونه فاکتور خطری پس از ۶۵ سالگی 
درخواست می شود. ایمانی تغذیه مناسب، مصرف نکردن دخانیات و ورزش 
کردن را برای تداوم استحکام استخوان ها ضروری دانست و گفت: رعایت این 
موارد باعث می شود افراد به استئو پروز مبتلا نشوند ولی رعایت نکردن آن سن ابتلا 
را جلو نمی اندازد. ما در آزمایشات دوره ای کمبود ویتامین D  یا هرگونه اختلال 
هورمونی را که می تواند موجب درخواست تست تراکم استخوان شود را دنبال 
می کنیم. هرگونه مشکل هورمونی و کمبود الکترولیت در بدن می تواند منجر به 
درخواست تست تراکم استخوان در سنین مختلف گردد. این فوق تخصص غدد 
بر تغذیه مناسب از سنین کودکی در راستای جلوگیری از پوکی استخوان تاکید کرد 
و اظهار داشت: استفاده از لبنیات، حبوبات و مغزهای مختلف مثل پسته و بادام 
و گردو و انواع گروه های غذایی برحسب کالری مناسب در صورت نداشتن منع 

مصرف باید در رژیم غذایی قرار گیرد.



چهار شنبه-بیست ویکم مهرماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 45368
اجتماعی

دبیر بزرگداشت هفته ملی کودک در استان قم :

ایجاد مراکز کانون پرورش فکری
 در کهک و جعفرآباد پیگیری می شود 

دبیر بزرگداشت هفته ملی کودک در استان قم گفت: خانواده های ساکن شهرستان های 
راه اندازی مراکز دائمی کانون پرورش فکری کودکان و  جدید کهک و جعفرآباد خواستار 

نوجوانان در این شهرستان ها هستند. 
سید امیر طباطبایی در گفت و  گویی با بیان اینکه برنامه های بزرگداشت هفته ملی کودک 
در قم همچنان ادامه دارد اظهار کرد: در روزهای اخیر، شاهد برگزاری برخی برنامه های شاد و 

متنوع از جمله ویژه برنامه فرهنگی در جوار مزار شهدای گمنام کوه خضر نبی بوده ایم.
وی افزود: از دیگر برنامه های این هفته می توان به اجرای سرودهای خیابانی اشاره کرد که 
با مشارکت سازمان بسیج هنرمندان استان در سطح شهر و از جمله در مناطقی مانند میدان 

شهدا، میدان جهاد، میدان امام خمینی )ره( و میدان مفید انجام شده است.
معاون فرهنگی و اجرایی اداره کل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم تصریح 
کرد: این سرودها با مضامین معنوی و دینی، ترویج حس میهن پرستی و توجه به شادی و نشاط 

کودکان و نوجوانان را هدف قرار داده است.
وی با اشاره به اجرای برنامه های فرهنگی و هنری از سوی واحد سیار روستایی کانون یادآور 
شد: اداره کل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم به مناسبت هفته ملی کودک، 
برنامه  های متنوعی را برای شادی و نشاط کودکان روستاها و شهرهای مختلف استان دنبال 

کرده است.
طباطبایی ادامه داد: از آنجا که در ماه های اخیر دو  شهرستان جدید در استان قم به ثبت 
رسیده است و البته کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان هم هیچگونه زیرساخت فرهنگی 
در این دو شهرستان  ندارد، وظیفه داشتیم تا با اعزام واحد سیار، برنامه هایی را برای کودکان این 

دو شهرستان در هفته ملی کودک دنبال کنیم.
دبیر بزرگداشت هفته ملی کودک در استان قم افزود: خوشبختانه اجرای این برنامه ها 
از جمله برپایی سرودهای خیابانی و ایستگاه های فرهنگی در برخی بوستان های این دو 

شهرستان با استقبال مردم و اهالی رو به رو شده است.
طباطبایی تصریح کرد: کودکان و خانواده های ساکن این دو شهرستان خواستار تأسیس 
مرکز دائمی کانون در شهر خود هستند که امیدواریم با تخصیص بودجه مناسب و حمایت 

مسؤولان، این امر محقق شود.
وی ادامه داد: تردیدی نیست که در کنار زیرساخت های اقتصادی، اجتماعی و سیاسی، نیاز 
به ایجاد و تقویت زیرساخت های فرهنگی نیز در سطح استان وجود دارد تا همه اقشار و به ویژه 

کودکان و نوجوانان از خدمات فرهنگی محروم نشوند.
 

 مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم مطهر بانوی کرامت: 

اتاق عقد حرم مطهر بانوی کرامت پذیرای 
زوج های جوان است 

حجت الاسلام آمره گفت: اتاق عقد حرم مطهر بانوی کرامت از ابتدای ماه ربیع الاول با 
ظرفیت دو سفره عقد هر روز از ساعت 11 تا 1۸ پذیرای زوج های جوان برای انجام عقد ازدواج 

است. 
حجت الاسلام محسن آمره گفت: با آغاز ماه ربیع الاول اتاق عقد حرم مطهر بانوی کرامت 
با ظرفیت دو سفره عقد مجزا پذیرای زوج های جوان برای برگزاری مراسم عقد ازدواج در حرم 

مطهر حضرت معصومه )س( است.
مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم مطهر بانوی کرامت اضافه کرد: اتاق عقد حرم مطهر بانوی 
کرامت از ابتدای ماه ربیع الاول با تغییر دکوراسیون و چینش جدید سفره عقد هر روز از ساعت 

11 الی 1۸ به صورت یکسره پذیرای زوج های جوان است.
amfmwed@ حجت الاسلام  آمره تصریح کرد: زوجین باید پس از تکمیل فرم، آن را به ایمیل
Gmail.com ارسال کنند و سپس منتظر تماس کارشناسان حرم مطهر برای هماهنگی های 

بعدی باشند.
مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم بانوی کرامت گفت: برای هماهنگی اتاق عقد حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه )س(، زوجین می بایست مقدمات ثبت و آزمایشات مربوطِ را انجام 
داده و سپس با مراجعه به نشانی اینترنتی amfm.ir/wed فرم رزرو اتاق عقد را دریافت کرده و 

پس از تکمیل آن به تایید محضردار برسانند.
حجت الاسلام آمره تاکید کرد: مجاوران و ساکنین شهر مقدس قم نیز می توانند علاوه بر 
روش مذکور، پس از تایید محضردار فرم را به صورت حضوری به کارشناسان حرم مطهر در 
صحن جواد الائمه علیه السلام جنب درب ۲۴ حرم مطهر تحویل داده و زمان عقد را هماهنگ 

کنند.
او ادامه داد: ظرفیت همراهان عروس و داماد برای حضور در اتاق عقد حرم مطهر بانوی 
کرامت حداکثر 10 نفر است و از ورود افراد بیشتر جلوگیری به عمل می آید و همچنین استفاده 

از ماسک و دستکش و رعایت فاصله گزاری اجتماعی الزامی است.
حجت الاسلام آمره تصریح کرد: ورود افراد دارای علائم سرما خوردگی به اتاق عقد حرم 
مطهر و پذیرایی هر گونه خوراکی اعم از شیرینی و شکلات حتی به صورت محدود ممنوع 

است.
مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم بانوی کرامت عنوان کرد: با توجه به تقاضای زائران گرامی 
برای استفاده از اتاق عقد و ضرورت ضد عفونی کردن محل، حضور به موقع و خروج رأس 

موعد مقرر ضروری است.
 

معاون امور فرهنگی کمیته امداد امام )ره( استان قم:

دانش آموزان بی بضاعت قم ۷.۲ میلیارد 
ریال خدمات فرهنگی دریافت کردند

 معاون امور فرهنگی کمیته امداد امام )ره( استان قم از ارائه خدمات فرهنگی به دانش 
آموزان، دانشجویان و طلبه های تحت حمایت به ارزش هفت میلیارد و ۲۲0 میلیون ریال در 
نیمه نخست سال جاری خبر داد.  سید محسن صالحی با اشاره به اینکه در نیمه نخست 
امسال نیز مانند سال گذشته بیشتر کلاس های فرهنگی به صورت مجازی برگزار شده، افزود: 
طی این مدت برای آگاه سازی و آموزش مهارت های زندگی حدود پنج هزار مددجو، مبلغ ۶3۵ 
میلیون ریال هزینه شده است. وی افزود: اخلاق، احکام، مهارت های زندگی، کنترل خشم، 
سبک زندگی اسلامی، امور مذهبی و اعتقادی، تغذیه و سلامت و مهارت های فنی و هنری 
بخشی از مهارت های ارائه شده در این دوره ها است. صالحی با بیان اینکه به هزار و 7۵0 دانش 
آموز و دانشجو نیز در کانون های فرهنگی خدمات آموزشی و تربیتی ارائه شده است، تصریح 
کرد: این دوره ها با اعتباری بالغ بر ۶۸3 میلیون ریال برگزار شد. معاون کمیته امداد استان 
از تامین شهریه 1۲ دانشجو را نیز مورد توجه قرار داد، و گفت: در این مدت به 3۴۶ دانش 
آموز، دانشجو و طلبه علوم دینی نیز بیش از ۸۶ میلیون ریال خدمت فرهنگی داده شد. وی 
از پرداخت 7۸ مورد کمک هزینه تحصیلی به دانش آموزان و دانشجویان تحت حمایت کمیته 
امداد استان خبر داد، و تصریح کرد: برای این خدمت، سه میلیارد و ۲۴۴ میلیون ریال اعتبار 
مصرف شده است. صالحی افزود: سه هزار و ۲۵0 مددجوی تحت حمایت از خدمات مشاوره 

بهره مند شده اند، که نزدیک به ۲ میلیارد ریال هزینه در پی داشته است.

 معاون دادستان قم تاکید کرد؛

 پیگیری مطالبات معدن کاران و حمایت از تولید
 معاون قضایی دادستان قم گفت: پیگیری مطالبات معدن کاران از سازمان صمت و حمایت 

از تولید در دستور کار کارگروه احقاق حقوق عامه دادسرای قم قرار دارد.
به گزارش روابط عمومی دادگستری قم،  علی اصغر سلطانی در جلسه پیگیری مطالبات و 
مشکلات معادن استان که با حضور مسوولان سازمان صمت، نیروی انتظامی، منابع طبیعی، 
آب منطقه ای، معدن کاران، دهیار و شورای محلی یکی از روستاهای استان برگزار شد، برقراری 
نظم، امنیت و آرامش برای معدن کاران در راستای حمایت از تولید و رونق اقتصادی منطقه را از 

اولویت های دستگاه قضایی و انتظامی استان برشمرد.
وی با تاکید بر ایجاد امنیت کامل برای فعالیت معادنی که دارای مجوزهای قانونی هستند، 
خواستار تسهیل روند تولید برای سرمایه گذاران، مصالحه اهالی روستا با معدن کاران و رفع 

مشکلات روستاییان با همکاری و مساعدت معدن کاران و سازمان های مربوطه شد.
وی تصریح کرد: پیگیری مطالبات معدن کاران از سازمان صمت و رفع معارضان محلی، از 
موضوعاتی است که در دستور کار کارگروه احقاق حقوق عامه دادسرای قم قرار دارد و دستورات 

قضایی لازم برای رفع مشکلات و موانع فعالیت قانونی و استخراج معادن صادر شده است.
 

معاون سازمان صمت خبرداد:

کشف شکر و روغن جامد قاچاق در استان قم
معاون سازمان صمت از کشف مقادیر معتنابهی از شکر و روغن جامد قاچاق استان قم 

خبرداد. 
محمد سمیعی نسب معاون بازرسی و نظارت سازمان صمت در راستای پیشگیری و مبارزه با 
کالاهای قاچاق موجود در بازار استان اظهار داشت: بازرسان این سازمان طی گشت مشترک 
با تعزیرات حکومتی استان در بازرسی از انبار یک بنگاه اقتصادی، مقدار ۲000 کیلوگرم شکر و 
100 حلب روغن جامد را به ظن  قاچاق  به ارزش ۴10 میلیون ریال کشف و ضبط کردند و فرد 

متخلف با تشکیل پرونده، جهت رسیدگی به تعزیرات حکومتی معرفی شد. 
وی اظهارکرد: از شهروندان عزیز و گرامی قم درخواست کردند که در صورت مشاهده کالای 

قاچاق  و سایر تخلفات اقتصادی  با شماره تلفن 1۲۴ تماس گرفته و گزارش کنند.

رئیس دانشگاه جامع علمی و کاربردی استان قم :

آموزش دانشگاهی پاسخگوی نیاز 
کسب وکارها نیست

رئیس دانشگاه جامع علمی و کاربردی استان قم گفت: جامعه به این نتیجه رسیده 
است که صرف آموزش دانشگاهی پاسخگوی نیاز کسب وکارها نیست و کسانی که وارد 
دانشگاه می شوند باید توانمند شوند و آموزش های عملی را فرا بگیرند به همین علت 
دانشگاه هایی که در بخش آموزش های عملی فعالیت داشتند مورد توجه بیشتری در 

جامعه قرار گرفتند.
دکتر محمدحسن نادری، ، به مناسب سالگرد تاسیس دانشگاه علمی و کاربردی در 
گفت وگویی اظهارداشت :در استان قم حدود دو هزار و ۵00 دانشجو وجود دارد که در 
10 مرکز علمی و کاربردی مشغول تحصیل هستند همچنین ۵00 مدرس در شاخه های 
مختلف تدریس می کنند که صلاحیت شان در کمیته های علمی بررسی شده و مانند 
اعضای هیئت علمی دانشگاه ها روند هیئت اجرائی جذب را پشت سر گذاشته  و مطابق 

آیین نامه ها انتخاب شده اند.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه رویکرد دانشگاه علمی و کاربردی آموزش های مهارتی 
در تلفیق با نوآوری است دو مرکز نوآوری )مرکز نوآوری طراحی و دسته بند در مرکز جهاد 
دانشگاهی و مرکز نوآوری و گردشگری مستقر در مرکز شهرداری( تاسیس کرده است که 
به فعالیت های نوآورانه دانشجویان می پردازد و شرکت استارت آپی که در مرحله تأسیس 

هستند در آنجا مستقر می شوند.
وی افزود: رویدادهای شتاب توسط مراکز نوآوری برگزار می شوند همچنین مراکزی 
که تقاضای راه اندازی مرکز نوآوری دارند به عنوان سنجش توانمندی های شان در حوزه 
فعالیت اصلی شان رویدادهایی را برگزار می کنند و افراد منتخب این رویدادهای شتابی، 
وارد مراکز نوآوری تازه تأسیس می شوند تا بتوانند آموزش لازم را فرابگیرند و کسب های 

جدیدی در حوزه کارهای دانش بنیان راه اندازی کنند.
نادری بیان کرد: دانشگاه علمی کاربردی به عنوان یک دانشگاه مهارت محور سه دسته 
آموزش  نظری، عملی و نظری_عملی را دارد که بعد از شیوع کرونا آموزش های نظری به 

صورت مجازی برگزار شد.
وی بابیان اینکه آموزش های عملی در دانشگاه علمی کاربردی اهمیت زیادی دارد، 
گفت: در ابتدای شیوع کرونا دانشگاه علمی و کاربردی بخشی از دروس مهارتی را که باید 
عملی آموزش داده می شد به صورت غیری حضوری با فراهم کردن شرایط ارتباط بیشتر 

استاد و دانشجو برگزار کرد.
وی ادامه داد: با ادامه دار شدن کرونا با کمک دستگاه اجرائی مانند استانداری، دانشگاه 
علوم پزشکی، کمیته مدیریت بحران و... با استدلال توانستیم برای بخش های آموزش 

عملی مجوزهای لازم اجرای محدود کلاس های حضوری را کسب کنیم.
رئیس دانشگاه جامع علمی و کاربردی استان قم با بیان اینکه در زمان های شیوع بیشتر 
کرونا کلاس های عملی با تعداد کمتر و در محیط های بزرگ تر اجرا می شد، اظهار کرد: 
با توجه به اینکه دانشجویان دانشگاه علمی و کاربردی بومی هستند و نیاز به محیط های 

خوابگاهی و سالن غذاخوری ندارند اجرای آموزش های حضوری را ممکن کرده است.
وی بیان کرد: علی رغم اینکه در همه دانشگاه حتی دانشگاه های دولتی در سال های 
اخیر کاهش پذیرش دانشجو داشته اند اما دانشگاه جامع علمی و کاربری نمودار خطی 
داشته است یعنی افت قابل  ملاحظه دانشجویان وجود ندارد که این امر دلایل متعددی 

دارد.
وی ادامه داد: یکی از علت های این امر این است که جامعه به این نتیجه رسیده است 
که صرف آموزش دانشگاهی پاسخگوی نیاز کسب وکارها نیست و کسانی که وارد دانشگاه 
می شوند باید توانمند شوند و آموزش های عملی را فرا بگیرند به همین علت دانشگاه هایی 
که در بخش آموزش های عملی فعالیت داشتند مورد توجه بیشتری در جامعه قرار گرفتند.

نادری تصریح کرد: دانشگاه های مهارت محور انواع آموزش ها را دارند که شاید در 
دانشگاه های عملی بسیار محدود باشد؛ مثلًا در مقابل یک رشته نظری در دانشگاه های 
نظری گاهی ۲0 رشته در دانشگاه های مهارت محور وجود دارد که این رشته از درون 
کسب  و کارها و فعالیت واقعی کسب  و کار به وجود آمده اند و به آنچه جامعه نیاز دارد 

نزدیک تر است.
رئیس دانشگاه جامع علمی و کاربردی استان قم یادآور شد: دانشگاه علمی و کاربردی 
به عنوان یک دانشگاه مهارت محور در 1۸ مهر تأسیس شده که فعالیت های بسیار 
گسترده ای انجام داده است و عمده این فعالیت ها در حوزه ایجاد مهارت و گفتمان سازی 

در این حوزه در جامعه بوده که گام های خوبی برداشته شده است.
وی بابیان اینکه در سال جاری دو مرکز جدید نیرو انتظامی و فرهنگ و هنر راه اندازی 
شد همچنین مرکز هلال احمر که مدتی راکد بود مجدداً فعالیت خود را در حوزه های امداد 
و نجات آغاز کرد، اظهار کرد: در برنامه های آینده دانشگاه جامع علمی و کاربردی، اجرای 

رشته های متناسب با نیاز جامعه وجود دارد. 
وی بیان کرد: برنامه ما برای آینده تلفیق مهارت ها با نوآوری است که در این راستا نیز 
فعالیت هایی مانند مشاوره های رایگان کسب  و کار و کارآفرینی به دانشجویان، برگزاری 
رویدادهای شتاب، برگزاری مسابقه های مناظره ای در حوزه کسب  و کار، المپیادهای 

مهارتی و... انجام شده است.
رئیس دانشگاه جامع علمی و کاربردی استان قم عنوان کرد: هدف ما ایجاد فرهنگ 
نوآوری و مهارت نوآوری است؛ زیرا در جامعه می بینیم که ممکن است صرف داشتن 
مهارت فرد نتواند وارد کسب  و کار شود و نیاز به نوآوری دارد همچنین اگر کسب  و کاری او 

را نپذیرفت می تواند خودش با ایجاد کسب  و کار، کارآفرینی کند.

 معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم :

کتاب خوانی راه توسعه و تعمیق سواد و 
پیش گیری از بازگشت به بی سوادی است 
معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از زمینه سازی یادگیری مادام 
العمر و ترویج و توسعه فرهنگ کتاب خوانی به عنوان بخشی از اهداف دوره تحکیم سواد 

نام برد.
محمد رضا قاسمی نیا  در این خصوص اظهار کرد: یکی ازدوره های آموزشی نهضت 
سوادآموزی  بین  ایجادارتباط  باهدف  که  سواداست  تحکیم  دوره  اجرای  سوادآموزی 
گیری  پیش  و  سوادآموزان  واجتماعی  وفردی  زندگی  اساسی  های  مهارت  وآموزش 
ازبازگشت به بی سوادی ؛ زمینه سازی یادگیری مادام العمر؛غنی سازی آموزشی محیط 

زندگی مخاطبان وخانواده هاوترویج فرهنگ مطالعه وکتاب خوانی تعیین شده است.
می  ای  خامنه  امام  حضرت  اسلامی  انقلاب  رهبرمعظم  افزود:  وی 
سواد  تعمیق  دوم  ودردرجه  سواد  اول،توسعه  درجه  فرماید:درموردسوادآموزی،در 

موردنظراست.
معاون سواد آموزی قم تصریح کرد: فردی می تواند در دوره تحکیم سواد ثبت نام کند 
که دارای یکی از مدارک تحصیلی دوره سوادآموزی یادوره تکمیلی یاسوم وچهارم ابتدایی 

؛ویادارای پنجم ابتدایی بعداز سال 139۲باشد.
وی بیان کرد: برنامه های آموزشی دوره تحکیم سواددرقالب یک دوره ۲00ساعت به 

صورت پیوسته وهم زمان درمدت ۵ماه اجرامی شود.
)70ساعت(  حضوری  دوشیوه  سوادبه  تحکیم  دردوره  آموزش  افزود:  نیا  قاسمی 
وغیرحضوری)130(ساعت باتمرکزبرتثبیت مهارت خواندن ونوشتن ،تعمیق مهارت 
روخوانی قرآن کریم ومهارت های حساب کردن ونیزتمرکزبرکاربردی کردن سواددرزندگی 

وزمینه سازی برای یادگیری مادام العمر می باشد.
دولت  ،کارکنان  دهندگان  آموزش  تمام  کرد:  نشان  خاطر  قم  آموزی  سواد  معاون 
رابرعهده  دوره  دراین  تدریس  دهنده  آموزش  عنوان  توانندبه  می  وفرهنگیان 
بگیرندودربرابرهر نفرسوادآموزکه دراین دوره موفق به دریافت گواهی قبولی شوندمبلغ 
۲30هزارتومان به آموزش دهنده پرداخت می گردد. وی یاد آور شد: ازمدیران مدارس 
واعضای شورای مدرسه واعضای باسوادخانواده ها انتظارداریم کم سوادان رابرای ثبت نام 

وشرکت دردوره تحکیم سوادتشویق وراهنمایی ودعوت نمایند.

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم :

روزانه ۴ هزار تماس مردمی
 با پلیس ۱۱۰ گرفته می شود 

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم با بیان اینکه به طور میانگین روزانه 
۴ هزار تماس مردمی با پلیس 110 گرفته می شودگفت: حدود یک سوم از این تعداد 

تماس عملیاتی می شود
برپایه این گزارش ؛ روز سه شنبه در مراسمی از ۴0 مروج آموزش همگانی ناجا که در یک 
سال اخیر بیشترین نقش و فعالیت را در راستای ارتقای دانش انتظامی، پیشگیری از وقوع 

جرم و کاهش آسیب های اجتماعی در فضای مجازی داشته اند، قدردانی شد.
همچنین روزسه شنبه  به  مناسبت هفته ناجا، رزمایش یگان های ویژه و مراسم تجلیل از 
پلیس یاران در فرماندهی انتظامی قم برگزار و از 30 نفر از فرماندهان یگان های حفاظت 

دستگاه های اجرایی و پلیس یاران موسسات حفاظتی و مراقبتی نیز تجلیل شد.
سرهنگ سیدمجتبی اشرفی، معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی قم در حاشیه 
این مراسم در گفتگو با خبرنگار ما با بیان اینکه به طور میانگین روزانه ۴ هزار تماس مردمی 
با پلیس 110 گرفته می شود، افزود: حدود یک سوم از این تعداد تماس عملیاتی می شود.
با فعالیت های موثر و مفید فعالان و مروجان آموزش  وی گفت: در تلاش هستیم 
همگانی در فرماندهی انتظامی و کمکِ پلیس یاران، روند کاهش آسیب های اجتماعی 

در استان را سرعت ببخشیم.

گزارش / حیفاء پردل

این روز ها منطقه خوش آب و هوا و ییلاقی سلفچگان قم به دلیل فعالیت واحد های 
آلاینده ای که حاضر به استفاده از فیلتر هوا نیستند با مشکلات زیست محیطی مواجه 

شده است. 
سلفچگان در استان قم در سال ۸7 از بخش به شهر تبدیل شد این منطقه به دلیل وجود 
طبیعتی بکر و آب و هوای ییلاقی و جاذبه های طبیعی از مناطق نمونه گردشگری استان 
قم به شمار می رود ، در دل این شهر روستا های خوش آب و هوا و ییلاقی زیبایی وجود 
دارد، شهرستان سلفچگان به دلیل عبور راه آهن جنوب - شمال و هم چنین وجود یکی 

از شاهراه های مهم ارتباطی کشور در این منطقه از اهمیت ویژه ارتباطی برخوردار است.
سلفچگان منطقه ای اکولوژیکی و زیست محیطی مهم است هم چنین مناطق شرق و 
غرب را به هم وصل می کند همچنین به لحاظ اقتصادی نیز سلفچگان جز مناطق مهم و 

استراتژیک استان قم به شمار می رود.
سلفچگان هم به لحاظ اکولوژیکی و هم زیست محیطی، طبیعی و گردشگری اهمیت 
دارد، اما به دلیل وجود مناطق صنعتی مهم و استراتژیک در زمینه های دیگر کمتر مورد 

توجه قرار گرفته است.
شهرک صنعتی سلفچگان از زمانی که شهر قم جز استان تهران بود شکل گرفت و 
چندی نگذشت که این منطقه خوش آب و هوا آن هم وسط کویر خشک قم را دست 

خوش تحولات و مشکلات زیست محیطی پیچیده ایی کرد.
فعالیت صنایع آلاینده ای که در این شهرک مستقر شدند آلودگی و آلاینده های خطرناک 

صنعتی را برای ساکنان سلفچگان به همراه دارد.
به دلیل وجود این آلودگی حتی کارگران و مهندسان که در این شهرک فعالیت اقتصادی 
دارند حاضر به سکونت در این منطقه نیستند و به دلیل عدم توسعه شهرنشینی کانون 
جمعیتی شکل نگرفته است اکنون این منطقه با کانون های خطرناک زیست محیطی 
روبرو است در سلفچگان یک سایت پسماند با نام منطقه 1۸ هکتاری برای نظارت بر ورود 

و خروج پسماند های لجنی شکل گرفته که اخیراً نیز با بی نظمی هایی روبرو شده است.
از دیگر مشکلات ساکنان محلی این منطقه فعالیت واحد های صنعتی در شب و ایجاد 
آلودگی است که دود غلیظی ایجاد و نفس های ساکنان محلی این منطقه را به شماره 

انداخته و حتی موجب بروز بیماری هایی شده است.
شهرک صنعتی که دل خوشی مردم را گرفت

یکی از ساکنان منطقه سلفچگان که نسل در نسل به امر کشاورزی و دامداری فعالیت 
دارد درباره فعالیت شهرک سلفچگان می گوید: دل خوش بودیم شهر ما به یک منطقه 
اقتصادی تبدیل شده، اما زمانی نگذشت که با توسعه این صنایع چشممان را کور کردند 
و با وجود این شهرک امروز به جای اینکه هوای طبیعی خدادادی را تنفس کنیم شب ها تا 

صبح دود و بوی نامطبوع نفس های ما را بند آورده است.
محمد اسماعیلی می افزاید: این منطقه خوش آب و هوا بود عصر ها و شب ها همسایه ها 
کنار هم می نشستند و از مشکلات و خوشی و ناخوشی های خود در یک دورهمی ساده 
صحبت می کردند، اما این بوی نامطبوع برخی از ساکنان این منطقه را به ویژه بخش 

جنداب را بیمار کرده است.
یکی از بانوان ساکن در روستای جنداب در گفتگو با مهر بیان می کند: دود غلیظ آسمان 
این روستا را مانند ابری سیاه پوشانده برخی واحد های صنعتی در این شهرک بدون در 
نظر گرفتن سلامت مردم حتی حاضر نیستند سیستم تهویه و فیلتر هوا نصب کنند افراد 

سالمند و کودکان چه گناهی کردند.
آسیه همتی با اشاره به کاهش ارزش زمین در این منطقه می افزاید: سعی کردیم ملک 
و گوسفندان خود را بفروشیم و از این منطقه مهاجرت کنیم، ولی به دلیل آلودگی ها کسی 
حاضر نیست ملک و حتی زمینی در این بخش خریداری کند در حالی که این منطقه 
به خوش و آب و هوایی معروف بود، ولی ارزش زمین خیلی پایین آمده است، مشکل 
آب مانند دیگر روستا ها نداریم، اما با مشکلات آلودگی و بوی نامطبوع دست و پنجه نرم 
می کنیم تا جایی که حتی آشنایان حاضر نیستند برای یک دورهمی فامیلی به این منطقه 

سفر کنند.
زندگی سخت در سایه فعالیت واحد های صنعتی آلاینده در منطقه سلفچگان 

برای بررسی وضعیت آلودگی ها و آلاینده ها در بخش سلفچگان به سراغ بخشدار منطقه 
سلفچگان رفته و با وی در خصوص وضعیت این منطقه و پیگیری های مسئولان محلی 

برای رفع مشکلات آلاینده ها گفتگو کردیم.
بخشدار سلفچگان در گفت وگوییی مهر با اشاره به ظرفیت های مهم بخش سلفچگان 
می گوید: در بخش سلفچگان ۴3 روستا با 13 هزار نفر جمعیت وجود دارد که ۲1 روستای 
آن دارای دهیاری و ۲0 هزار نفر جمعیت فصلی نیز به دلیل وجود آب و هوای مطلوب 

زندگی می کنند.
ابوالفضل تمیزی می افزاید: وجود امامزادگان و منطقه حفاظت شده پلنگ دره و هم 
چنین جاذبه های بکر و ییلاقی طبیعی سلفچگان را به قطب گردشگری تبدیل کرده 
است، اما از ۲۵ سال پیش برای جلوگیری آلایندگی واحد های صنعتی در تهران، این 
واحد های صنعتی در شعاع 1۲0 کیلومتری تهران در بین 7 روستا و خود بخش سلفچگان 
با جانمایی بسیار بدی منتقل شدند. به گفته وی؛ 9۴ واحد صنعتی آلاینده که همگی 
و  این منطقه فعالیت دارند  دارای سیستم کنترل هوای قدیمی و سنتی هستند در 
هیچکدام حاضر نیستند سیستم هوای خود را به روز رسانی کنند با پیگیری های صورت 
گرفته تعداد اندکی اقدام به بروزرسانی فلیتر کردند 70 درصد دیگر هنوز سیستم قدیمی 
تهویه هوا دارند و با توجه به این برای صرفه جویی در شب ها فعال می شوند بوی نامطبوع 
و دود غلیظی در آسمان ایجاد می کنند تا جایی که شرایط زندگی را برای ساکنان سخت 

و عرصه را تنگ کرده است.
وی عنوان می کند: ساکنان محلی از آلودگی ها شاکی و مرتب با ارسال عکس و خبر در 
فضای مجازی و رسانه ها درخواست پیگیری مسئولان را دارند و با پیگیری های صورت 
گرفته تنها 30 درصد اقدام به نصب سیستم و فیلتر کردند و در حال حاضر ۲ واحد آلاینده 
نیز که یکی هم آلاینده و هم غیر مجاز فعالیت داشت پلمب و به دستگاه قضائی معرفی 

شدند.
رشد انواع بیماری ها و کاهش ارزش افزوده زمین در سلفچگان

اما رئیس شورای شهر سلفچگان به وجود بیماری ها و کاهش ارزش افزوده زمین در این 
منطقه اشاره می کند و می گوید: آلودگی و آلاینده های صنعتی در بخش سلفچگان در 
حال افزایش است این توسعه تنها به بهانه اشتغال و حمایت از تولید ملی صورت گرفته و 

هیچ برخوردی با واحد های آلاینده صورت نگرفته است.
علی عبداللهی تصریح می کند: در این منطقه به دلیل وجود آلودگی ها به ویژه آلودگی 
در شب و دود غلیظ و هم چنین بوی نامطبوع بیماری سرطان افزایش یافته لذا به دنبال 
این امر ارزش افزوده زمین هم در مقایسه با شهر های اقماری دیگر و بخش ها به شدت 

کاهش یافته است.
وی عنوان می کند: در حالی که این منطقه دارای آب و هوای بسیار خوبی است به دلیل 
وجود آلودگی ها و آلاینده های صنعتی از اقبال خوبی روبرو نیست و حتی ۲0 واحد مسکن 
مهر این منطقه که آماده است هنوز واگذار نشده اند و باید علوم پزشکی و مرکز بهداشت در 

پی پالایش وضعیت و شاخص های بیماری در این منطقه باشند.
رئیس شورای شهر سلفچگان در ادامه گفت وگوی خود در پاسخ به این سوال که آیا برای 
این چالش پیگیری و بررسی های انجام شده می گوید: پیگیری کردیم و نامه نگاری هایی 
هم با محیط زیست داشتیم نمایندگان مجلس هم بازدید کردند مصوباتی هم داشتند، ولی 
اجرایی نشد آقای امیرآبادی هم پیگیر شدند و قول دادند برای رفع مشکلات آلاینده های 

صنعتی وارد عمل شوند، ولی تاکنون نتیجه ای ندیدیم.
عبداللهی می افزاید: هفته قبل دو واحد آلاینده که یکی در زمینه تولید شمش آهن و 
فولاد فعالیت داشت پلمب شد با فعالیت این واحد های اقتصادی مخالف نیستیم، ولی باید 
از سوی مسئولان پیگیری و فشار هایی صورت گیرد تا این واحد ها نسبت به نصب فیلتر و 

سیستم تهویه هوا اقدام کنند.

مرگ تدریجی سرزمین مادری در مقابل دیدگان ساکنان محلی سلفچگان
یک کنشگر اجتماعی و فعال محیط زیست با اشاره به غفلت مسئولان از ظرفیت سرمایه 
گذار در بخش سلفچگان بیان می کند: غفلت مسئولین استانی در آن سال ها در جذب 
سرمایه گذار باعث شد که استان قم مقصد حضور انبوهی از صنایع آلاینده ای باشد که 
سال ها جهت اخذ مجوز پشت درب استان های دیگر در انتظار نشسته بودند، ممنوعیت 
فعالیت صنایع آلاینده در شعاع 1۲0 کیلومتری تهران، استان قم را به عنوان بهترین 

گزینه ها در مقابل صاحبان این صنایع قرار داد.
سوالی که بی پاسخ مانده است

عباس جعفری عنوان می کند: هیچگاه مدیری پاسخ این سوال را نداد که با کدام 
منطق، تحلیل، مطالعه و ارزیابی آمایش سرزمینی یکی از بخش های مهم جمعیتی، با 
ویژگی های اقلیمی منحصر به فرد استانی در کنار منطقه حفاظت شده پلنگ دره و با 
وجود مناطق ییلاقی با منابع آبی شیرین در کنار دو سد مهم 1۵ خرداد و سنجگان و شاه 
راه حمل و نقل مرکز کشور با کلی مزیت های خاص جهت توسعه و سرمایه گذاری پایدار 

باید مقصد حضور پر ریسک ترین صنایع شود؟
وی می افزاید: در بیان فاجعه بی تدبیری و عدم مدیریت صورت گرفته، همین بس که 
در سال های گذشته حتی این بخش شاهد تخلیه پسماند های ویژه از استان های دیگر در 
کنار محور های مهم مواصلاتی و جاده های روستایی و در سایت 1۸ هکتاری پسماند های 

ویژه بوده است.
به گفته این فعال محیط زیست؛ در حالی که یکی از مهمترین اهداف ایجاد شهرک های 
صنعتی، توسعه صنعتی کشور در خارج از مناطق شهری است تا تأثیرات منفی بار صنعت 
بر ساکنین شهری را به حداقل رسانده و آلایندگی را کم کند این سلفچگان و روستا های آن 
بود که تمام ساختار های بوم شناختی آن به طور وحشتناکی تخریب و آلوده شد تا امروز به 

یکی از مهمترین مناطق آلوده کشور تبدیل شود.
جعفری گفت: هوای این بخش به دلیل حضور صنایع فوق آلاینده ای که عمدتاً یا 
سیستم کنترل و پایش آلودگی نداشتند یا صرفاً ماکتی ساخته شده بود تا مجوز ها اخذ 
شود و در بهترین حالت فعالیت فیلتر هایی که هر زمان صاحبان این صنایع صلاح بدانند 

فعال می شود فوق العاده آلوده شده است.
نفوذ آلودگی به منابع آب زیر زمینی

وی می افزاید: آلودگی خاک این منطقه به جهت تخلیه پسماند های ویژه در کنار جاده ها 
و در بستر رودخانه ها به وضوح قابل مشاهده است و جای بسی تأسف دارد که عادی 
انگاری در ساماندهی این مناظر که بعضاً بیش از یک دهه است هر روز در رؤیت مسئولین 
ذیربط قرار دارد موج می زند. گزارش های مردمی، بازید و آزمایش از برخی چاه ها حکایت 

از نفوذ آلودگی به درون خاک و منابع آبی زیرزمینی دارد.
جعفری در ادامه می گوید: نابودی منطقه محتمل و مرگ تدریجی سرزمین مادری در 

مقابل دیدگان اهالی بخش سلفچگان در حال رخ دادن است.
در فرآیند برنامه ریزی توسعه صنعتی جدا از اینکه حفظ محیط زیست اصلی ترین اولویت 
است، برای دستیابی به توسعه و قرار گرفتن در مسیر آن، شناخت و درک مقتضیات جوامع 

انسانی و نیاز های آنان در ابعاد مادی و معنوی از حیاتی ترین اقدامات اولیه است.
واحد های آلاینده ای که سد راه تشکیل کانون جمعیتی سلفچگان شدند

در نهایت برای بررسی موضوع آلاینده های صنعتی؛ پسماند های غیر قانونی در منطقه 
1۸ هکتاری و شرایط نامطلوب منطقه مهم و استراتژیک سلفچگان با معاون فنی اداره 
حفاظت محیط زیست استان قم هم گفتگو کرده و وی در پاسخ به وضعیت کنونی منطقه 
سلفچگان می گوید: شهرک صنعتی سلفچگان قدیمی ترین شهرک صنعتی قم است و 
قبل از اینکه شهر قم به یک کلان شهر تبدیل شود این شهرک صنعتی فعال بوده است 

واحد های آلاینده از شهر تهران به این بخش منتقل شدند.
سید احمد شفیعی می افزاید: سلفچگان یک منطقه اکولوژیکی و زیست محیطی 
است که دارای یک منطقه مهم حفاظت شده است که طی سال های اخیر این شهرک 
آلودگی ها و آلاینده هایی را ایجاد کرده که مانع گسترش شهر نشینی و تشکیل کانون 
جمعیتی در این منطقه شده است حتی به لحاظ باز بودن و آب و هوای بسیار مطبوع با 

مشکلات زیست محیطی فراوانی روبرو است.
وی عنوان می کند: محیط زیست برای جلوگیری از فعالیت واحد های آلاینده اقدام به 
پالایش مستمری کرده و در دهه ۸0 واحد هایی که اقدام به تولید قیر به طور سنتی کرده و 
موجب آلاینده های صنعتی می شدند از چرخه تولید خارج شدند واحد های قدیمی هم از 

چرخه اقتصادی و تولیدی خارج و برخی واحد ها ارتقای سیستم کنترلی دادند.
به گفته این مسئول؛ واحد هایی که تولید بازیافت و فولاد داشتند آلودگی آن ها کاهش 
یافت در سال های اخیر اداره کل حفاظت محیط زیست با مکانیزم های مختلفی با این 
واحد های آلوده برخورد کرد برخی واحد ها هم تخلفاتی در زمینه سیستم فیلتر و یا خرابی 
سیستم تهویه دارند و برای بهبود وضعیت خود اقدامی انجام نمی دهند و حتی در شب ها 

با تخلف شبانه آلودگی ایجاد می کنند.
نظارت و پایش دقیق منطقه اقتصادی سلفچگان

معاون فنی اداره حفاظت محیط زیست قم در بخش دیگری از گفت وگوی خود به 
اقدامات صورت گرفته از سوی محیط زیست قم برای منطقه اقتصادی سلفچگان اشاره 
و می گوید: در سال های مختلف اداره کل محیط زیست استان طی ۲0 سال گذشته 

پالایش ها و نظارت های دقیقی را انجام داده و بر اساس قانون برخورد کرده است.
شفیعی می افزاید: واحد هایی هستند که مجوز فعالیت ندارند و تنها زمین اخذ کردند 
و اقدام به فعالیت اقتصادی کرده و به آلودگی ها دامن می زنند؛ اما هستند واحد هایی که 
اقدام به نصب فیلتر و سیستم کنترل هوا کرده، ولی بعد ها با خرابی و یا افت و قطعی برق 
روبرو می شوند که ما در مرحله اول تذکر می دهیم و اگر نیاز باشد در مرحله بعد پلمب 
می کنیم. به گفته این مسئول؛ واحد هایی که مجوز فعالیت ندارند بیشتر به آلودگی ها 
دامن می زنند، اما به دلیل شناخته نشدن این آلودگی دامن واحد های مجوز دار که حتی 

سیستم کنترل هوا هم دارند را خواهد گرفت.
بحث مالیات سبز حربه ای برای مقابله با آلودگی واحد ها

میزان  بر  نظارت  و  پیگیری  برای  گفت:  زیست  محیط  حفاظت  اداره  فنی  معاون 
آلودگی ها، محیط زیست دقیق و مستمر این منطقه را زیر نظر دارد و شاید به جرأت 
می توان گفت این منطقه بیشترین پالایش زیست محیطی را داشته است. وی افزود: در 
حال حاضر برای برخورد با واحد های آلاینده بحث مالیات سبز را اضافه کردیم واحد های 
متخلف که تولید آلایندگی می کنند مجبور به پرداخت مالیات اضافه می شوند با توجه به 
اینکه دیگر این منطقه اشباع شده است در شورای برنامه ریزی اقدام به طرح موضوع کرده 

و جلوی استقرار واحد هایی که ضریب ریسک بالایی در زمینه آلودگی دارند را می گیریم.
استفاده اقتصادی از پسماند لجنی سایت ۱۸ هکتاری

معاون فنی اداره حفاظت محیط زیست به سایت 1۸ هکتاری پسماند سلفچگان اشاره 
و بیان می کند: بیش از 3 دهه اقدامات زیادی در زمینه پسماند صورت گرفت زمانی 
مدیریت پسماند خطرناک بود واحد هایی که اقدام به تولید پسماند خطرناک می کردند از 
فعالیت آن ها جلوگیری شد و در سایت 1۸ هکتاری در مراحل نخست پسماند های اسیدی 

با حفر تراشه هایی و ریختن آهک با انضباط ورود و خروج آن ها مدیریت می شد.
شفیعی می افزاید:، اما می توان در آینده از این پسماند ها به یک فرصت اقتصادی تبدیل 
کرد همان طور که در دیگر کشور ها هم این امر صورت می گیرد طی سال های اخیر 
انضباط این سایت به هم ریخت و پسماند ها در طبیعت رها شد و در ۴ سال اخیر روی 
این سایت کار کردیم و مسئول سایت محکوم شد. وی در پاسخ به این سوال که آخرین 
اقدام صورت گرفته در این زمینه چیست؛ می گوید: رویکرد ما استفاده از این پسماند ها با 
صرفه اقتصادی است و در حال توسعه تکنولوژی برای بهره گیری از پسماند لجنی هستیم 
که آلودگی منطقه رفع شود البته باید دادستانی هم ورود داشته باشد تا ورود و خروج این 
سایت شفاف سازی شود و با ورود بخش جذب سرمایه گذاری استانداری قرار است این 
سایت به سرمایه گذار واگذار شود. مردم سلفچگان در میان دود و آلودگی های ناشی از 
صنایعی که برای آن ها بهره ای ندارد در انتظار تدبیر مسئولان برای نجات محیط زیست 

و زندگی خود هستند

ضرورت تدبیر مسئولان برای نجات محیط زیست و زندگی مردم منطقه سلفچگان؛

آلاینده هایی که نفس های سلفچگان را به شماره انداخت 
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یک کارشناس اقتصاد مسکن:

وعده کاهش قیمت مسکن مخرب است

یک کارشناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه برای ساخت سالیانه یک میلیون واحد 
مسکونی باید به اندازه کل نقدینگی کشور فقط در یک سال هزینه کنیم گفت: دست 
کم 10 سال زمان می برد تا نتیجه اجرای طرح جهش مسکن در بازار خود را نشان 
دهد اما وعده کاهش عن قریب قیمت مسکن به اندازه ارایه تحلیلهای افزایشی در بازار 

مخرب است؛ زیرا باعث فرار سرمایه می شود.
بیت الله ستاریان در گفت وگویی در تشریح طرح جهش تولید و تامین مسکن اظهار 
کرد: در احداث یک میلیون واحد مسکونی در سال باید این موضوع را مدنظر قرار دهیم 
که حل مشکلات بخش مسکن در کوتاه مدت میسر نیست و دست کم 10 سال زمان 
می برد. حتی اگر بتوانیم سالیانه یک میلیون واحد بسازیم که البته تقریبا محال است، 
باز هم زودتر از 10 سال به نتایج مورد نظر در بازار مسکن دست پیدا نمی کنیم؛ زیرا در 

بخش عرضه کسری بسیار بالایی داریم.
سازندگان خارجی قهر کردند و رفتند

وی افزود: از طرف دیگر وقتی با شروع یک پروژه وعده داده می شود که قیمت خانه 
پایین می آید یا بالا می رود بازار دچار تنش می شود و هردو به یک اندازه مخرب است. 
مسکن سازهای کشور ما خرده ساز هستند؛ کسانی که در حد ۵، 10 یا نهایتا 100 واحد 
می سازند. این افراد مثل کمپانی هایی که چند ده هزار واحد احداث می کنند تحلیل 
روشنی از تمام جوانب بازار مسکن ندارند. بنابراین وقتی مسئولی اعلام می کند که قرار 
است قیمت مسکن پایین بیاید )وعده ای که در طول ۵0 سال گذشته هیچ وقت محقق 
نشده( نتیجه این می شود که این خرده سازها مثل گنجشک از بازار مسکن پر می زنند 

و می روند.
اینکه قول و قرارهای غیراجرایی می تواند  بیان  با  این کارشناس اقتصاد مسکن 
تولید مسکن را از حد فعلی به نصف برساند گفت: مسکن را همین سازندگان کشور 
خودمان احداث می کنند. کمتر سازنده ای از خارج برای پروژه های ساختمانی به 
ایران می آید. این تجربه را قبلا داشتیم. سازنده خارجی تا می خواست کلنگ بزند سه 
سال طول می کشید، بعد قهر می کرد و می رفت؛ چون با قوانین دست و پاگیر کشور ما 

نمی توانست کنار بیاید.
ثبات بازار مسکن فقط در بازه قبل از انتخابات بود

ستاریان در تشریح وضعیت فعلی بازار مسکن خاطرنشان کرد: فقط در دو سه ماه 
قبل از انتخابات ریاست جمهوری بازار مسکن در حالت ثبات قرار داشت؛ آن هم به این 

دلیل که بازار املاک همیشه دنبال یک ثبات سیاسی است.
مورد  نباید  دارد  پتانسیل سیاسی  مسکن  آنکه بخش  وجود  با  کرد:  تصریح  وی 
بهره برداری سیاسی قرار گیرد. اگر برخورد سیاسی با مسکن شود کار پیش نخواهد 
رفت. در پروژه مسکن مهر تبلیغات جناحی و نگاههای سیاسی بر نگاههای فنی غلبه 
کرد و دیدید که طرح دچار چه مشکلاتی شد. متاسفانه در طی ۵0 سال گذشته تمامی 
دولتها با بخش مسکن برخورد سیاسی کرده اند. البته وقتی مسکن ساخته می شود 
یک رضایتمندی و رفاه در جامعه به وجود می آید و از نظر سیاسی برای جناح مدنظر 
خوب است اما حین اجرای طرح نباید نگاه سیاسی داشته باشیم؛ به گونه ای که حتی 

افراد فنی را کنار بگذاریم.
ستاریان همچنین با بیان اینکه تولید مسکن نیاز به برنامه ریزی فرابخشی دارد گفت: 
مسکن صرفا محدود به زمین، مصالح ساختمانی و سازنده نیست. بخش ساختمان 
یک زنجیره صنعت است که از زمین گرفته تا مصالح، مواد اولیه حمل و نقل، تجهیزات، 
زیرساختها، منابع مالی، گردش پول، نیروی انسانی و غیره را شامل می شود. شما 
نمی توانی چشمت را به روی صنعت و اقتصاد کشور ببندی و بگویی می خواهم مشکل 

مسکن کشور را حل کنم.
یک میلیون واحد یعنی 4 درصد کل خانه های کشور

این کارشناس بازار مسکن یادآور شد: وقتی می گوییم قرار است یک میلیون مسکن 
بسازیم یعنی حدود ۴ درصد به تعداد ۲۸ میلیون خانه ی کشور اضافه کنیم. این ۴ 
درصد نیاز به زیرساخت دارد. آیا بودجه وزارتخانه ها و دستگاههای مرتبط ۴ درصد 
افزایش یافته است؟ تازه این تمام ماجرا نیست. شهرسازی، زیرساختهای شهری، 
آموزش، درمان، فضای سبز، بازار، حمل و نقل، صنعت و اشتغال می خواهد. برای 
این منظور باید حداقل ۴000 هزار میلیارد تومان به اندازه کل نقدینگی کشور پول 
تزریق کنیم. اگر این تولید به سرانجام نرسد و ابتر بماند به شدت عوارض اقتصادی 

به بار می آورد.
 

رئیس کل دادگستری استان هرمزگان خبرداد:

دستور قضایی ترخیص ۱۶هزار تن برنج
 از بندرشهیدرجایی

رئیس کل دادگستری استان هرمزگان از صدور دستور قضایی برای ترخیص فوری 
محموله بزرگ و 1۶ هزار تنی برنج وارداتی از بندر شهید رجایی بندرعباس برای ارسال 

به سراسر کشور با هدف کنترل قیمت ها خبر داد.
علی صالحی با حضور در اداره کل بنادر و دریانوردی استان و بندر شهید رجایی 
بندرعباس، ضمن ارزیابی کالا های اساسی موجود در محوطه و انبار های این مجموعه، 
دستورات لازم را به منظور تسریع در روند ترخیص و عرضه به موقع کالا های اساسی و 

اقلام ضروری برای تأمین نیاز بازار و ارسال به سراسر کشور صادر کرد.
وی از محموله های کالا های اساسی و اقلام وارداتی موجود در انبارها، وضعیت 
ماشین آلات سنگین عمرانی- مهندسی و راه سازی رسوبی در بندر شهید رجایی 
بازدید و دستورات لازم را به منظور بهبود شرایط نگهداری و جلوگیری از تخریب و تضییع 
این اموال صادر کرد. صالحی در جریان این بازدید با اشاره به صدور دستور ویژه قضایی 
برای ترخیص محموله بزرگ برنج وارداتی از بندر شهید رجایی بندرعباس گفت: مقرر 
شد، اداره غله و خدمات بازرگانی استان هرمزگان به سرعت با رفع موانع موجود نسبت 
به ترخیص فوری محموله بزرگ 1۶ هزار تنی برنج وارداتی و ارسال آن به اقصی نقاط 

کشور با هدف کنترل قیمت ها اقدام کند.
علی صالحی افزود: رویکرد مسئولان قضایی در بازدید از بنادر و گمرکات، تعیین 
تکلیف سریع کالا های اساسی بویژه اقلام ضروری از مرحله ترخیص تا رسیدن به 
دست مصرف کنندگان است و این فرایند با توجه به ضرورت رفع موانع قانونی به صورت 

مستمر از سوی دستگاه قضایی استان هرمزگان پیگیری می شود.
نماینده عالی قوه قضاییه در استان هرمزگان گفت: در نتیجه تصمیمات گرفته شده، 
فوراً ضمن تشکیل کارگروهی با حضور نمایندگان سازمان های متولی، مقرر شد؛ در 
مهلت سه روز، لیست دقیقی از تمامی ماشین آلات سنگین عمرانی- مهندسی و راه 
سازی موجود به همراه جزئیات و علت معطلی در روند ترخیص آن ها به همراه گزارشی 
از علل و عوامل قصور و تقصیر هریک از دستگاه های ذیربط به همراه مستندات قانونی 

تهیه و برای رسیدگی به دادگستری استان ارائه شود.
این مقام قضایی افزود: با تعیین مهلت سه روزه، دستورات ویژه ای برای تکمیل مراحل 
کارشناسی و ارائه لیست ماشین آلات سنگین عمرانی- مهندسی و راه سازی رسوبی 
توسط اداره کل بنادر و دریانوردی صادر شد و همچنین اداره کل گمرکات استان 
هرمزگان نیز مکلف شد تا ظرف پنج روز ضمن تکمیل لیست مربوطه و انجام مراحل 
کارشناسی نسبت به ارائه آن به سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی اقدام کند تا 

برای فروش این ماشین آلات در مزایده طی یک ماه اقدام شود.
رئیس کل دادگستری دادگستری استان هرمزگان، بررسی فوری علل عدم نصب 
دستگاه های ایکس ری مورد نیاز برای جلوگیری از قاچاق و کنترل ورود و خروج کالا از 
اسکله شهید رجایی را از دیگر محور های این بازدید برشمرد و یادآور شد: بر این اساس، 
مقرر شد رونوشت نامه درخواستی که شرکت متولی امر خطاب به سازمان انرژی اتمی 
مطرح نموده است به دستگاه قضایی استان هرمزگان ارائه شود تا از دادگستری این 
موضوع پیگیری شود و سازمان انرژی اتمی در اسرع وقت نسبت به موضوع راه اندازی 

این دستگاه های ایکس ری، اظهار نظر کند. 
وی افزود: با هماهنگی های انجام شده، اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان هرمزگان ضمن تأمین کامیون های مورد نیاز، نسبت به بارگیری محموله های 
کالا های اساسی و اقلام وارداتی از انبار های گمرک و اسکله شهید رجایی بندرعباس و 

ارسال آن ها به سراسر کشور، اقدام خواهد کرد.

 یک استاد دانشگاه اظهار داشت: دولت سیزدهم هم برای اصلاح بودجه، 
تصمیم سخت را نگرفت و پذیرفت که همچنان با انتشار اوراق کسری بودجه را 
پوشش دهد. ایراد دیگر آن است که اوراق منتشر شده خریداری نخواهد داشت 
و در نهایت مجبور می شود که نرخ را بالا ببرد تا بانک ها بتوانند این اوراق را از دولت 

بخرند.
وحید شقاقی شهری درباره احتمال ادامه کسری بودجه در برنامه مالی سال 
1۴01 اظهار داشت: کسری بودجه امسال را چیزی بین 300 تا ۵00 هزار میلیارد 
تومان اعلام می کنند. مساله مهم این است که دولت سیزدهم، تصمیم گرفته است 
که کسری بودجه سال 1۴00 را با انتشار اوراق مالی اسلامی یا همان اوراق بدهی 

پوشش بدهد که این خود یک خطای راهبردی است.
وی ادامه داد: انتظار می رفت،  دولت سیزدهم بتواند متمم بودجه را ارایه دهد 
و بودجه سال 1۴00 را اصلاح کند اما دست به این اقدام نزد و این تصمم سخت 
را نگرفت. در نهایت به دنبال این است که با انتشار اوراق بدهی کسری بودجه را 
پوشش دهد. در بودجه حدود 100 هزار میلیارد تومان برای انتشار اوراق دیده شده 
بود اما باید بیش از ۲00 هزار میلیارد تومان اوراق منتشر و به فروش برسد تا کسری 

بودجه را جبران کند.
فروش اوراق برای تامین هزینه های جاری اشتباه است

این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه ماه گذشته )شهریور( ۲9 هزار میلیارد 
تومان اوراق منتشر شد و کسری بودجه برای آن ماه پوشش داده شد، افزود: 
باید هر ماه چیزی حدود ۲۶ هزار میلیارد تومان  آینده هم  دولت در ماه های 
اوراق منتشر کند. ایراد کار این است که در هیچ کجای دنیا از محل انتشار اوراق 
برای تامین هزینه های جاری استفاده نمی کنند. شقاقی شهری با تاکید بر اینکه 
فروش اوراق برای تامین هزینه های جاری اشتباه است، گفت: اوراق ابزار خوبی 
برای تامین منابع مالی است و ابزار مناسبی است، اما مساله این است که برای 
تامین هزینه های جاری از اوراق استفاده نمی کنند. در همه جای دنیا اوراق برای 
پروژ ه های عمرانی و زیربنایی و بودجه این حوزه منتشر می شود. اما این مساله در 

کشورمان باب شده که برای تامین هزینه های جاری اوراق منتشر شود.
دولت سیزدهم تصمیم سخت را نگرفت

وی تاکید کرد: دولت سیزدهم هم برای اصلاح بودجه، تصمیم سخت را نگرفت و 
پذیرفت که همچنان با انتشار اوراق کسری بودجه را پوشش دهد و ایراد بعدی این 
است که اوراق منتشر شده خریداری نخواهد داشت و در نهایت مجبور خواهد شد که 
نرخ را بالا ببرد تا بانک ها بتوانند این اوراق را از دولت بخرند. این کارشناس اقتصادی 
در پاسخ به این سوال که برای فروش این اوراق دولت نرخ سود را تا چقدر می تواند بالا 
ببرد، اظهار داشت: دولت حتما مجبور خواهد بود که سود این اوراق را بالای ۲۲ درصد 
در نظر بگیرد تا حداقل بانک ها مشتری این اوراق باشند و اوراق را خریداری کنند 

اما موضوع این است که سال بعد از فروش، دولت باید اصل و فرع آن را تسویه کند.
نیاز به بودجه ریزی صفر داریم

وی درباره وضعیت بودجه ریزی سال آینده گفت: آقای میرکاظمی برای بودجه 

بودجه  برای اصلاح  باید  اما  را مطرح کرده است  آینده موضوعاتی  ریزی سال 
یک تصمیم سخت گرفت. آذرماه دولت باید لایحه بودجه 1۴01 را به مجلس 
تحویل دهد، برای اینکه بتوان از کسری بودجه سال آینده جلوگیری کرد نیاز به 
بودجه ریزی صفر یا عملیاتی داریم و بودجه ریزی بر مبنای صفر را پیاده سازی 

کنیم که بودجه مبتنی بر عملکرد و برنامه باشد.
براساس  کشورمان  ریزی  بودجه  روش  همواره  اینکه  بیان  با  شقاقی شهری 
چانه زنی و افزایشی بوده  است، ادامه داد: یعنی از ترکیب دو روش چانه زنی و 
افزایشی نظام بودجه ریزی کشور پیش رفته  است. به این ترتیب که تمام مدیران 
و معاونان دستگاه های اجرایی کشور از یک ماه آینده چانه زنی با سازمان برنامه و 
بودجه برای افزایش بودجه دستگاه خود را شروع می کنند. متاسفانه هر کدام از 
معاناون دستگاه های اجرایی هم بودجه بیشتری را از سازمان برنامه دریافت کند، 

به عنوان مدیر موفق آن سازمان شناخته می شود.
وی با تاکید بر اینکه هر سال سقف بودجه بالاتر می رود، افزود: امسال اگر بودجه 
عمومی کشور هزار و ۴00 هزار میلیارد تومان بوده و بودجه سال آینده با احتساب 
تورم بالای ۴0 درصدی، به چیزی حدود هزار و 700 هزار میلیارد تومان می رسد. 
اما با توجه به شرایط دولت باید این تصمیم سخت را بگیرد که بودجه ریزی بر مبنای 

صفر و عملکرد دستگاه ها را پیاده سازی کند.
این کارشناس اقتصادی گفت: روش پیشنهادی دیگر این است که حداقلی را 
برای دستگاه ها در نظر بگیرد و مازادی آن را مبتنی بر برنامه بودجه ریزی کند. برای 
مثال معیار و مبنای بودجه یک دستگاهی را سال 97 درنظر بگیرد و مازاد آن را 

براساس طرح ها و پروژه های آن دستگاه باشد.
فرصت طلایی افزایش قیمت نفت را از دست دادیم

وی با اشاره به خوشبینی ها از افزایش قیمت نفت برای بودجه سال آینده تاکید 
کرد: قیمت نفت در طول یک سال اخیر از 3۵ دلار به حدود ۸0 دلار رسیده و براورد 
می شود که در فصل سرمای سال احتمالا قیمت نفت به 100 دلار هم برسد. البته 
عامل اصلی افزایش قیمت نفت بحث اتمام کرونای کرونا در جهان بوده و  عملا 
اقتصاد جهانی در دو سال شیوع کرونا منقبض شده بود و پس از واکسیناسیون 
جهانی و کاهش واهمه از کرونا، تقاضای جهانی برای کالای مصرفی افزایش یافته  
است و همین موضوع باعث ایجاد رونق اقتصادی در جهان می شود اما این رونق 

اقتصادی نیازمند به انرژی است.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: این تقاضا احتمالا تا ۶ ماهه آینده هم ادامه 
داشته باشد و ۲0 دلار هم به قیمت نفت اضافه کند اما مساله بسیار مهم این است 
که ایران تحریم است و این فرصت طلایی برای استفاده از بازار جهانی نفت از 
دست دادیم و ممکن است به سرانجام رسیدن مذاکرات ماه ها زمان ببرد و در این 

مدت فرصت استفاده از افزایش تقاضای جهانی برای نفت را از دست می دهیم.
مذاکرات آینده روشن و شفافی ندارد

وی با بیان اینکه احتمالا از سال آینده با گرم  شدن هوا و هم با تعادل عرضه و 
تقاضی جهانی و افزایش تولید نفت، قیمت نفت به حدود ۶0 دلار برگردد، گفت: 

بنابراین نمی توانیم افزایش درآمدهای نفتی را در بودجه سال آینده ببینیم. از سوی 
دیگر مذاکرات هم آینده روشن و شفافی ندارد.

شقاقی شهری با اشاره به دلیل افزایش فروش نفت در ماه های گذشته آن هم 
در شرایط تحریم، اظهار داشت: صادرات نفت از ۲00 هزار بشکه تا یک میلیون 
بشکه مطرح شد اما مساله این است که فروش  نفت پایدار نبود و در ضمن باید 
توجه داشته باشیم که تا پایان امسال تقاضای جهانی برای انرژی ماندگار خواهد 
بود. مساله این است که تا زمانی که مذاکرات به نتیجه نرسد با یک روش متداول 
نمی توانیم نفت بفروشیم. به همین دلیل طبق اخرین گزارش ها چین هم خرید 

نفت از ایران را کاهش داد.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: حتی ممکن است که در دوره مذاکرات 

برخی از کشورها فشار بر روی ایران را افزایش دهند تا از طرف ایران امتیاز بگیرد.
دولت روش بودجه ریزی 1۴01 را تغییر می دهد

وی با بیان اینکه دولت ناچار خواهد شد که روش بودجه ریزی 1۴01 را تغییر دهد 
چراکه منابع مالی بسیار محدود است، گفت:  آقای میرکاظمی بحث هایی دررابطه 
با اصلاح بودجه ریزی برای سال 1۴01 را مطرح کرده اما نباید فراموس کنیم که 

وی وعده اجرای متمم بودجه 1۴00 را هم داده بود اما به اجرا نرساند.
امکان افزایش درآمدهای مالیاتی وجود ندارد

شقاقی شهری در پاسخ به این سوال که آیا دولت سیزدهم می تواند از محل 
افزایش  را جبران کند، اظهار داشت: امکان  از کسری بودجه  مالیات بخشی 
پایه های مالیاتی و به دنبال آن،  درآمدهای مالیاتی وجود ندارد. بنابراین برای جبران 
کسری بودجه از مالیات جواب نمی گیریم. برای هر کدام از پایه های مالیاتی باید 
بررسی ها و مطالعات کارشناسانه انجام شود و تصمیم گرفتن در این موضوع بسیار 

سخت است.
وی ادامه داد: درباره اجرای مالیات بر عایدی سرمایه که چندین ماه است که در 
مجلس ماندگار شده نیاز به بانک اطلاعاتی بسیار جامع و پیوسته ای داریم. به یک 
بانک اطلاعاتی و رصد جدی درباره مبادلات ارزی، طلا، مسکن، خودرو ... نیاز 
داریم. بتاید بتوانیم به این رصد برسیم که میزان خرید ارز برای هر فرد چقدر بوده  
است اما مشکل این است که مردم یا فعالان دلار خود را از بازار آزاد و سیاه تهیه 

می کنند و میزان مبادلات صرافی ها ملاک نیست.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه برای اجرای این قانون باید به طور کامل 
تمام مبادلات افراد رصد شود، گفت: حتی  برای نقل و انتقالات مالی باید اسناد 
مثبته به بانک ها داده شود بنابراین باز هم برای اجرا و پیاده سازی آن نیاز به اخذ 
تصمیمات سخت و با جرات داریم که دقیقا در رابطه مبارزه با پولشویی و پول های 

کثیف است.
شرایط کشور اجازه اجرای مالیات بر عایدی سرمایه را نمی دهد

وی با تاکید بر اینکه معتقدم افزایش پایه های مالیاتی جدید کار بسیار سختی 
است و در شرایط حال حاضر امکان انجام آن ضعیف است، گفت: داشتن بانک 
اطلاعاتی از فعالیت مالی و اقتصادی افراد به طور مستقیم به موضوع شفافیت 
ارتباط دارد و باید گردش مالی شفاف تمام مردم در دسترس باشد بنابراین بر روی 
مالیات برای کسری بودجه هم نمی توان حساب کرد. مالیات بر عایدی سرمایه 
نیاز به تصمیمات اصولی دارد و فکر نمی کنم شرایط کشور اجازه اجرای این قانون 
مالیاتی را بدهد از این رو معتقدم طرح مالیات بر عایدی سرمایه از مجلس بیرون 

نخواهد آمد.   
شقاقی شهری افزود: از سوی دیگر شاهد آن هستیم که مالیات بر خانه های 
خالی سه سال است که بر روی دست مجلس و دولت مانده است و به اجرا نرسید.   

بازار سرمایه برای پوشش کسری بودجه جواب نمی دهد
وی درباره امکان استفاده از ظرفیت بازار سرمایه برای پوشش کسری بودجه از 
طریق واگذاری شرکت های دولتی گفت: بازار سرمایه کم رونق است و اگر دولت 
به دنبال این است که دارایی خود را در بازار سرمایه به فروش برساند به بازار سرمایه 
پررونق و عمیق نیاز داریم اما در سال 99 و 1۴00 اتفاقاتی در بازار سرمایه رخ داد 
که مردم از این بازار واهمه دارند و بورس دیگر این کشش را ندارند و از این رو بازار 

سرمایه هم برای پوشش کسری بودجه جواب نمی دهد.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: اگر دولت بنا دارد از بازار سرمایه برای سال 
آینده استفاده کند و رونق را به بازار برگرداند باید برنامه ریزی دقیقی و اصولی برای 

واگذای شرکت های خود در بازار سرمایه داشته باشد.
شقاقی  شهری تاکید کرد: به طور قطع با ادامه این روند کسری بودجه در 
برنامه مالی سال 1۴01 هم ادامه خواهد داشت مگر اینکه دولت سیزدهم این 
تصمیم سخت را بگیرد که بودجه ریزی برمبنای عملکرد یا صفر را به اجرا برساند. 
البته باید دید تیم سازمان برنامه و بودجه توان پیاده سازی این سیاست و برنامه را 
دارد یا اینکه حتی با وجود چنین سیاستی، تیم فعلی توان اجرای آن را نخواهد 

داشت.

یک کارشناس اقتصادی :

جبران کسری بودجه با انتشار اوراق خطای راهبردی است

وزیر جهاد کشاورزی، تشکل ها و اتحادیه ها را ظرفیت 
خوبی در حوزه بازرگانی، اقتصاد و تجارت بخش کشاورزی 
شدن  قدرتمند  با  واسطه ها  حذف  گفت:  و  دانست 

تشکل های بخش کشاورزی امکان پذیر است.
نشست  در  شنبه  روزسه  ساداتی نژاد«  »سیدجواد 
مشترک با اعضای کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون ایران 
سیاستگذاری ها  در  باید  اتحادیه ها  و  تشکل ها  افزود: 
همین  زیرا  باشند،  داشته  حضور  تصمیم گیری ها  و 
اتحادیه ها  و  تشکل ها  توسط  تصمیمات  و  سیاست ها 

اجرایی می شود.
وزیر جهاد کشاورزی بر ضرورت مشارکت سرمایه گذاران 
در ایجاد زنجیره ارزش در بخش کشاورزی تاکید کرد و 
اظهار داشت: ایجاد آرامش و ساماندهی بازار به ویژه در 
کالاهای اساسی با مشارکت تشکل های بخش کشاورزی 

دست یافتنی است.
وی تصریح کرد: اتاق تعاون ایران و مجموعه های وابسته 
اقتصاد  سیاست های  اهداف  تحقق  در  مهمی  نقش 
و  صادرات  توسعه  اشتغال،  تولید،  زمینه  در  مقاومتی 

ارزآوری دارند، بنابراین این اتاق  می تواند در بازاررسانی 
محصولات کشاورزی نقش آفرینی کند.

ساداتی نژاد با اشاره به اینکه تشکل های بخش کشاورزی 
از چندین ارگان همچون وزارت تعاون، وزارت کشور، اتاق 
بازرگانی ایران، اتاق تعاون ایران و سازمان مرکزی تعاون 
روستایی مجوز می گیرند، گفت: ساماندهی تشکل های 

بخش کشاورزی برای تقویت آنها ضرورت دارد.
بخش  امور  اینکه  بر  تاکید  با  کشاورزی  جهاد  وزیر 
کشاورزی باید به اتحادیه ها و تشکل های این بخش واگذار 
شود، افزود: به نظر می رسد شرایط واگذاری با تقویت و 
پیشتاز شدن تشکل ها باید فراهم شود، به طور مثال تجربه 
موفق کاهش 10 درصدی قیمت سه قلم لبنیات پرمصرف 
اقشار محروم با اعتماد و واگذاری امور به اتحادیه صنایع 

لبنی محقق شد.
به گفته وی، این تجربه به ما نشان داد که اعتماد به بخش 

خصوصی نادرست نیست.
لزوم ورود اتاق تعاون در توسعه کشاورزی قراردادی 

راهکار  را  قراردادی  کشاورزی  توسعه  ساداتی نژاد، 

اقتصادی شدن تولید در بخش کشاورزی دانست و اظهار 
داشت: اتاق تعاون ایران در توسعه کشاورزی قراردادی باید 

ورود پیدا کند.
وی بر ضرورت مشارکت سرمایه گذاران در ایجاد زنجیره 
ارزش در بخش کشاورزی تاکید کرد و گفت: وزارت جهاد 
کشاورزی در پرداخت تسهیلات، واگذاری اراضی و صدور 
مجوزها برای ایجاد صنایع تبدیلی در قطب های کشاورزی 

کمک می کند.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه تا پایان این دولت 
اسناد اراضی کشاورزی در اختیار کشاورزان قرار خواهد 
به جهاد  اختیارات  واگذاری  و  ادامه داد: احصاء  گرفت، 
کشاورزی استان ها برای تسهیل امور در دستور کار قرار 

گرفته است.
ساداتی نژاد با تاکید بر اینکه »با قیمت گذاری دستوری 
مخالفیم«، اظهار داشت: باید امور به اتحادیه ها واگذار 
شود، زیرا زندگی و ماندگاری اتحادیه ها وابسته به مردم 
است و دولت به عنوان ناظر بر تولید و مصرف نظارت 

خواهد کرد.

وزیر جهاد کشاورزی:

 حذف واسطه ها با تقویت تعاونی ها ممکن می شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

خلق پول افسار گسیخته، سطح معیشت مردم را پایین آورده است
رییس سازمان برنامه بودجه گفت: به دلیل کسری بودجه و عدم تحقق 
برنامه ها، خلق پول افسار گسیخته اتفاق افتاده و این امر تورم بالا و در 

نتیجه پایین آمدن سطح معیشت مردم را در پی داشته است.
 »سید مسعود میرکاظمی« با بیان اینکه نگاه ما به بودجه 1۴01 نگاه 
تحولی است، تاکید کرد: در سنوات گذشته به دلیل کسری بودجه و 
عدم تحقق برنامه ها خلق پول افسار گسیخته اتفاق افتاده و این مهم 
تورم بالا بر اقتصاد تحمیل کرده و سطح معیشت مردم پایین آمده است. 
در مناطق محروم افزایش قیمت کالا از متوسط کشور هم بالاتر است، 
این درحالی است که درآمد این بخش جامعه از شرایط مطلوب و قابل 

قبولی برخوردار نیست.
میرکاظمی تصریح کرد: دستاوردهای اقتصادی مطلوب نیست. بهره 
وری پایین، تورم بالا، سطح درآمد مردم پایین و هزینه ها بالا رفته و برون 

رفت جامعه از این شرایط نیاز به تغییر دارد.
وی یادآور شد: با توجه به سیاست های ابلاغی و دستورات مقام معظم 

رهبری و خواسته رئیس جمهوری، باید تغییرات ساختاری اتفاق بیفتد 
که در این راستا سازمان برنامه و بودجه به صورت جدی و کارشناسی از 
دو ماه پیش کار را آغاز کرده است. همکاری و مشارکت مجلس شورای 

اسلامی برای به ثمر رسیدن این مهم بسیار حایز اهمیت است.
معاون رئیس جمهوری با اشاره به اینکه بسیاری از پروژه ها در سطح 
استان ها و شهرستان ها نیمه تمام رها شده است، افزود: با همکاری 
دولت و مجلس می توان بر بسیاری از مشکلات فائق آمد. باید در 
سطح استان ها و شهرستان بسترهای لازم فراهم شود که با استفاده 
از منابع داخلی و ظرفیت های موجود اتمام پروژه ها را در دستور کار 

قرار داد.
 میرکاظمی با عنوان اینکه تاکید رئیس جمهوری بر تحقق عدالت در 
کشور است، گفت: برای نهادینه شدن عدالت در بخش های مختلف 
جامعه باید تغییرات اساسی با نگاه کارشناسی شکل بگیرد و بودجه ای 

زیبنده جمهوری اسلامی، تهیه و تنظیم شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: استان ها و شهرستان ها 
در  را  دارند شاخص های کلانی که هدف گذاری می شود  ماموریت 
عمل  مرحله  به  حوزه ها  سایر  و  صادرات  کشاورزی،  صنعت،  بخش 
برسانند. ما مطمئن هستیم چرخه اقتصاد با استفاده از ظرفیت های 

بلااستفاده و مغفول مانده به حرکت در می آید.
معاون رئیس جمهوری افزود: رئیس جمهوری تاکید دارند کار اساسی 
و بنیای در ساختار بودجه، رشد اقتصادی و افزایش بهره وری صورت 
بگیرد در این ارتباط از همه پتاسیل ها که در سازمان برنامه و بودجه و 

دولت و مجلس وجود دارد، استفاده می شود.
وی خاطرنشان کرد: با همکاری و استفاده از همه ظرفیت های مجلس 
می توان این راه را هموار کرد. همچنین حضور رؤسای کمیسیون های 
اقتصادی، برنامه و بودجه مجلس، مشاور عالی رئیس مجلس و نماینده 
مجلس در جلسه ستاد، بر همکاری گسترده دولت و مجلس صحه 

می گذارند.



چهار شنبه-بیست ویکم مهرماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65368
ورزشی

تیم ملی فوتبال ایران در چهارمین دیدار خود در مرحله نهایی انتخابی جام 
جهانی ۲0۲۲ قطر برابر کره در ورزشگاه آزادی متوقف شد.

تیم های ملی ایران و کره جنوبی از ساعت 17 روز سه شنبه، در هفته چهارم 
مرحله انتخابی جام جهانی ۲0۲۲ قطر و در ورزشگاه آزادی، به مصاف هم رفتند 
که این بازی با تساوی یک - یک به پایان رسید. سون هیونگ مین در دقیقه ۴۸ گل 
زد و علیرضا جهانبخش در دقیقه 7۶، گل تساوی ایران در این بازی و سومین گل 

خود را در دور نهایی انتخابی جام جهانی به ثمر رساند.
تیم ملی برای کسب برد در این دیدار دیر از خواب بیدار شد و زمانی به خود آمد 

که گل اول را دریافت کرده بود.
تیم ملی کشورمان برای نخستین بار با هدایت دراگان اسکوچیچ پیروز نشد و از 
کسب یازدهمین برتری متوالی خود با این مربی محروم شد. ملی پوشان کشورمان با 
این نتیجه، صدر جدول گروه A را با 10 امتیاز حفظ کردند و کره جنوبی با ۸ امتیاز، 
در رتبه دوم جدول باقی ماند. این نتیجه همچنین باعث شد طلسم ۴7 ساله کره ای ها 
برای ناکامی در کسب پیروزی در ایران تداوم یابد. رسانه های کره ای پیش تر ورزشگاه 

آزادی را »قبرستان تیم های میهمان« و »راهی به سوی جهنم« خوانده بودند.
ترکیب دو تیم:

ایران: علیرضا بیرانوند، صادق محرمی، محمدحسین کنعانی زادگان، شجاع 
خلیل زاده، سعید عزت اللهی، علیرضا جهانبخش )کاپیتان(، احمد نوراللهی )90- 
میلاد سرلک(، مهدی طارمی، وحید امیری، علی قلی زاده )۵۶ - علی قلی زاده( و 

سردار آزمون)90- مهدی قایدی(.

کره جنوبی: کیم سئونگ گیو، لی یونگ، کیم مین جائه، جونگ وویونگ، هوانگ 
این بئوم، سون هیونگ مین، لی جائه سونگ )۸۲ - لی دونگ گیونگ(، هوانگ هی 
چان، هونگ چول )70 - کیم جین سو(، هوانگ اوی جو )۸1 - نا سانگ هو( و 

کیم یونگ وون.
داور: احمد الکاف از عمان

نیمه اول
دقیقه یک: هوانگ اوی جو پس از یک کار تیمی، توپ را وارد محوطه جریمه 
ایران کرد و دروازه شاگردان اسکوچیچ را هدف گرفت که توپ از کنار دروازه به بیرون 

رفت.
دقیقه ۸: علیرضا جهانبخش پس از دریافت توپ از سردار آزمون، توپ را به احمد 

نوراللهی رساند که ضربه او پس از برخورد با مدافعان کره جنوبی بلوکه شد.
دقیقه 1۲: نفوذ بازیکنان کره جنوبی از سمت چپ، به سانتری زمینی روی 
دروازه ایران منجر شد که توپ از همه بازیکنان گذشت. توپ در سمت راست به لی 
یونگ رسید و ارسال او روی دروازه کشورمان، به ضربه سر لی جائه سونگ ختم شد 

که توپ از بالای دروازه ایران به بیرون رفت.
دقیقه 1۶: علیرضا جهانبخش از سمت راست زمین صاحب توپ شد و پس از 
حرکت به سمت دروازه کره ای ها، به سمت دروازه حریف اقدام به شوتزنی کرد که 

این توپ با فاصله کمی از بالای دروازه خارج شد.
جریمه  محوطه  به  را  توپ  خود،  ترکیبی  کار  با  طارمی  و  آزمون  دقیقه ۲7: 

»جنگجویان تائگوک« رساندند که شوت آزمون، به مدافعان کره برخورد کرد.

دقیقه 3۲: شوت هوانگ این بئوم از پشت محوطه جریمه ایران، پس از برخورد به 
مدافعان کشورمان راهی کرنر شد.

دقیقه 3۴: به نظر می رسید پاس رو به جلوی علی قلی زاده، در محوطه جریمه 
کره جنوبی به مهدی طارمی می رسد که کیم سئونگ یو توپ را در اختیار گرفت. 
به نظر می رسید طارمی با کیم مین جائه برخوردی کرد که احمد الکاف، اعتقادی 

به خطای پنالتی نداشت.
دقیقه ۴3: پاس فوق العاده در عمقِ نوراللهی به طارمی رسید. ستاره ایرانی پورتو 
خود را به توپ رساند که ضربه او بیشتر به منزله دفع توپ از دروازه کره بود تا شوتی 

برای گلزنی.
دقیقه ۴۴: شوت آزمون از پشت محوطه جریمه، با واکنش سنگربان کره مواجه 
بنتو ارسال شد که ضربه آکروباتیک  ادامه توپی روی دروازه شاگردان  شد. در 

طارمی هم با مهار کیم سئونگ یو همراه شد.
نیمه دوم

دقیقه ۴۸: مردان اسکوچیچ در شروع نیمه دوم غافلگیر شدند. پاس در عمق 
لی جائه سونگ در میان آشفتگی مدافعان ایران از جمله صادق محرمی، به سون 
هیونگ مین رسید و پس از اینکه با بیرانوند تک به تک شد، به راحتی دروازه 

کشورمان را گشود.
دقیقه ۵0: شوت علی قلی زاده از پشت محوطه جریمه، از بالای دروازه ایران به 

بیرون رفت.
دقیقه ۵۲: هوانگ اوی جو از گوشه محوطه جریمه ایران، ضربه بسیار محکمی 

به سمت دروازه شلیک کرد که توپ او، راهی به سمت دروازه پیدا نکرد.
دقیقه ۵9: یک دوی طارمی با نوراللهی در نهایت به خود طارمی بازگشت که 
ضربه این بازیکن از پشت محوطه جریمه کره، با اختلافی زیاد نسبت به دروازه 

قرمزپوشان به بیرون رفت.
هوانگ  روی  دست  تماس  با  که  خطایی  به خاطر  نورافکن  امید  دقیقه ۶۲: 

هی چان مرتکب شد، از احمد الکاف کارت زرد دریافت کرد.
دقیقه ۶۵: مهدی طارمی در شرایطی که بازیکنی در مقابل نداشت، توپ را 
دریافت کرد و وارد محوطه جریمه کره جنوبی شد که بازیکنان این تیم، پاس رو به 

بیرون طارمی را دفع کردند.
دقیقه ۶۶: احمد نوراللهی در فاصله کمی که با دروازه کره جنوبی داشت، در 

زاویه ای بسته با دروازه کیم سئونگ یو بود که پاس رو به بیرون او نیز بلوکه شد.
دقیقه ۶7: سعید عزت اللهی از میانه زمین صاحب توپ شد و پس از عبور از سد 
چند بازیکن کره، توپ را به سمت دروازه شاگردان بنتو شلیک کرد که این توپ به 

تیر دروازه برخورد کرد.
به  او  بیرون  به  رو  پاس  و  رسید  آزمون  به  طارمی  عمق  در  پاس  دقیقه 7۵: 
جهانبخش، ایران را به گل رسید. هرچند کمک داور مسابقه، این گل را آفساید 

دانست و رد کرد.
دقیقه 7۶: علیرضا جهانبخش پاس در عمق خوبی برای آزمون  ارسال کرد که 
دروازه بان کره جنوبی پس از اندکی خروج، از تعقیب توپ پشیمان شد. در ادامه 
آزمون صاحب توپ شد و آن را برای جهانبخش ارسال کرد که ضربه سر کاپیتان تیم 

ملی، ایران را به گل تساوی رساند.
دقیقه 7۸: شوت از راه دور مهدی طارمی به تیر دروازه برخورد کرد و به بیرون رفت.

دقیقه ۸0: آزمون پس از خطا روی هوانگ این بئوم، با اخطار احمد الکاف مواجه 
شد. دقیقه 3+90: سون هیونگ مین در محوطه جریمه خود صاحب توپ شد 
که کنعانی زادگان آن را برگرداند. در ادامه نا سانگ هو توپ را به سمت دروازه ایران 

شلیک کرد که بیرانوند با واکنشی زیبا، توپ را به کرنر فرستاد.

تساوی مدعیان در آزادی؛

 تیرک دروازه ناجی کره جنوبی شد
علیرضا کتیرایی سرمربی تیم کاراته جوانان ایران؛

روزهای طلایی کاراته قم درسایه یکدلی
 و اتحاد تکرارمی شود

ایمان / گفت و گو / رضا ملکی

سال 13۶۸ باشگاه کاراته انقلاب قم جوان باریک اندام و محجوبی را در خوددید 
که بعدها بعنوان یکی ازستونهای اصلی تیم ملی کاراته نورافشانی کرد و مایه مباهات 

و فخر مردم شریف قم گردید.نامش علیرضا و فامیلش کتیرایی است.
جوان رعنای آن روزهای کاراته قم تحت آموزشهای نوین و سخت گیرانه شیهان 
دباغیان سرمربی پرافتخارتیم ملی کاراته که مدت پانزده سال سکان دار هدایت 
سپید پوشان کاراته در نبرد های جهانی،المپیک و آسیایی بود چنان متحول شد و 

اوج گرفت که در جوانی به پیراهن پرافتخار تیم ملی رسید.
در کارنامه ۲0 سال حضور درخشان وی درعرصه کاراته سه عنوان مقام قهرمانی 
برنزدر  عنوان  سه  آسیایی،کسب  بازیهای  مسابقات  طلایی  مرد  عنوان  آسیا،دو 
مسابقات جهانی و بسیاری از از عناوین معتبر در مسابقات بین المللی را میتوان دید.
علی کتیرایی خیلی زود به جرگه مربیان جوان کاراته تیم ملی پیوست ،مقام سوم 
مسابقات قهرمانی جهان در سال ۲01۲ کشور فرانسه که با هدایت شایسته وی 
حاصل گردید و کسب مقام قهرمانی آسیا و نائب قهرمانی جهان با تیمهای نوجوانان 
و امید کاراته ایران حاصل افتخارات بی نظیر جوان شایسته ولایت در لباس مربیگری 

تیم ملی بود.
حالا خبر میرسد که در فدراسیون کاراته با هدایت طباطبای سکان هدایت تیم 
ملی کاراته جوانان به کتیرایی سپرده شده است.طی گفتگوی کوتاهی که با وی 
داشتم مسیر ابتدایی شناخت نفرات تیم ملی جوانان را از او جویا شدم.وی گفت در 

مسابقات قهرمانی کشور زنجان شایسته ترین ها انتخاب خواهند شد.
وی افزود :درپایان  این مسابقات نفرات اول تا مسابقات درون اردویی خواهند 
داشت و چون تا مسابقات جهانی صربستان دوماه بیشتر باقی نمانده سعی خواهیم 

کرد تا نفرات برتر را شناسایی و در این فرصت کم آنان را به آمادگی مطلوب برسانیم.
از او پرسیدم آیا در بدنه تیم ملی از مربیان قمی استفاده خواهد کرد یا خیر؟ گفت 
اگر در مسابقات زنجان نوجوانان قمی مدال آور باشند نگاهی به مربیان آنها خواهیم 

داشت که در این رابطه همه چیز بستگی به درخشش کاراته کارهای قمی دارد.
کتیرایی اشاره ای هم به وضعیت فعلی کاراته قم داشت و گفت انتخابات انجام شد 
و آقای بیرانوند بعنوان سکان دار این رشته معرفی شد.خواسته همه اهالی کاراته در 
تلاش ایشان برای انجام وحدت و یکدلی خانواده کاراته می باشد اگر به جز این باشد 

راه به جایی نخواهیم برد و بعید میدانم روزهای طلائی کاراته بار دیگر تکرار گردد.
وی برای بیرانوند آرزوی موفقیت کرد و در پایان صحبتهای خود از زحمات بسیار 
شیهان دباغیان مربی گرانقدر و ارزنده خودش که مسیر قهرمانی و قله های افتخار 
را برای وی فراهم ساخته بود تشکری خالصانه داشت و آرزوی روزهای خوب برای 

کاراته قم را نمود.

دراولین دوره مسابقات مجازی ووشو سنتی آسیا؛

صیاد دو مدال نقره آسیایی توسط
 فاطمه عابدیان

ایمان / رضا ملکی

قاره  از ۲1 کشور  کار  ووشو   ۲۵۲
آسیا در اولین دوره رقابتهای مجازی 
کننده  برگزار  آسیا  سنتی  ووشو 

مسابقات قهرمانی آسیا بودند.
نمایندگان کشورمان در این رقابتها 
موفق به کسب ۲ طلا-۵ نقره و ۶ برنز 
موفقیتهای  که  قم  گردیدند.استان 
المللی  بین  درعرصه  خوبی  بسیار 
با  بار  این  است  دانسته  ووشو  در 
حضور درخشان فاطمه عابدیان در 
این مسابقات توانست در بخش تائو 
موفق به کسب دو مدال نقره با ارزش 
آسیایی از این آوردگاه باشد می توان گفت عابدیان صیادی بود که برای اولین بار در 

تاریخ وشو قم موفق به کسب این عنوان آبرومند گردید.
در راه رسیدن فاطمه عابدیان در مسیر قهرمانی و کسب افتخار زحمات بسیار خانم 
رفیعیان مربی توانمند و تلاشگر ایشان نقش بسزایی را ایفا نمود.میتوان گفت که 
بانوان قمی اولین برق مدال آسیایی را در اردوی خود مشاهده نمودند و این افتخار 
و سرافرازی در حالی برای قمیها حاصل گردید که تلاش بی نظیر هیئت پرتلاش 
ووشوی قم و مربیان ارزنده بانوان این رشته که در دو سال گذشته خانم رفیعیان را از 
ژیمناستیک بعنوان مربی جدید در خود می دید باعث گردید تا سرود فتح در آوردگاه 

آسیایی برای بانوان قمی برای نخستین بار طنین اندازشود.

صعود به مرحله نهایی مسابقات فلوربال قهرمانی مردان کشور؛ 

قدرت نمایی قمی ها در فلوربال ایران
تیم فلوربال هیأت انجمن های ورزشی استان قم با کسب سه پیروزی قاطع به 

مرحله نهایی مسابقات فلوربال قهرمانی مردان کشور صعود کرد.
برپایه این گزارش ، مسابقات فلوربال قهرمانی کشور بر اساس برنامه ریزی انجمن 
فلوربال فدراسیون انجمن های ورزشی به میزبانی هیات آذربایجان شرقی در سالن 
تختی شهر صوفیان برگزار می شود و تیم هایی از استان های مختلف در دو گروه 

مقدماتی رقابت برای کسب عنوان های برتر را آغاز کردند.
این رقابت ها تا ۲3 مهر ماه در حالی برگزار می شود که در گروه نخست تیم فلوربال 
استان قم با تیم های هیات آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی و اردبیل هم گروه است 
و بازی های گروه دوم با حضور تیم های هیات تهران، مازندران، صوفیان، کردستان 
در  مقدماتی  مرحله  نخست  گروه  دیدارهای  می شود.  برگزار  خراسان جنوبی  و 
حالی به انجام رسید که فلوربالیست های قم در نخستین دیدار خود به مصاف تیم 
آذربایجان غربی رفته و با نتیجه ۶ بر ۲ به برتری رسیدند، دومین مسابقه قمی ها برابر 
اردبیل یک دیدار پرگل و جذاب بود که با برتری 9 بر صفر تیم قم تمام شد و این تیم 
در سومین بازی خود با حساب 3 بر یک تیم میزبان یعنی آذربایجان شرقی را مغلوب 
کرد. در سایر دیدارهای این گروه نیز نتایج به شکلی رقم خورد که سرانجام از گروه 
نخست مقدماتی تیم های فلوربال قم و آذربایجان شرقی به مرحله نهایی راه یافتند، 
گروهی که در آن تیم قم با ۶ امتیاز در صدر ایستاد، آذربایجان شرقی با چهار امتیاز 
در مکان دوم جای گرفت و تیم های آذربایجان غربی و اردبیل دیگر رده های گروه 
را کسب کردند. نکته جالب توجه اینکه تیم فلوربال قم با تفاضل گل مثبت 1۵ به 
عنوان سرگروه راهی نیمه نهایی رقابت ها شد، در حالی که تیم فلوربال استان قم به 
مربیگری حسین خلیلی بازیکن ملی پوش کشورمان با کمک رضا پاشانیا به مرحله 
پایانی رسیده، تیمی که هفت نفر از بازیکنان آن سابقه حضور در اردوی تیم ملی 

فلوربال را دارند.

سرمربی تیم ملی والیبال ایران:
زمان به عقب برگردد هدایت دو تیم راقبول نمی کنم

سرمربی تیم ملی والیبال ایران با بیان اینکه تکلیف ادامه همکاری ام با 
فدراسیون مشخص است گفت: برنامه ها را به فدراسیون اعلام کرده ایم و 

پس از پایان لیگ کارمان را آغاز خواهیم کرد.
بهروز عطایی درباره نتایج تیم جوانان در مسابقات قهرمانی جهان گفت: 
رقابت های قهرمانی جهان بالاترین سطح مسابقات جوانان در دنیا است. 
به  و سعی می کنند  رقابت ها می شوند  وارد  آماده  با شرایط  تیم ها  همه 
اهداف و چارچوب های خود دست یابند. هدف تیم ها با یکدیگر متفاوت 
است. برخی از تیم ها مانند تیم های روسیه و برزیل مثل تیم بزرگسالانشان 
به دنبال کسب مقام هستند و برخی مانند فرانسه و آمریکا به دنبال آینده 
نگری، پشتوانه سازی و شناسایی بازیکنانشان می باشند. تیم های لهستان 
و ایتالیا نیز به هر دو بعد نگاه نسبی دارند. سرمربی تیم ملی جوانان ادامه 

داد: با این نگرش تیم های معتبر دنیا وارد مسابقات می شوند و نتایج متاثر 
از جنس تفکر آنها است. ایران نیز وارد مسابقات شد. معمولا تیم ایران جزو 
تیم های میانی جدول بود به غیر از دو دوره که عنوان قهرمانی و سومی را 
کسب کردیم. وی تاکید کرد: متاسفانه امسال در شروع مسابقات آغاز خوبی 
نداشتیم و نتوانستیم به هدف مد نظرمان در دو بازی نخست دست یابیم 
که این امر دلایل متعددی داشت و ایران جزو ۸ تیم قرار نگرفت و راهی دور 
بعد برای عنوان های نهم تا شانزدهمی شد. از آنجا به بعد بازیها قابل قبول 
بود و توانستیم از فشار بکاهیم. خودم از نتایج راضی نیستم. سرمربی تیم 
جوانان و بزرگسالان در پاسخ به این سوال که اگر زمان به عقب باز می گشت 
مجدد هدایت دو تیم را به طور همزمان می پذیرفت یا خیر؟ گفت: گاهی 
اوقات تصمیمات در شرایط اضطرار گرفته می شود. با تیم جوانان حدود ۴ 

ماه تمرین کرده بودم و هیچ تداخلی با تیم بزرگسال نداشتم و فقط 1۵ روز 
پایانی حضور نداشتم، این تاثیرگذار نبود چرا که ترکیب 1۲ نفره مشخص 
بود. اما خودم به شخصه ماهیت کار را که هدایت دو تیم را به طور همزمان 
بپذیرم قبول ندارم اما در آن برهه زمانی شرایط به گونه ای بود که باید چنین 
تصمیمی گرفته می شد. اگر به تنهایی سرمربی تیم جوانان بودم اجازه 
نمی دادم بازیکنان جوان به اردوی بزرگسال ملحق شوند و یا برعکس. اگر 
سرمربی بزرگسال بودم نمی گذاشتم بازیکنانم در اردوی جوانان حضور 
داشته باشند. چنین شرایطی باعث شد تا هدایت دو تیم بر عهده یک نفر 
باشد. در ورزش بر اساس شرایط تصمیمات متفاوتی گرفته می شود اما باز 
هم تاکید می کنم ماهیت این کار را نمی پذیرم و شاید اگر زمان به عقب باز 

می گشت ممکن بود هدایت دو تیم را قبول نکنم.

  

 سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی معتقد است رقابتهای جهانی ۲0۲1 نروژ با ظهور ستاره های آینده داری در کشتی فرنگی 
ایران همراه بود.

تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان دوشنبه شب گذشته پس از کسب نایب قهرمانی در رقابتهای جهانی ۲0۲1 نروژ وارد تهران 
شد و مورد استقبال پر شور مردم و مسئولان قرار گرفت.

محمد بنا سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در حاشیه این مراسم گفت: تاکنون هیچ سالی ندیده بودید که من با پرچم روی 
تشک کشتی دور بزنم، اما امسال من این کار را کردم؛ چون ستاره های جدیدی در کشتی فرنگی ظهور کردند. امیدوارم این 
ستاره ها در المپیک پاریس هم بدرخشند. بنا درباره طلسم شکنی کشتی فرنگی با کسب مدال طلا بعد از 7 سال گفت: من 
بعد از هر کدام از این پیروزی های طلایی با دویدن بروی تشک کشتی به بچه ها سالتو زدم که این موضوع نشان داد که خیلی 
خوشحال هستم. او درباره اینکه تیم ملی کشتی فرنگی در روزهای نخست مسابقات جهانی متزلزل ظاهر شد، گفت: خداوند 
روز اول یک مقدار اذیتم می کند، اما روز آخر را برایم کامل می کند. همه اتفاقات رخ داده کار خداست. بنا در خصوص عملکرد 
یوسفی گفت: به طور حتم ۲ ملی پوش ما جزو بهترین سنگین وزن های جهان هستند. به هر حال شانس علی اکبریوسفی بود 
که مدال طلای سنگین وزن را بگیرد. سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی درباره اینکه گرایی در ثانیه های پایانی بر حریفان خود 
غلبه کرد، خاطر نشان کرد: بعضی از افراد باعث می شوند که یک ورزش ماندگار و خاطره انگیز شود. استرس و فشاری که 

گرایی به مردم وارد آورد باعث شد مردم هم او را فراموش نکنند.

رییس انجمن کشتی پهلوانی کشور گفت: پیگیری و اقدامات لازم برای راه اندازی لیگ برتر کشتی پهلوانی در دست اقدام 
است.

»حمید یاری« در نخستین نشست هم اندیشی مسوولین این انجمن در سراسر کشور افزود: کمک و تجهیز لوازم مورد نیاز 
استان های جهت پیگیری آموزش و تمرینات کشتی پهلوانی، اختصاص سانس ویژه جهت پیگیری تمرینات کشتی پهلوانی 
در سراسر کشور با همکاری و مشارکت هیات ها، برگزاری دوره های دانش افزایی داوری و مربیگری کشتی پهلوانی، پیگیری 
اردوهای منظم کشتی پهلوانی پس از برگزاری رقابت های قهرمانی کشور، پیگیری اقدامات لازم جهت راه اندازی و برگزاری 
لیگ برتر کشتی پهلوانی، سرکشی و نظارت مسوولین انجمن کشتی پهلوانی فدراسیون از استان های سراسر کشور برای بالا 

بردن سطح فعالیت هیات های ورزش های زورخانه ای از مواردی بود که در مورد آن بحث و گفت و گو شد.
وی اظهار داشت: این نشست با حضور مهرعلی باران چشمه سرپرست فدراسیون، مسعود ملکی سرپرست دبیر کلی 
فدراسیون، مجتبی جانعلی مدیر کل ورزش و جوانان استان البرز، طرخاق دبیر فدراسیون جهانی کشتی پهلوانی، حمید 
یاری رییس انجمن کشتی پهلوانی کشور، محمدابراهیم امامی رییس کمیته داوران انجمن کشتی پهلوانی، عبدالله فتوحی 
دبیر انجمن کشتی پهلوانی کشور و دیگر اعضای انجمن کشتی پهلوانی از ۲1 استان آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، 
اردبیل، البرز، ایلام، بوشهر، تهران، چهار محال و بختیاری، زنجان، سمنان، فارس، قزوین، قم، کرمانشاه، کهگیلویه و بویر 

احمد، گلستان، گیلان، لرستان، مازندران، مرکزی و همدان برگزار شد.

محمد بنا پس از بازگشت به ایران؛

ستاره های جدیدی در کشتی فرنگی ظهور کردند
رییس انجمن کشتی پهلوانی کشور :

لیگ کشتی پهلوانی راه اندازی می شود

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: ۱4۰۰۰4۰۳۰۰۱۱۰۰2۱۳4/۱
بدین وسیله به احدی از ورثه مرحوم مهدی جعفر اسماعیلی به نام)فاطمه جعفر اسماعیلی نام پدر:مهدی تاریخ 
کلاسه  پرونده  (بدهکار  شناسنامه:037۲۶9۶۶7۸  شماره   037۲۶9۶۶7۸ ملی:  شماره   13۸3/0۸/۲1 تولد: 
1۴000۴03001100۲13۴/1)با شماره بایگانی 1۴000۲۲۴1( که برابر گزارش مامور ابلاغ اداره پست شناخته نگردیده 
اید ابلاغ می گردد که برابر سند ازدواج:شماره سند:37۵۸،تاریخ سند:1379/0۶/1۵،دفترخانه صادر کننده:دفنرخانه 
ازدواج ۲۸ قم بین مورث شما)مرحوم مهدی جعفر اسماعیلی( و خانم محبوبه جمشید نژاد تعداد پانصد)۵00( عدد سکه تمام 
بهار آزادی عندالمطالبه که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه 
صادر و بکلاسه فوق در این اجرا مطرح می باشد لذا طبق مواد 1۸و19 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می 
گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت در روزنامه درج و منتشر می گردد 
ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق 

مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
لازم به ذکر است که طیق ماده 1۸اصلاحی آیین نامه اجرا ابلاغ شونده می بایست سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه ثنا اقدام 
نمائید وکلیه ابلاغ ها از طریق آن سامانه انجام خواهد شد و مسوولیت عدم ثبت نام وعدم ابلاغ اوراق واخطاریه ها برعهده شما 

خواهد بود. )م الف1۴۵۴۵(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم-مهدی روزخوش
تاریخ انتشار :۱4۰۰/۰۷/2۱

-------------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بپلاک ثبتی ۲/۸۴۶ فرعی از 13۶ اصلی واقع در 
بخش ثبت جعفر آباد اراضی شکوهیه که بنام آقای یحیی بالا بلند  فرزند محمد میباشد در جریان ثبت است که به علت عدم 

حضور مالک تحدید حدود عمومی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا بنا به 
تقاضای کتبی نامبرده به وارده شماره ۵/10۲۴ مورخ 1۴00/7/۲0 تحدید حدود پلاک مذکور در روز یک شنبه مورخ 

1۴00/۸/1۶ ساعت 9/۵ صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و 
یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از 
تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲0 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد 
شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 73/۲/۲۵ معترض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می 

بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ق )م الف 1۴۵۵۶(
تاریخ انتشار آگهی:چهار شنبه  ۱4۰۰/۰۷/2۱
محمد رضا خدایاری-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک قم

---------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه بموجب وارده ۲01۴۵71-11/07/1۴00 اداره اوقاف نسبت به ششدانگ پلاک ثبت ۲۴7۵/۲1۶ اصلی 
واقع در بخش۲ ثبت قم دفتر ۵3۸ و صفحه ۲1۵ ثبت 91۸03 سند ۴91۵۵۲ ب ۸۵ اعلام نموده که به علت جابجایی سند 
مالکیت مزبورمفقود گردیده است،لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده 1۲0 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس 
از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است 
پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور اسناد مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.پلاک ۲۴7۵/۲1۶ باقی مانده 

اصلی به به پلاک ۲۴7۵/۲1۶ اصلی تبدیل شد. )م الف 1۴۵71(
عباس پور حسنی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 قم
تاریخ انتشار:۱4۰۰/۰۷/2۱
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و  ائتلاف ها  مهمترین  گفت:  عراق  مسائل  کارشناس 
احزاب  و  افراد  انتخابات عراق همان  در  گروه های حاضر 
گذشته بودند، البته افرادی هم به شکل مستقل در انتخابات 
حضور داشتند ولی کفه سنگین انتخابات همان احزاب 

سنتی بودند. 
»فرزان شهیدی« در گفت و گو با ایرنا با اشاره انتخابات 
به  عراق  سیاسی  نظام  در  پارلمان  گفت:  عراق  پارلمانی 
 دلیل نقشی که در معرفی نخست وزیر و تأیید کابینه دارد، 
بر  عراق  سیاسی  رهبران  است.  ویژه  جایگاهی  دارای 
اساس یک قانون نانوشته، پست های کلیدی کشور شامل 
بین  را  پارلمان  رییس  و  ریاست جمهوری  نخست وزیری، 
طوایف قومی و مذهبی بزرگ این کشور تقسیم کرده اند 
به نحوی که نخست وزیری برای شیعیان، ریاست جمهوری 

در اختیار کُردها و ریاست پارلمان با اهل سنت است.
قانون،  بیان داشت: طبق  کارشناس مسایل عراق  این 
بزرگترین فراکسیون پارلمان مسئولیت معرفی نخست وزیر 
را به عهده دارد که بعد از معرفی به رییس جمهوری، مامور 
تشکیل کابینه می شود و در نهایت نخست وزیر و اعضای 
کابینه باید از پارلمان رأی اعتماد بگیرند انتخابات عراق، 
پنجمین انتخاباتی پارلمانی بود که بعد از سقوط رژیم صدام 

به صورت زودهنگام برگزار شد.
شهیدی با اشاره به تظاهرات مردمی عراق در پاییز سال 
حداکثری  خواسته  و  معترضین  مطالبات  گفت:   139۸
مردم، تغییر ساختار سیاسی عراق بود. آنها خواستار برچیده 
شدن فساد در این کشور بودند و این تظاهرات منجر به 

برکناری دولت »عادل عبدالمهدی« شد.
که  کرد  تصریح  عراق  پارلمان  مقطع  آن  در  افزود:  وی 
انتخابات زودهنگام برگزار می کند و این خواسته معترضان 
این  را هم داشت. در  تایید مرجعیت شیعه عراق  بود که 
راستا یکی از وعده های دولت موقت »مصطفی الکاظمی« 
برگزاری انتخابات زودهنگام بود که قرار شد خردادماه سال 
جاری برگزار شود، اما به تعویق افتاد و در مهرماه برگزار شد.

این کارشناس مسائل عراق گفت: انتخابات این دوره با 
انتخابات های گذشته پارلمانی عراق تفاوت هایی داشت و با 
تصویب قانون جدید انتخابات تغییراتی به وجود آمد که در 
نتیجه آن بیش از گذشته شاهد ظهور چهره های مستقل 

بودیم.
شهیدی با اشاره به میزان مشارکت مردم عراق در انتخابات 
خاطرنشان کرد: علیرغم برخی نظر سنجی ها که میزان 

مشارکت را بالای ۵0 درصد پیش بینی کرده بودند، طبق 
اعلام کمیساریای عالی انتخابات عراق مشارکت در این دور 

از انتخابات ۴1 درصد بوده است.
وی علل کاهش میزان مشارکت را عوامل متعددی برشمرد 
و افزود: معترضین که در صحنه تظاهرات پاییز سال 9۸ 
زیرا  شدند،  سرخوردگی  نوعی  دچار  کردند  پیدا  حضور 
مهمترین ائتلاف ها و گروه های حاضر در انتخابات جدید 
به  هم  افرادی  البته  بودند،  گذشته  احزاب  و  افراد  همان 
شکل مستقل در انتخابات حضور داشتند ولی کفه سنگین 
رغبت  عامل  این  و  بودند  سنتی  احزاب  همان  انتخابات 
مردم را برای مشارکت حداکثری تقویت نکرد. در این بین 
زمزمه های تهدید و ناامنی و شیوع کرونا هم مزید بر علت 

شد تا در نهایت مشارکت پرشوری در عراق برگزار نشود.
این کارشناس مسایل عراق بیان داشت: با توجه به تعدد 
و تکثر ائتلاف های سیاسی در عراق هیچ گروهی اکثریت 
مطلق کرسی ها مجلس را به دست نمی آورد و گروه های 
صاحب کرسی مجلس باید با ائتلاف، فراکسیون اکثریت را 
تشکیل دهند تا بتوانند نخست وزیر و دولت جدید را معرفی 

کنند.
وی همچنین با اشاره به بیانیه مرجعیت شیعه آیت الله 
سیستانی در مورد انتخابات پارلمانی عراق گفت: در بیانیه 
مرجعیت شیعه آمده است »رای دهندگان باید از تجربیات 

گذشته درس بگیرند و از این فرصت مهم برای ایجاد تغییر 
واقعی اداره دولت و حذف مفسدان استفاده کنند. تغییر 
در مدیریت دولت و حذف مفسدان زمانی ممکن می شود 
که همه آگاهان دور هم جمع شوند و انتخاب خوبی داشته 

باشند«.
این کارشناس مسائل سیاسی اظهارکرد: بیانیه آیت الله 
سیستانی بیانیه ای مثبت برای دعوت به مشارکت آگاهانه 
بود و پیش بینی می شد که با صدور این بیانیه نرخ مشارکت 

بالا رود، اما میزان مشارکت زیر ۵0 درصد شد.
شهیدی اضافه کرد: بیانیه آیت الله سیستانی به نوعی 
مشروط بود و ایشان به رغم دعوت مردم به مشارکت بالا، 
آگاهانه و مسئولانه مباحث گذشته و ناکارآمدی چهره های 
فاسد را مطرح کرد  و با این لحن بر کسی تکلیف نکرد که 
در انتخابات شرکت کند و بیشتر از جنبه سیاسی وارد شد 
و کسانی هم که خود را مقید دانستند، در انتخابات شرکت 

کردند.
وی در بخش دیگری از این گفت و گو اظهار کرد: در حالی 
که حشد الشعبی یک سازمان مردمی تاثیرگذار در ساختار 
سیاسی عراق است و جایگاه قانونی و اجتماعی در دولت 
عراق  دارد، اما در این انتخابات اعضای حشدالشعبی را جزو 
گروه های ویژه لحاظ نکردند و اعضای آن همانند بقیه مردم 
در انتخابات شرکت کردند. برخی از اعضای این سازمان در 

ماموریت بودند و این موضوع باعث اعتراض حشد الشعبی 
شد.

این کارشناس مسائل عراق همچنین درباره حضور احزاب 
کردی در انتخابات عراق گفت: در اقلیم  کردستان عراق دو 
حزب »اتحادیه میهنی کردستان« جلال طالبانی و »حزب 
بارزانی مطرح هستند. بر  دموکرات کردستان« مصطفی 
اساس نتایج اولیه و حزب دموکرات در این انتخابات پیشتاز 
برگزیده  این دو حزب  از  رییس جمهور عراق هم  و  است 

می شود.
شهیدی با اشاره به نقش زنان در انتخابات عراق گفت: 
طبق قانون اساسی عراق ۲۵درصد کرسی های پارلمان در 
این کشور به زنان اختصاص یافته و از هر چهار نماینده باید 
یک نفر باید زن باشند، لذا تعداد نامزدهای زن در ائتلاف 
ها و بصورت مستقل بالا بوده و به نوعی جایگاه زنان طبق 

قانون اساسی در ساختار سیاسی عراق تثبیت شده است.
وی افزود: گزارش های میدانی نشان می دهد که بخش 
زیادی مشارکت کنندگان این دور انتخابات عراق زنان بودند 
و زنان عراقی در عرصه سیاسی این کشور در حد خود ایفای 
نقطه  را  عراق  پارلمانی  انتخابات   شهیدی  کردند.  نقش 
عطفی در تاریخ این کشور عنوان کرد و گفت: مردم عراق 
به این دلیل در انتخابات شرکت کردند که ساختار کارآمدی 
در این کشور برسرکار بیاید که فسادکمتری داشته باشد و به 

مشکلات  آنها رسیدگی کند.
این کارشناس مسائل سیاسی عراق، اولویت مردم عراق را 
در ارائه خدمات از جمله در حوزه برق، آب و اشتغال دانست 
و ابراز امیدواری کرد که دولت جدید بر آمده از پارلمان بتواند 
حداقل بخشی از خواسته های مردم این کشور را برآورده 

کند.
از صندوق های رای  نتیجه ای  تاکید کرد: هر  شهیدی 
سرنوشت  تعیین  برای  عراق  مردم  تصمیم  بیاید  بیرون 
خودشان است و ایران هم رای و تصمیم مردم عراق را محترم 

می شمارد چرا که خواسته ایران عراق باثبات است.
وی همچنین با اشاره به حضور اشغالگران آمریکایی در 
عراق گفت: مصوبه پارلمان قبلی عراق و مطالبات مردمی 
کشور  این  از  آمریکایی  نیروهای  کامل  خروج  کشور  این 
تا  آمریکایی وعده هایی دادند که  البته اشغالگران  است، 
پایان سال جاری میلادی  به حضور مستشاری خود در این 
کشور پایان دهند و امیدواریم که دولت جدید این مطالبات 

را پیگیری کند.

یک کارشناس مسائل عراق:

 کفه سنگین انتخابات عراق احزاب سنتی بودند 

حراست از امنیت، بنیان تشکیل شورای عالی امنیت ملی؛

شورایی برای حراست از امنیت ایران

شیوه حراست از امنیت ایران در داخل و خارج از مرزها، آن هم در جغرافیای 
آشوب زده خاورمیانه، نیازمند شورایی متشکل از مسئولان نهادها و قوای مختلف 
بود و همین موضوع بنیان تاسیس و تکوین شورای عالی امنیت ملی در نظام 

جمهوری اسلامی است. 
نظام جمهوری اسلامی از همان نخستین هفته ها و ماه های برقراری خود 
با مفهوم امنیت ملی آشنا شد، انقلاب اسلامی مردم ایران به مذاق بسیاری از 
کشورها منطقه و فرامنطقه خوش نیامده بود و این آغاز تهدیدات امنیتی علیه 
ایران بود. گروه های مخالف نظام در داخل کشور هم سبب ساز ناامنی های 
بسیاری بودند. آغاز جنگ تحمیلی از سوی صدام حسین دیکتاتور عراق؛ علیه 
ایران هم پازل ناامن سازی را تکمیل کرد و ضرورت ها برای مقابله هدفمند و 
منسجم با هجمه گسترده تهدیدات علیه کشور را بیش از پیش نمایان کرد. شورای 
عالی دفاع در زمان جنگ تشکیل شد تا این مسئولیت مهم را بر عهده گیرد و 
شورای عالی امنیت ملی هم در تداوم آن ضرورت پس از بازنگری در قانون اساسی 
شکل گرفت و اکنون به عنوان یکی از مهم ترین نهادهای تصمیم گیر در حوزه 

حراست از امنیت داخلی و خارجی فعالیت می کند.
سازمان و وظایف شورای عالی امنیت ملی  

اصل صدوهفتادوشش قانون اساسی جمهوری اسلامی، یکی از اصولی بود 
که در سال ۶۸ مورد بازنگری قرار گرفت و به این ترتیب شورای عالی امنیت ملی 

براساس تغییر این بند، رسما تاسیس شد.
بر اساس فصل سیزدهم قانون اساسی و اصل 17۶ آن، شورای عالی امنیت 
ملی را به  منظور تامین  منافع ملی  و پاسداری  از انقلاب  اسلامی  و تمامیت  ارضی  و 

حاکمیت  ملی  به  ریاست  رییس  جمهور تشکیل شده است تا:
الف( سیاست های  دفاعی - امنیتی  کشور در محدوده  سیاست های  کلی  

اعلامی از سوی  رهبری تعیین کند.
ب( فعالیت  های  سیاسی، اطلاعاتی، اجتماعی، فرهنگی  و اقتصادی  در ارتباط 

با تدابیر کلی  دفاعی  - امنیتی را هماهنگ کند.
ج( از امکانات  مادی  و معنوی  کشور برای  مقابله  با تهدیدهای  داخلی  و خارجی  
بهره بگیرد. بر اساس این اصل روسای  قوای  سه  گانه، رییس  ستاد فرماندهی  کل  
نیروهای  مسلح، مسئول  امور برنامه  و بودجه، دونماینده  به  انتخاب  رهبری، وزرای  
امور خارجه، کشور، اطلاعات، حسب  مورد وزیر مربوط و عالیترین  مقام  ارتش  و 

سپاه.
 شورای  عالی  امنیت  ملی  به  تناسب  وظایف  خود شوراهای  فرعی  از قبیل  
از  یک   هر  ریاست   می دهد.  تشکیل   کشور  امنیت   شورای   و  دفاع   شورای  
شوراهای  فرعی  با رییس  جمهور یا یکی  از اعضای  شورای  عالی  است  که  از 
طرف  رییس  جمهور تعیین  می  شود. حدود اختیارات  و وظایف  شوراهای  فرعی  
را قانون  معین  می  کند و تشکیلات  آن ها به  تصویب  شورای  عالی  می  رسد. 
مصوبات  شورای  عالی  امنیت  ملی  پس  از تایید   رهبری انقلاب قابل  اجراست. 
حجت الاسلام »حسن روحانی«، »علی لاریجانی«، »سعید جلیلی« و »علی 
شمخانی« دبیران این شورا از زمان آغاز به کار هستند و ریاست آن بر عهده 
الله »سیدابراهیم  آیت  اکنون  که  از دولت هاست  دوره  رییس جمهوری هر 

رییسی« ریاست آن را بر عهده دارد.  
مروری بر فعالیت های کار شورای عالی امنیت ملی

مهرماه سال ۶۸ و با معرفی حجت الاسلام »حسن روحانی« و مرحوم حجت 
الاسلام »سیداحمد خمینی« از سوی رهبرمعظم انقلاب به عنوان نمایندگان 
خود شورای عالی امنیت ملی این شورا به صورت رسمی و قانونی کار خود را آغاز 
کرد. مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی هم حجت الاسلام روحانی را که در آن 
مقطع رییس کمیسیون دفاعی مجلس سوم بود به عنوان نماینده خود به این 
نهاد فرستاد. قطعنامه ۵9۸ را می توان مهم ترین پرونده ای دانست که این شورا 

کار خود را با بررسی آن آغاز کرد.
 پذیرش قطعنامه از سوی طرفین نیازمند اتخاذ تصمیمات و انجام اقداماتی بود 
که باید در این نهاد و با مشورت همه اعضای آن گرفته و انجام می شد. 13 دی ماه 
سال 7۴ و یک سال پس از درگذشت حجت الاسلام احمد خمینی، رهبر معظم 
انقلاب در حکمی علی لاریجانی را به عنوان نماینده خود در این شورا منصوب 
کرد. دبیری شورا با روی کار آمدن سیدمحمدخاتمی تغییری نکرد و رییس دولت 
اصلاحات هم حسن روحانی را به عنوان دبیر شورای عالی امنیت ملی معرفی 

کرد.
همزمان با آغاز به کار دولت نهم، تغییر دبیر شورای عالی امنیت ملی از سریع 
ترین تغییرات بود و رییس جمهور وقت در 30 مرداد ۸۴، علی لاریجانی را به 
عنوان دبیر شورا منصوب کرد و حجت الاسلام روحانی پس از آن؛ فقط نماینده 
رهبری در شورا بود. اختلاف نظر موجود میان رییس جمهوری و دبیر شورا، در 
نهایت موجب استعفای لاریجانی از سمت دبیری و انتصاب جلیلی به این سمت 
در مهرماه سال ۸۶  شد. همزمان با روی کار آمدن دولت یازدهم، حجت الاسلام 
روحانی، »علی شمخانی« را به عنوان دبیر انتخاب و معرفی کرد که وی تاکنون 

عهده دار این مسئولیت بوده است.  
وظایف شورا در برهه های حساس

با پایان یافتن جنگ تحمیلی و بازگشت امنیت به مرزها از یک سو و ثبات موجود 
در داخل کشور از سوی دیگر، جنس وظایف شورای عالی امنیت ملی متفاوت تر 
و البته پبچیده تر شد. سامان دادن به امنیت در کشوری که دشمنان آن هر روز و 
ساعت راه های تازه ای برای ناامن سازی آن یافته و پیاده می کردند دشوار بود و 

همین موضوع حساسیت تصمیمات این شورا را بسیار افزایش داد.
رهبر معظم انقلاب در دیدار سال 9۴ خود با اعضای دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی درباره اهمیت کار این نهاد، وظیفه  اصلی آن را نگاه جامع به مقوله  
امنیت و با در نظر گرفتن همه  ابعاد آن، خواندند وتصریح کردند: »دبیرخانه  شورا 
باید وظیفه  مهم تصمیم  سازی را به گونه ای انجام دهد که تصمیم گیری  های 
شورای عالی امنیت ملی در چارچوب نگاه صحیح و چند بُعدی به مقوله  امنیت 

باشد.«
نگاه چندبعدی به مقوله امنیت به ویژه در دوره کنونی که تعریف امنیت بسیار 
متفاوت از پیش است، موضوع قابل تاملی است که اعضای شورای عالی امنیت 
ملی باید بیش از هر زمان دیگری آن را ارزیابی و مورد تحلیل قرار دهند. واقعیت 
آن است که علیرغم تمام هجمه های رسانه ای و سیاه نمایی های موجود در رسانه 
های خارجی؛ امنیت در جمهوری اسلامی به عنوان یکی از برگ های برنده نظام 
محسوب می شود و دشمنان برای برهم زدن این امنیت و گرفتن آن برگ برنده، از 

هیچ اقدامی در هیچ سطحی رویگردان نیستند.
ترور شخصیت ها و چهره های سیاسی، دانشمندان و مدیران موفق، تلاش 
برای هک و اختلال در سیستم های زیرساختی کشور، تقلا برای جاسوسی در 
سطوح مختلف از نمونه های این اقدامات هستند که هرچند تاکنون به نتیجه 
دلخواه آن ها ختم نشده اما ضرورت مقابله را افزایش داده است. مهمترین بعد 
تامین امنیت اما در شرایط کنونی؛ حضور پرقدرت در حوزه جنگ نرم است که 
تامین امنیت روانی و بازگرداندن امید و اعتماد به مردم از مهمترین ملزومات این 
حضور و جنگ است که باید در برنامه ریزی های شورای عالی امنیت ملی مورد 

توجه ویژه قرار گیرد.

رییس قوه قضاییه گفت: می توان برای اصلاح امور، پیشگیری از جرم و تشویق 
افراد برای مبارزه با فساد بسیاری از مسائل را با مردم در میان گذاشت و نباید در این 

خصوص خودسانسوری کرد. 
آیین  در  شنبه  سه  روز  اژه ای  محسنی  غلامحسین  والمسلمین  حجت الاسلام  
چهلمین سالروز تاسیس سازمان بازرسی کل کشور بر ضرورت هماهنگی سازمان 
بازرسی کل کشور با شورای هماهنگی دستگاه های نظارتی تاکید کرد و افزود: قانون 
همه دستگاه های نظارتی را مکلف کرده که با هم هماهنگی لازم را داشته باشند تا از 

موازی کاری ها و تحمیل هزینه های زاید پیشگیری شود.
وی همچنین از نمایشگاه اقدامات و دستاوردهای سازمان بازرسی کل کشور بازدید 
کرد و در جریان فرآیندهای کشف، احصاء و رسیدگی به تخلفات و مفاسد اداری قرار 

گرفت.
در این بازدید مسئولان بخش های مختلف سازمان بازرسی کل کشور گزارشی از 
نظام مسائل مطرح در کشور، گلوگاه های فساد و نحوه دریافت گزارش های مردمی 

و گزارشگران فساد و همچنین روند بررسی و رسیدگی به این گزارش ها ارائه کردند.
رئیس قوه قضاییه در جریان وضعیت نیروی انسانی بازرسی کل کشور و اقدامات و 
دستاوردهای ناظران و بازرسان در حوزه های فرهنگی و اجتماعی، سیاسی و قضایی و 

همچنین امور اقتصادی و تولیدی قرار گرفت.
در جریان این بازدید همچنین سامانه سیمرغ که به منظور پایش و ارزیابی عملکرد 
با  اندازی شده،  راه  بازرسی کل کشور  روزانه کارکنان ستادی و عملیاتی سازمان 
حضور رئیس دستگاه قضا مورد بهره برداری قرار گرفت که گام مهمی در جهت 

هوشمندسازی نظام قضایی و فرآیند نظارت بر کارکنان دستگاه قضاست.
رییس قوه قضاییه سپس با حضور در آیین نکوداشت چهلمین سالگرد تأسیس 
سازمان بازرسی کل کشور که با حضور مدیران عالی و معاونین این سازمان برگزار 
شد، نظارت را امری ضروری دانست و گفت: کسی که می خواهد در امور شخصی و 

اجتماعی و حکمرانی به کمال برسد نیازمند نظارت مکرر و مستمر است.
وی از نظارت به عنوان یکی از لوازم حکمرانی صحیح و مقبول یاد کرد و متذکر شد 
بدون توجه به نظارت، نمی توان انتظار داشت دستگاه های حاکمیتی به وظایف خود 

دقیق و درست عمل کنند.
محسنی اژه ای با اشاره به جایگاه ویژه »سازمان بازرسی کل کشور« در قانون اساسی 
اظهار داشت: در بسیاری از کشورها و نظامات حاکم بر دنیا، نهاد بازرسی وابسته به 
دولت یا مجلس است، اما در کشور ما سازمان بازرسی زیر نظر قوه قضاییه قرار دارد که 

از امتیازات و اعتبارات این سازمان در جمهوری اسلامی محسوب می شود.

رییس قوه قضاییه با اشاره به اختیارات گسترده سازمان بازرسی کل کشور گفت: 
سازمان بازرسی می تواند گزارش تخلفات و جرایم مدیران دستگاه ها را به دادگستری 

گزارش دهد تا ظرف سه ماه خارج از نوبت مورد رسیدگی قرار گیرد.
وی ادامه داد: سازمان بارزسی حتی اجازه دارد به آرای صادره از سوی دادسراها و 

دادگاه ها اعتراض کند و بر اساس ماده ۴77 خواستار اعاده دادرسی شود.
رئیس قوه قضاییه همچنین به مأموریت های سازمان بازرسی کل کشور برای بازرسی 
از همه دستگاه های اجرایی و نظارت بر حسن اجرای قوانین اظهار داشت: هم اجرای 
قانون مهم است و هم آن که قانون درست اجرا شود و اگر سازمان بازرسی متوجه شد 

در جایی قانون اجرا نشده و یا درست اجرا نمی شود باید موضوع را پیگیری کند.
 لزوم حسن اجرای امور در دستگاه های اجرایی

محسنی اژه ای با تأکید بر لزوم حسن اجرای امور در دستگاه های اجرایی افزود: اگر 
دستگاهی به وظیفه خود به درستی عمل نمی کند، سازمان بازرسی مأموریت دارد با 

بررسی و تحلیل مسئله به آن دستگاه تذکر و هشدار بدهد.
رئیس قوه قضاییه بر لزوم اطلاع رسانی از فعالیت ها و دستاوردهای سازمان بازرسی 
کل کشور هم تاکید کرد و گفت: خود من که در راس دستگاه قضا هستم نسبت 
به همه اقدامات و توفیقات سازمان بازرسی اطلاع ندارم و مردم نیز طبعاً در جریان 

کارهای این مجموعه نیستند.
محسنی اژه ای با نادرست دانستن این برداشت که گفته می شود همه گزارشات 
سازمان بازرسی محرمانه است، تأکید کرد: طبق آیین دادرسی اطلاع رسانی درباره 
اقدامات،  درباره  رسانی  اطلاع  برای  منعی  و  نیست  ممنوع  قضایی  مسائل  همه 

دستاوردها و همه گزارش های سازمان بازرسی وجود ندارد.
وی تصریح کرد: می توان برای اصلاح امور، پیشگیری از جرم و تشویق افراد برای 
مبارزه با فساد بسیاری از مسائل را با مردم درمیان گذاشت و نباید در این خصوص 

خودسانسوری کرد.
رییس قوه قضاییه برای نمونه به برخی گزارش های مردمی اشاره کرد که بدون 
ارتباط با سازمان بازرسی به این مجموعه گزارش می شوند و متذکر شد این که مردم 
سازمان بازرسی را ملجا مورد اعتماد می دانند خوب است، اما اگر آگاه سازی صورت 

گیرد از ارائه گزارش های غیرمرتبط پیشگیری می شود.
محسنی اژه ای بر لزوم ارزیابی جدی تر و به روزتر درباره فرایند پیگیری گزارش های 
مربوط به دستگاه های اجرایی برای اثربخش تر شدن عملکرد سازمان بازرسی تاکید 
کرد و گفت: باید بررسی شود که چه میزان از گزارش های سازمان بازرسی مورد توجه 

قرار گرفته و چه میزان از این گزارشات و به چه علت بی نتیجه مانده است.

وی ادامه داد: اگر پیشنهادی برای حسن اجرای امور یا درباره تخلفات در دولت یا 
قوه قضاییه اعلام شده و یا جرمی به دادگستری ارجاع شده، باید تا حصول نتیجه 

پیگیری شود.
محسنی اژه ای با بیان اینکه مسئولان سازمان بازرسی از گذشته تا به امروز نسبت 
به عدم توجه به گزارشات این سازمان در دادگستری ها گلایه داشتند که یا رسیدگی 

نشده یا با تاخیر به آن ها رسیدگی شده است، خواستار بررسی علت این مسئله شد.
رئیس قوه قضاییه گفت: سال گذشته 1۸00 گزارش از سازمان بازرسی به قوه 
قضائیه ارسال شد، اما تنها حدود ۵00 گزارش منتهی به حکم قضایی شده که باید 

چرایی این مسأله آسیب شناسی شود.
محسنی اژه ای بر همین اساس به رئیس سازمان بازرسی مأموریت داد که به سرعت 
با مسئولان دادگستری ها و دادسراها جلسه بگذارد و این موضوع را بررسی کند تا 
مشخص شود اشکال کار از کجاست و گزارشات و مستندات سازمان ایراد داشته یا 

دستگاه قضایی کوتاهی کرده است.
وی افزود: وقتی قانون تصریح دارد گزارش برای شخص رئیس جمهور ارسال شود، 

نباید برای معاون اول ارسال شود.
رییس قوه قضاییه بر همین اساس از رئیس سازمان بازرسی خواست که ماهیانه به 
او گزارش دهد که چه میزان پرونده درباره دستگاه ها رسیدگی شده و کدام موارد بر 

زمین مانده اند.
از موازی کاری ها و تحمیل هزینه های زاید پیشگیری شود

محسنی اژه ای همچنین بر ضرورت هماهنگی سازمان بازرسی کل کشور با شورای 
هماهنگی دستگاه های نظارتی تاکید کرد و گفت: قانون همه دستگاه های نظارتی 
را مکلف کرده که با هم هماهنگی لازم را داشته باشند تا از موازی کاری ها و تحمیل 

هزینه های زاید پیشگیری شود.
وی با اشاره به نزدیکی وظایف و مسئولیت های سازمان بازرسی کل کشور با سایر 
دستگاه های نظارتی گفت: از آنجا که ممکن است ملاک ها و معیارهای تشخیص 
باشد،  متفاوت  نظارتی  از سوی دستگاه های  کشور  اولویت دار  مسائل  پیگیری  و 
لازم است که برای جلوگیری از موازی کاری یا خنثی سازی اقدامات انجام شده، 
هماهنگی لازم میان سازمان بازرسی کل کشور با سایر دستگاه های نظارتی برای به 

اشتراک گذاری مسائل کشور ایجاد شود.
محسنی اژه ای افزود: برخی اوقات آمار و ارقام گزارش هایی که درباره یک موضوع 
مانند زمین خواری و بازپس گیری اراضی توسط نهادهای نظارتی ارائه می شود با 
همدیگر تناقض دارد و این باعث سردرگمی مردم و ابهام آفرینی می شود که مگر چه 

میزان زمین در کشور وجود دارد که این مقدار آن ها تصرف شده است!
وی از اینکه در طول یک سال گذشته با وجود تلاش های صورت گرفته حتی درون 
قوه قضاییه امکان هماهنگی بین مجموعه های مختلف همچون دادستانی، معاونت 

پیشگیری از وقوع جرم و سازمان بازرسی به وجود نیامده ابراز گلایه کرد.
رئیس قوه قضاییه با تأکید بر ضرورت هوشمندسازی فرایندهای بازرسی در سازمان 
بازرسی متذکر شد: هیچ بخش دیگری از حاکمیت مانند سازمان بازرسی کل کشور 
ظرفیت نظارت بر امور و خدمت به مردم را ندارد و اگر با این حجم وظایف و محدودیت 
نیروی انسانی و امکانات، به هوشمندسازی توجه نکند، در انجام ماموریت هایش عقب 

می ماند.
محسنی اژه ای بر ضرورت بازخواست دستگاه هایی که در راستای شفافیت قرار بود 
اطلاعتشان را در سامانه ها قرار دهند تاکید کرد و با انتقاد از عدم تحقق این مسئله 
گفت: سازمان بازرسی کل کشور می تواند هم دولت و هم دستگاه قضا را ملزم کند تا 

هوشمندسازی هم در کل کشور و هم در این سازمان عملیاتی شود.
رئیس قوه قضاییه از رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه نیز خواست 
هر امکان جدید زیرساختی که برای هوشمندسازی و تسهیل خدمات قضایی فراهم 
می کند را اعلام نماید تا به سازمان ها و بخش های مختلف قضایی ابلاغ شود از این 

ظرفیت ها استفاده کنند.
وی همچنین بر لزوم افزایش آگاهی مردم از فرآیند شکایت علیه نهادهای دولتی 
تاکید کرد و گفت: لازم است آموزش ها در خصوص »آمبودزمان« که نهاد رسیدگی 

کننده به شکایات مردم علیه دولت است، از طرق مختلف به مردم ارائه شود.
محسنی اژه ای با قدردانی از مدیران و کارکنان سازمان بازرسی کل کشور در طول 
بازرسی،  چهار دهه اخیر خاطرنشان کرد که در صورت تحقق تحول در سازمان 

نیروهای این مجموعه با امید و انگیزه بیشتری به کار خود ادامه می دهند.

رییس قوه قضاییه :

می توان بسیاری از مسائل را با مردم درمیان گذاشت
نباید درخصوص مبارزه با فساد خودسانسوری کرد 
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 ـدر سفارش به فرزند بزرگوارش حسن علیه 
فرمود : در حقیقت بهره تو از دنیایت  السلام ـ

همان است که با آن آخرتت را بسازی. پس در راه 
حق خرج کن و خزانه دار دیگران مباش.

چهار شنبه -بیست ویکم مهرماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5368

تحف العقول : ۸3

 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم از الزام 
در ثبت اطلاعات واحدهای تولیدی و صنعتی در 
سامانه جامع تجارت و انبارها تا روز بیستم مهرماه 

سالجاری خبر داد.
با  گو  و  در گفت  روز سه شنبه  محمود سیجانی 
شفافیت  تسریع  راستای  در  افزود:  ایرنا،  خبرنگار 
تولیدی  تامین کالاهای بورسی گروه های  زنجیره 
سیمان، فولاد، پتروشیمی و غیره در سامانه جامع 
تجارت و رصدپذیر نمودن این کالاها مقرر شده علاوه 
بر داشتن کد بورسی، ارائه کد نقش در سامانه تجارت 
الزامی شود و در غیر این صورت موضوع عرضه خارج 
از شبکه تلقی و از طریق مجاری ذیربط مورد پیگیری 

قرار خواهد گرفت.
وی اضافه کرد: کلیه واحدهای تولیدی و توزیعی 
استان قم در این خصوص باید تا تاریخ ۲0 مهر ماه 
جاری نسبت به تکمیل کلیه اطلاعات درخواستی 

در سامانه شامل دریافت کد، نقش خرید، فروش، 
موجودی انبار و غیره اقدام و مراتب برای ارائه گزارش 

به وزارتخانه منعکس شود.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم یادآور 
شد: در همین خصوص ثبت اطلاعات تولیدکنندگان 
و توزیع کنندگان سنگ آهن، کنسانتره، گندله، آهن 
اسفنجی و شمش فولادی باید اطلاعات واحدهای 
تولیدی و توزیعی خود را در سامانه جامع تجارت و 

انبارها تا تاریخ مذکور ثبت کنند.
کنندگان  توزیع  و  تولیدکنندگان  وی،  گفته  به 
قلع  سرد،  گرم،  فولاد  مانند  فولادی  مقاطع 
مفتول،  میلگرد،  اندود،گالوانیزه،تیرآهن، 
ثبت  الزام  مشمول  نیز  ناودانی  و  نبشی،کلاف 

اطلاعات در سامانه تجارت و انبارها هستند.
رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت قم با اشاره 
به الزام ثبت اطلاعات واحدهای تولید پودر شوینده 

نیز  تجارت  جامع  سامانه  در  خردسال  پوشک  و 
تاکید کرد: اطلاعات هفتگی، میزان تولید، فروش، 
موجودی انبار، با توجه به شناسه های اختصاصی 
تعیین شده از تاریخ مذکور به بعد و با توجه به عدم 
همکاری برخی از واحدهای تولیدی در این خصوص 
برای  آتی  مشکلات  بروز  از  جلوگیری  منظور  به  و 
واحدهای مذکور در تامین مواد اولیه اعم از تخصیص 
ارز و یا خرید از بورس کالا امکان فروش محصولات 
تولیدی هر واحد به عوامل توزیع و عرضه و از طرفی 
معطوف به تصمیمات جلسه هفتم مهرماه جاری در 

خصوص سامانه جامع تجارت مقرر شده است.
سیجانی تصریح کرد: این قبیل واحدهای تولیدی 
و  تولید  اطلاعات  ثبت  به  نسبت  هستند  موظف 
فروش به تفکیک خریداران و میزان موجودی کلیه 
انبارهای خود به صورت هفتگی به صورت مستمر 

اقدام کنند.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اعلام کرد:

الزام ثبت اطلاعات واحدهای تولیدی و صنعتی در سامانه جامع تجارت 

۶ میلیون موتورسیکلت سوار در کشور گواهی نامه ندارند
 رئیس پلیس راهور ناجا گفت: از 1۲میلیون راننده موتور سیکلت در کشور تنها ۶ میلیون نفر گواهینامه 
دارند و ۶ میلیون نفر دیگر فاقد گواهینامه هستند. سردار سید کمال هادیانفر رئیس روز سه شنبه در 
موتورسیکلت  برخی  که  شود  می  مشاهده  تهران  اتوبان های  در  افزود:  قانونمند  موتورسواران  همایش 
سواران خلاف جهت حرکت می کنند و در صورت وقوع تصادف، صد درصد مقصر هستند براین اساس از 
سازمان ها می خواهیم رانندگانی را جذب کنند که گواهینامه داشته باشند.وی گفت: کمترین حوادث شامل  
موتورسیکلت سواران شرکت ملی پست است. موتورسیکلت سواراننقش بسیار پر رنگی در جامعه دارند 
و به جهت تحرک بالاتر و امنیت کمتر باید قانون را رعایت کنند.هادیانفر گفت: از یک میلیون و ۴00 هزار 
تصادف سالانه در کشور، ۴0 درصد مربوط به موتورسواران است و ۶۲ درصد موتورسیکلت سواران در زمان 
تصادف به دلیل نداشتن کلاه ایمنی جان خود را از دست می دهند.وی ادامه داد: ۸۵درصد از افرادی که 
از موتورسیکلت استفاده می کنند، برای رفع معیشت و تأمین نیاز زندگی است اما باید قانون را رعایت کنند. 
در دو سال اخیر سعی شده  به قشر موتورسیکلت سوار کمک کنیم و اقداماتی صورت گرفت تا از توقیف 
موتورسیکلت تا جای ممکن جلوگیری شود بر این اساس انتظار داریم قانون گذاری در موتور سیکلت سواران 
نهادینه شود.به گفته وی پلیس هیچ درآمدی از جرائم رانندگی ندارد و ابلاغ کرده ایم در مواقعی که ضرورت 

وجود دارد، جریمه کنند.
 

بازداشت 1۰ نفر از مرتبطین سرویس های اطلاعاتی کشورهای منطقه 
 وزارت اطلاعات اعلام کرد: با رصد هوشمندانه و پیگیری های مستمر اطلاعاتی سربازان گمنام امام 
زمان )عجل الله تعالی فرجه الشریف( در استان بوشهر، 10 نفر از مرتبطین سرویس های اطلاعاتی برخی 
کشورهای منطقه مرتبط با نظام سلطه، شناسایی شدند و با هدف پیشگیری از تعمیق ارتباطات و مقابله 
هدفمند با اقدامات ضد امنیتی آنان، دستگیر و پس از انجام تحقیقات لازم، پرونده آن ها برای صدور حکم، 
تحویل مرجع قضایی شد. در ادامه این اطلاعیه آمده است: از جمله اهداف سرویس های اطلاعاتی 
کشورهای یادشده )با توجه به همدستی آشکار آن ها با سرویس های اطلاعاتی کشورهای متخاصم و به نیابت 
از سرویس های مذکور(، جمع آوری اطلاعات و جاسوسی از مراکز حساس کشور و بهره گیری از ظرفیت 
ایرانیان مقیم و متردد به آن کشورها است که با اشراف اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان )عجل الله تعالی 
فرجه الشریف(، با تحرکات و تهدیدات آن ها مقابله و با هماهنگی دستگاه قضایی، برخورد بازدارنده ای با 

مرتبطین سرویس های اطلاعاتی مذکور صورت گرفت.

شش بیمار کرونایی درقم جان باختند
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیستم مهرماه 1۴00، شش بیمار ابتلا به 
ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست دادند. به گزارش عصر سه شنبه  روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی قم، محمدرضا قدیر در گفت وگویی اظهار داشت: دراین مدت ۴۵ نفر با علائم کرونا در مراکز درمانی 
قم پذیرش که ۴۲ نفر بستری شدند. وی اظهار داشت: درحال حاضر 31۴ بیمار مبتلا به کرونا در مراکز 
درمانی قم بستری هستند و ۸۸ نفر نیز ترخیص شدند.قدیر بیان کرد: همچنین 7۴۵تست تشخیص کرونا از 
شهروندان گرفته شده که ۲1۴ مورد مثبت بوده است.وی گفت:  در حال حاضر  9۲ نفرشان از بیماران کرونایی 

بدحال می باشند.وی گفت: تاکنون ۸۸7 هزار و ۴۸7دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق شده است.

راه یافتن ۹7 زن به پارلمان جدید عراق 
 دبیرخانه کابینه عراق روز،  سه شنبه اعلام کرد، زنان 97 کرسی پارلمان از مجموع 3۲9 کرسی را کسب 
کردند، یعنی ۲9.۴ درصد در انتخابات پارلمانی که نتایج آن روز دوشنبه اعلام شد که بالاترین میزان و دستاورد 
محقق شده توسط زنان عراقی در تاریخ این کشور است.به گزارش ایسنا، در بیانیه دبیرخانه هیئت دولت عراق 
آمده است، پیروزی نامزدهای زن در انتخابات پارلمانی زودهنگام گامی ضروری برای مشارکت سیاسی بانوان 

است به ویژه که نامزدهای پیروز نماینده و بیانگر صدای زنان عراقی در پارلمان خواهد بود.

نماینده مجلس: تعرفه های برق کمرشکن است 
 رحمت الله نوروزی  عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: تعرفه های برق کمرشکن است مردم از آقای 
رئیسی و این دولت انتظار دارند، روزی چندساعت برق می رفت اما اکنون ۴ میلیون یا یک و نیم میلیون 
پول برق می آید آنوقت می گویند به صورت اقساط پرداخت شود؛ چگونه امکانپذیر است؟ ما نمایندگان باید 

اینگونه مسائل را دنبال کنیم. آب و برق و دارو از مسائل مهم مردم است.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم تشریح کرد :

آخرین وضعیت پروژه تونل و ادامه 
بلوار جمهوری اسلامی 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به آخرین وضعیت احداث پروژه تونل 
و ادامه بلوار جمهوری اسلامی گفت: در حال حاضر این پروژه دارای ۵۴ درصد 

پیشرفت فیزیکی است.
عباس حلوائی زاده با اشاره به آخرین وضعیت احداث پروژه تونل و ادامه بلوار 
جمهوری اسلامی اظهار داشت: بخشی از بزرگراه جمهوری در منطقه ۲ واقع شده 
و با اتصال تقاطع غیرهمسطح و پل 9 دی از بلوار امین)ص( و بستر رودخانه و بلوار 

امام رضا)ع( عبور کرده است.
وی با بیان اینکه یکی از فازهای این پروژه حدفاصل مالک اشتر تا میدان امام 
حسین)ع( به صورت ۴۵ متری و سطح صفر اجراشده است،  ابراز کرد: بعدازاین 
پروژه، بحث اتصال به کمربندی امام علی)ع( مطرح و با بررسی های لازم گزینه 
منتخب برگزیده و قرار شد یک تونل قبل از میدان امام حسین)ع( به سمت انتهای 

نور و سواران تا یادگار امام داشته باشیم و یادگار امام نیز هم سطح شود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تأکید بر اینکه قرارداد این پروژه با اعتبار ۸7 
میلیارد تومان با سازمان توسعه و عمران شهرداری قم منعقد شد افزود: این پروژه 
بدین صورت بوده که دو خط رفت و دو خط برگشت با یک توقف اضطراری داخل 
تونل دیده شود؛ این تونل نیز میدان امام حسین)ع( تا انتهای بلوار نور اجراشده و 

بعد تونل به صورت همسطح به بلوار یادگار امام متصل می شود
وی با اشاره به پیشرفت فیزیکی ۵۴ درصدی پروژه تصریح کرد:  این پروژه در 
داخل بافت شهری و به خصوص میدان امام حسین)ع( با تأسیسات شهری زیادی 
مواجه شد که روند اجرا را دشوار می کرد، درحالی که باید عبور و مرور برقرار بوده و 

جابه جایی تأسیسات نیز انجام شود.
حلوایی زاده مشکلات تأسیسات این پروژه را موردتوجه قرارداد و گفت: بخشی 
عمده این تأسیسات مربوط به فاضلاب بود که بالغ بر یک و نیم میلیارد تومان برای 
جابه جایی هزینه داشته و قبل از میدان امام حسین)ع( و رمپ خروجی احداث و 
از داخل میدان که زیرگذر داشتیم خارج شده است؛ همچنین بخش دیگری از 
تأسیسات مربوط به لوله قدیمی نفت، شرکت گاز، آب شیرین و حوضچه ای بسیار 
مهم فیبرنوری مخابرات در میدان امام حسین)ع( بود که با همراهی دستگاه ها 

جابه جا شد.
عمران  و  توسعه  سازمان  با  سال 9۸  در  پروژه  قرارداد  انعقاد  داد:  ادامه  وی 
شهرداری انجام شد و مدت زمان اجرای پروژه نیز دو ساله بود که به دلیل جابه جایی 
تأسیسات در بافت و تملکات متأسفانه با تأخیر مواجه شدیم، ضمن اینکه پس از 

کرونا نیز مدتی پروژه نیمه فعال شد.
نظارت  باید تحت  تملکات  اذعان کرد:  قم  و عمرانی شهرداری  فنی  معاون 
کارشناسان دادگستری، دادگاه، کمیسیون تملکات و مالکان انجام شود که زمان 
زیادی می برد،  اما بااین وجود همه بخش سواران آزادسازی انجام شده و تنها 11 

پلاک سمت راست باقی مانده است.
وی با بیان اینکه تاکنون در روند اجرای این پروژه، 70 میلیارد تومان کارکرد 
تاکنون  پروژه  در  میلگرد  تن  و ۲00  دو هزار  اظهار داشت:  داشته ایم  عمرانی 
مصرف و اصل شاکله سازه ساخته شده و در سقف تونل، 9 مدول  داریم که 7 مورد 

ساخته شده و سرشمع ها در حال اجراست.
وی با تأکید بر اینکه عمده عملیات سازه ای تمام شده و 900 تن میلگرد مصرفی 
باقی مانده است،  یادآور شد: ۵ هزار و ۲00 مترمربع نیز تاکنون آسفالت روی سطح 

انجام و همچنین در اجرای این پروژه ۴۵0 حلقه شمع گذاشته شده است.
وی عنوان کرد: امیدوار بودیم تا پایان سال جاری علیرغم اتفاقات، عملیات را 
به اتمام برسانیم که عدم تکمیل تملکات منجر به تأخیر در زمان بهره برداری شده 
است ولی به هر صورت ظرف دو ماه آینده می توانیم جریان همسطح را برقرار کنیم 

و کنارگذر مسیر و بالادست را تحویل شهروندان دهیم.
و  زیرسازی  آسفالت،  روشنایی،  تأسیسات،  احداث  داد:  ادامه  حلوائی زاده 
روسازی نیز در تونل وجود دارد که باید به نتیجه برسد؛ برای احداث کنارگذرها باید 

این تملکات انجام و ملک ها تخریب شود.
وی خاطرنشان کرد: وقتی طرحی نهایی شده و پلاک ها در مسیر مشخص 
می شود که هدف اصلی این است که کمترین معارضات را داشته باشد تا مردم 
دچار مشکل نشوند و هزینه کمتری نیز به پروژه تحمیل شود و زمان را فرسایشی 
نکند. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اظهار داشت: با این پروژه ترافیک 
از میدان امام حسین)ع( و سواران تخلیه می شود که در این رابطه تلاش شد با 

احداث تونل بخش زیادی از واحدهای مسکونی و تجاری در مسیر حفظ شود.
 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم  :

 سالانه ۲۰۰ میلیارد تومان برای 
جمع آوری پسماندهزینه می شود

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: روزانه 700 
تن زباله با 1۵0 ماشین آلات توسط بخش خصوصی از سطح مناطق هشتگانه و 

۲۶ ناحیه شهری قم جمع آوری می شود.
سیدمحسن میرهادی با اشاره به وضعیت جمع آوری پسماند در شهر قم اظهار 
داشت:  جمع آوری زباله های شهری از ساعت ۲1 آغاز و تا ۶ صبح توسط ناوگان 
مکانیزه پسماند جمع آوری و برای دفع به سایت البرز در 1۵ کیلومتری قم منتقل 

می شود.
وی با بیان اینکه طی سال جاری ۲00 میلیارد تومان صرفاً برای جمع آوری 
پسماند شهری در نظر گرفته شده است ابراز کرد: در این بین بیرون گذاشتن 
زباله های خانگی در خارج از نوبت جمع آوری سبب برهم خوردن سیما و منظر 

شهری و نارضایتی مردم می شود.
به گفته میرهادی، تا پایان سال 97 و به دلیل وجود چنین معضلی ۲0 درصد 
زباله های شهری در حدود 1۴0 تن در ساعت روز جمع آوری می شد که از همان 
زمان مبحث فرهنگ سازی در بین ۲00 هزار تن از شهروندان آغاز و هم اکنون 

جمع آوری زباله ها در طول روز به 1۲ درصد و ۸۴ تن کاهش یافته است.
داد:  ادامه  قم  شهرداری  شهری  خدمات  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
ازآنجایی که قم یک شهر زائرپذیر است مشارکت شهروندان در جمع آوری پسماند و 

حفظ زیبا و منظر شهری مهم است.
پسماند  جمع آوری  شرایط  بهبود  در  مردم  همراهی  به ضرورت  اشاره  با  وی 
و  شیرابه ها  ایجاد  سبب  زباله ها  بی موقع  گذاشتن  بیرون  کرد:  خاطرنشان 

آلودگی های زیست محیطی می شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

شناسایی ۵ گونه گل جدید
 برای کاشت در قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: تاکنون پنج گونه 
گل جدید را برای کاشت در فضای سبز شناسایی کرده که برخی غیربومی کشور 

هستند و مقاومت خوبی در شرایط اقلیمی قم داشته اند.
پیام جوادیان با اشاره به تحقیق و بررسی گل های جدید در مرکز تحقیقات گل و 
گیاه شهرداری قم اظهار کرد: یکی از برنامه های اصلی این مرکز، شناسایی گل و 

گیاهان مطابق با شرایط اقلیمی و منابع آبی قم است.
وی خاطرنشان کرد: تاکنون توانسته ایم پنج گونه گل جدید را در قم شناسایی 
کرده که برخی غیربومی کشور هستند و مقاومت خوبی در شرایط اقلیمی قم 

داشته اند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به خریداری برخی 
گونه های گل و گیاه گفت: تاکنون 39 مورد گل و گیاه از مرحله انتخاب اولیه وارد 
مرحله شناسایی و بررسی شرایط شده اند و امیدواریم تا بیشترین حد ممکن به 
بیش از ۴0 مورد قابل کاشت شهر این گونه ها را نیز اضافه کنیم تا شهر زیباتری 

داشته باشیم.
وی یادآور شد: در زمینه درختان مناسب اقلیم شهر نیز طرح تحقیقاتی از سه 
سال گذشته آغازشده که بخشی ازاین گونه ها آماده کاشت در فضای سبز شهر 

شده و این طرح در فاز دوم نیز ادامه خواهد یافت.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 9۳۰ طاقه پارچه قاچاق  از یک کامیون
فرمانده انتظامی استان از کشف 930 طاقه پارچه قاچاق در بازرسی از یک دستگاه کامیون در اتوبان 

"کاشان-قم" خبر داد 
سردارسید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی کسب خبری از پلیس امنیت اقتصادی استان بوشهر 
مبنی بر حمل کالای قاچاق توسط یک دستگاه کامیون از مبدا استان های جنوبی به مرکز کشور، بلافاصله 

موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه کارآگاهان با هماهنگی مقام قضائی استان به محورهای مواصلاتی مورد نظر اعزام و 

سرانجام خودرو مذکور را در اتوبان "کاشان-قم" مشاهده و توقیف کردند.
فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: راننده اذعان داشت کامیون به مقصد تهران در حال طی مسیر است 
که با عدم ارائه مدارک مثبته گمرکی با هماهنگی مقام قضائی استان کامیون به همراه راننده به یگان منتقل 
و در بازرسی صورت گرفته 930 طاقه پارچه فاقد مجوز و قاچاق کشف شد. سردار میرفیضی تصریح کرد: 
کارشناسان ارزش محموله کشف شده را 30 میلیارد و ۶00 میلیون ریال اعلام کردند و در نهایت متهم دستگیر 

و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
کشف 2 هزار و ۱6۰ عدد عینک خارجی قاچاق 

فرمانده انتظامی استان قم در ادامه از کشف ۲ هزار و 1۶0 عدد عینک خارجی قاچاق در بازرسی از یک 
دستگاه خودرو پژو پارس در قم خبر داد 

با کالای قاچاق در  افزود :مأموران گشت یگان امداد در راستای اجرای طرح مقابله  سردار میرفیضی 
کمربندی امام علی)ع( به یک دستگاه خودرو پژو پارس به ظن حمل بار قاچاق مشکوک و پس از طی مسافتی 
خودرو مذکور توسط پلیس متوقف شد. وی تصریح کرد: در بازرسی از خودرو پژو ۲ هزار و 1۶0 عدد عینک 
خارجی و 17 هزار عدد صداگیر گوش قاچاق کشف و متهم دستگیر شد .  سردار میرفیضی ارزش اموال کشف 
شده قاچاق را به زعم کارشناسان حدود 30 میلیارد ریال بیان کرد. فرمانده انتظامی استان قم از شهروندان 
خواست در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز از جمله قاچاق و توزیع کالاهای غیرمجاز توسط افراد 
فرصت طلب و سود جو، موضوع را از طریق سامانه تلفنی 110 اطلاع داده تا پلیس در اسرع وقت رسیدگی و 

قاطعانه و قانونی برخورد کند.

فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی استان قم خبرداد:

دستگیری حفاران غیرمجاز
 در کاروانسرای تاریخی محمدآباد 

فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی استان قم از دستگیری افرادی که قصد حفاری غیرمجاز برای کشف 
اشیای تاریخی در کاروانسرای تاریخی محمدآبّاد کاج در بخش مرکزی استان قم را داشتند، خبر داد.

سرهنگ فرامرز بازگیر با اعلام این خبر گفت: پیرو همکاری با فرمانده پاسگاه انتظامی قمرود مبنی بر حفاری 
غیرمجاز در اثر تاریخی ثبت شده در فهرست آثار ملی، دو حفار در روستای محمدآبّاد کاج، در بخش مرکزی 
استان قم دستگیر شدند. فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی استان قم ادامه داد: عوامل نیروی انتظامی 

در جریان این عملیات، تعدادی ادوات حفاری شامل دو عدد بیل و کلنگ، چراغ قوه و طناب کشف کردند.
سرهنگ بازگیر افزود: این دو حفار ساکن شهرستان نجف آباد در استان اصفهان بودند که به همراه وسایل 

کشف شده برای سیر مراحل قانونی و تشکیل پرونده قضایی به پاسگاه انتظامی قمرود ارجاع داده شدند.
او تصریح کرد: از مردم فرهنگ مدار قم درخواست داریم تا برای حفظ آثار تاریخی استان، گزارش 
و   377۴0۴9۲ شماره های  با  را  میراث فرهنگی  علیه  جرایم  مشاهده  و  مشکوک  اقدام  هرگونه 
3773۸199 به فرماندهی یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی قم اطلاع دهند یا با تلفن 110 ناجا 

تماس بگیرند.
 

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم :

یک گیم نت و یک کافی نت در قم پلمب شدند
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم گفت :با اجرای طرح نظارتی پلیس قم بر واحد های 

صنفی گیم نت و کافی نت ۲ واحد متخلف در این رابطه پلمب شدند.
سرهنگ سید مجتبی اشرفی اظهار کرد: طرح نظارت بر گیم نت ها و کافی نت ها به مدت ۲ روز از سوی  

اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس امنیت عمومی استان قم در سطح استان به مرحله اجرا درآمد.
او افزود: در قالب این طرح در بازدید از  3۴ واحد صنفی، ۵ واحد اخطار دریافت کردند  و ۲ واحد نیز به دلیل  

رعایت نکردن  قوانین و مقررات پلمب شدند.
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم، ایجاد فضایی امن و تامین آرامش شهروندان را 
مهمترین هدف اجرای این طرح ها عنوان کرد و از مردم خواست تا در صورت مشاهده هر گونه تخلف در 

واحد های صنفی موضوع را به مرکز فوریت های پلیسی 110 اعلام کنند.

طرح:مهدی عزیزی 

 شاخ های اینستاگرام گرخیدند!

استاندارقم با اشاره به نیاز برخی واحدهای تولیدی قم به تسهیلات سرمایه در 
گردش و سرمایه ثابت، گفت: نیازمندی های واحدهای تولیدی صنعتی استان بر 

اساس امکانی که از نظر پشتیبانی بانکی است، برطرف خواهیم کرد.
بهرام سرمست روز سه شنبه در حاشیه برنامه سه شنبه های اقتصادی در گفت وگو 
با خبرنگاران، تاکید کرد: ظرفیت های تولیدی استان باید شناسایی و معرفی شود.

استاندار قم همچنین حمایت از تولید داخلی را در سطوح استانی و ملی ضروری 
برشمرد و گفت: دستگاه های استانی موظف به حمایت از تولید داخلی می باشند.

سرمست با اشاره به احتیاج برخی واحدهای تولیدی صنعتی قم به تسهیلات 
سرمایه در گردش و سرمایه ثابت، تصریح کرد: در این خصوص، اقدام های لازم 
را بر اساس نیازمندی هایی که واحدها دارند و امکانی که از نظر پشتیبانی بانکی 

است، انجام می دهیم.
استاندار قم همچنین بیان داشت: با توجه به مشکل هایی که در امر پشتیبانی از 

واحدهای تولیدی در شرکت شهرک های صنعتی استان وجود دارد، پشتیبانی های 
مورد نیاز صورت می گیرد.

وی جلوگیری از تعطیل شدن واحدهای تولیدی و تک رقمی شدن نرخ بیکاری 
را مهمترین هدف گذاری اقتصادی استان ذکر کرد و گفت: خوشبختانه این هدف 
در طول چند سال اخیر برغم تحریم ها و مشکل هایی که خواه یا ناخواه در سراسر 
کشور وجود داشته، محقق شده و در قم واحد تولیدی تعطیل نداشتیم، و حتی 

واحدهای غیرفعال نیر شناسایی و به مدار تولید بازگشتند.
جذب 6۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری اتباع خارجی در قم

سرمست همچنین در حاشیه نشست اعطای اقامت ویژه به فعالان اقتصادی 
مؤثر اتباع خارجی با اشاره به مصوبه شورای عالی امنیت ملی برای اعطای اقامت 
به اتباع خارجی که سرمایه گذاری موثری دارند؛ از جذب ۶00 میلیارد تومان 

سرمایه گذاری اتباع خارجی در قم خبر داد.
وی افزود: در راستای توسعه سرمایه گذاری در استان قم تصمیماتی اتخاذ شده 
است که علاوه بر سرمایه گذاران؛ داخلی سرمایه گذاران خارجی نیز که طرح های 
مؤثری دارند بتوانند فعالیت اقتصادی داشته باشند. استاندار قم تصریح کرد: طبق 
مصوبات شورای عالی امنیت ملی تصمیم گیری هایی صورت گرفت که بتوان با 
اعطای اقامت طولانی مدت به اتباع خارجی که سرمایه گذاری مؤثری دارند، زمینه 
جذب سرمایه گذار خارجی و افزایش رونق تولید فراهم شود و از حقوق و مزایای 
آن بهره مند شوند. وی افزود در استان قم تاکنون ۲9 فعال مؤثر شناسایی و جذب 
شده اند و خوشبختانه این اتباع حدود ۶00 میلیارد تومان در بخش صنعت و تولید 
قم سرمایه گذاری کرده اند. سرمست با اشاره به اینکه این سرمایه گذاری ها بیشتر 
در بخش های بازرگانی، تجاری، تولید کفش و دمپایی، دامداری و کشاورزی بوده 
است گفت: این سرمایه گذاران از کشورهای افغانستان عراق پاکستان و هند 

هستند که به آنها دفترچه اقامت 3 تا ۵ ساله اعطا شده است.

استاندارقم :

باید ظرفیت های تولیدی استان شناسایی و معرفی شود

 روستای فردو قم از میان هزار و 97 روستای قرآنی کشور به  عنوان روستای قرآنی نمونه 
کشور انتخاب و در نشست شورای ترویج فرهنگ قرآنی استان قم از دست  اندرکاران فعالیت 
قرآنی این روستا تقدیر شد. چهارمین نشست شورای توسعه و ترویج فرهنگ قرآنی استان 
قم پیش از ظهرروزسه شنبه  با حضور آیت الله سید محمد سعیدی امام جمعه و نماینده 
ولی فقیه در استان قم و جمعی از مدیران کل استان در سالن محراب حرم بانوی کرامت 

برگزار شد.
سید موسی حسینی کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در این نشست از 
انتخاب شدن روستای فردو به عنوان روستای نمونه کشوری خبر داد و گفت: اطلاعات 
هزار و 97 روستای قرآنی در سطح کشور از سوی دهیاران ثبت شده که پس از ارزیابی 
37 روستا از ۲۵ استان انتخاب و در نهایت هفت روستا به عنوان روستای برتر قرآنی کشور 

شناخته شدند که روستای فردو یکی از این هفت روستا است.
در ادامه علی اصغر شعاِعی از اساتید قرآنی کشور با ارائه گزارشی از کمیته اجرایی 
فعالیت های قرآنی استان گفت: رویکرد این کمیته در مردمی شدن حرکت های قرآنی 
است و سعی شده که پیوند میان قرآن و عترت و گسترش اجتماعات قرآنی با محوریت 

هیأت های مذهبی پیگیری شود.
وی عنوان کرد: طرح بزرگ استعدادیابی نوجوانان خواهر و برادر از ۶ تا 19 سال با 
همکاری کانون های فرهنگی هنری مساجد و همه ارگان های استان قم در حال دنبال 

شدن است.
همچنین حبیب الله عزیزی مدیر مؤسسه فرهنگی قرآن و عترت با ارائه گزارشی از 
فعالیت های مؤسسه های قرآنی گفت: در استان قم 100 مؤسسه قرآنی داریم که ۵7 
مؤسسه از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و ۴3 مؤسسه نیز در سازمان تبلیغات اسلامی 
به ثبت رسیده است و از این میان 7۲ مؤسسه در حوزه حفظ قرآن کریم فعال هستند و 
۲۲ مؤسسه نیز در زمینه حفظ ویژه کودکان و نوجوانان و ۶ مؤسسه در زمینه تدبیر و تدبر 
در قرآن و نهج البلاغه فعالیت دارند. در ادامه حجت الاسلام اسماعیلی امام جمعه فردو، 
تشکیل کمیته مردمی را کار ارزشمندی دانست و افزود: نهادهای مختلفی در کشور 
با بودجه های مناسب برای قرآن فعالیت می کنند که متأسفانه خروجی مناسبی که باید 
بینیم از آن ها دیده نمی شود. وی یکی از شاخصه های کار قرآنی در فردو را مردمی بودن 
آن دانست و گفت: عشق علاقه وافر به قرآن در این روستا، فردو را در سطح کشور شاخص 
کرده است. اسماعیلی تصریح کرد: برنامه هفتگی خانه به خانه یکی از برنامه های مهم 

قرآنی و یکی از مهم ترین علل رشد قرآنی مردم است.
در انتهای این جلسه از حجت الاسلام وفایی نیکو مدیر مؤسسه فرهنگی قرآن و عترت 
ندای رحمت رضوان فردو که نقش قابل توجهی در فعالیت های قرآنی و شناخته شدن این 
روستا به عنوان هفت روستای قرآنی برگزیده کشوری داشته است توسط آیت الله سعیدی 

و جمعی از مدیران استان تقدیر شد.

در نشست شورای ترویج فرهنگ قرآنی استان قم صورت گرفت ؛

قدردانی از متولیان توسعه فعالیت قرآنی روستای فردو

قم  استان  انتظامی  فرماندهی  عمومی  وظیفه  معاون 
سیاست اصلی ناجا را تشویق حضور بانشاط جوانان در دوره 
وظیفه عمومی دانست و گفت: خرید خدمت در حال حاضر 

منتفی است و هیچ برنامه ای هم برای آن وجود ندارد.
ولی ترابی درگفت و گویی با بیان اینکه خدمات هوشمند 
پلیس باید با استفاده از رسانه ها به مردم اطلاع رسانی شود 
اظهارداشت: در حال حاضر مشمولان وظیفه عمومی بدون 
مراجعه به این معاونت می توانند درخواست خود را برای اعزام 
در مراکز پلیس +10 ثبت کنند تا حدود یک هفته تا ده روز 
قبل از اعزام، اطلاع رسانی محل خدمت نیز به آنان انجام 

شود.
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم در این 

باره اضافه کرد: در شرایط فعلی فقط در روز اعزام مشمولان به 
دوره وظیفه عمومی شاهد حضور آنان در محل معاونت وظیفه 
عمومی استان هستیم. وی به شیوع کرونا و تغییر شرایط 
بر اساس  اشاره کرد و گفت: در این شرایط، تمام اعزام ها 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی انجام می شود و این امر به 
صورت روزانه مستندسازی می شود. ترابی در ادامه اظهار 
کرد: اصحاب رسانه می توانند در روز اعزام مشمولان از نزدیک 
به مستندسازی بپردازند، به ویژه آنکه در این روز تست کرونا نیز 
از مشمولان گرفته می شود و افراد مبتلای احتمالی به کرونا به 
خدمت اعزام نمی شوند. معاون وظیفه عمومی فرماندهی 
انتظامی استان قم به کاهش دوره آموزشی وظیفه عمومی 
در دوران شیوع کرونا اشاره کرد و گفت: خوشبختانه اخذ 

معافیت تحصیلی دانشجویان برای دوره وظیفه عمومی هم 
به صورت هوشمند درآمده است، ضمن آنکه هوشمندسازی 
کار  دستور  در  هم  طلاب  و  آموزان  دانش  برای  امر  همین 
در  پزشکی  کمیسیون های  برگزاری  به  اشاره  با  وی  است. 
معاونت وظیفه عمومی ناجا قم افزود: زمان رسیدگی برای 
این پرونده ها به حداقل رسیده است و عملا پرونده در نوبت 
مشاهده نمی شود. ترابی تصریح کرد: جوانان و مشمولان 
بدانند که سازمان وظیفه عمومی برنامه ای برای خرید خدمت 
ندارد و از این رو لازم است تا این افراد با اطلاع کافی از مقررات 
www. اینترنتی پایگاه  از طریق  قوانین وظیفه عمومی  و 
epolice.ir و یا استفاده از مشاوره تلفنی 09۶۴۸0، نسبت به 

تعیین تکیلف وضعیت سربازی خود اقدام کنند.

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم:

هیچ برنامه ای برای خرید خدمت سربازی وجود ندارد

گفته  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو 
طرح »اخذ مالیات از اینفلوئنسرها« به زودی 
اجرایی می شود و هر کس که بیش از 5۰۰ هزار 

دنبال کننده دارد باید مالیات بدهد. 


